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»شب مردگی« مرکز پایتخت
محمد سالاری عضو شورای اسلامی شهر تهران

در حال حاضر روند كاهش جمعيت ســاكن شــب در هســته پايتخت، 
غيرطبيعي شــده اســت و مناطق مركزي و قديمی كلان شهر تهران، به 
عارضه »تخليه جمعيت ساكن« دچار شده اند، طوري كه هسته پايتخت 
هم اكنون به خاطر »خلوت شدن محله هاي اداري در شب« با خطر بروز انواع 

آسيب هاي اجتماعي از جمله  »شب مردگي« مواجه شده است.
تحقيقات نشان می دهد  كه در چهار منطقه 6، 7، 11 و 12 شهر تهران كه 
هسته پايتخت را شكل داده  اند، فقط 13 درصد از كل جمعيت 8 ميليون و 
176 هزار نفري اين كلان شهر در آنها سكونت دارند و به طور متوسط 250 
هزار نفر در هر يك از اين 4 منطقه شــهري ساكن هستند، اين در حالي 
است كه متوسط حجم ساكنان مناطق اطراف هسته مركزي، بين 400 تا 
500 هزار نفر است و در برخي از اين مناطق، شتاب تبديل ساختمان هاي 
مسكوني به مجتمع هاي اداري شيب تندي يافته است و چهره غالب محدوده 
مركزي تهران كه در گذشته كاملا مسكوني بود، هم اكنون به كار و فعاليت 
تبديل شــده است. تجربه نشان داده است هر منطقه از تهران كه خالی از 
سكنه شود و فضای سكونتگاهی در آن محله كم شود؛ پديده شب مردگی 
در آنجا بروز پيدا می كند كه نتيجه آن شــكل گيری آسيب های اجتماعی 
خواهد بود. منطقه 12 تهران نمونه محقق شــده از پديده شب مردگی در 
پايتخت اســت كه اكنون انواع معضلات اجتماعی در منطقه 12 همچون 
محله هرندی يا در بافت های تاريخی اين منطقه شاهد هستيم. اين منطقه 
اگرچه جزو هويت و پيشينه تهران است اما افزايش تعداد بناهای تاريخی 

خالی از سكنه اين محلات را آماده بروز آسيب های اجتماعی كرده است.
بر اســاس نتايج تحقيقات انجام شده توسط كميسيون شهرسازی چنين 
چشــم اندازی از شب مردگي مشابه منطقه 12 برای منطقه 6 و 7 و 11 و 
حتي برخی محلات منطقه 3 شــهر تهران نيز قابل تصور است. آماری كه 
شهرداری منطقه 6 به شورا ارائه كرده، نشان می دهد كه طي چند سال اخير 
در اين منطقه از شهر حجم تغيير كاربری های مسكونی به اداری 55 درصد 
رشد داشته است. همين امر سبب می شود به تدريج بخش عمده اي از منازل 
مســكونی اين منطقه به دليل نيازهايی كه از سوی سازمان ها برای ايجاد 

شركت های اداری و خدماتي وجود دارد تخليه و تغييركاربري داده شود.
ادامه در صفحه 2

در نشست هم اندیشی دبیران شورایاری منطقه 6 با سردبیر هفته نامه "پدیده شهر" مطرح شد: 

بافت مسکونی قلب تهران در آستانه نابودی
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بررسی آماری متکدیان جمع آوری شده نشان می دهد؛

64درصد متکدیان زن بی خانمانند
جمع آوری متكديان از 12محور آلوده پايتخت چند روزی است كه با همكاری 
شهرداری تهران، بهزيستی، نيروی انتظامی، قوه قضائيه، فرمانداری و استانداری 
در حال اجراست. بنا بر آمار های موجود در بازه زمانی 9 تا 22 مردادماه 853 

متكدی زن و مرد جمع آوری و به سامانسراها و مددسراها منتقل شده اند.
به گزارش خبرنگار شهرنوشــت، آمارهای بدســت آمده از سازمان خدمات 
اجتماعی شهرداری تهران نشان می دهد كه جمعيت مذكور شامل 698 مرد 
و 156 زن می شود. با اين حساب جمعيت مردان متكدی اعم از حرفه ای و 
بی خانمان 4.5 برابر بيشتر از زنان است. نوع تكدی گری از ديگر نقاط افتراق 
ميان زنان و مردان متكدی است؛ به اين معنی كه بر اساس اطلاعات 404 مرد، 
گدايی را به عنوان حرفه اصلی خود دنبال می كنند و بارها نيز جمع آوری شده 
اند. اين در حالی اســت كه در اين مدت تنها 55 زن متكدی حرفه ای جمع 
آوری شــده كه اين امر حاكی از تفاوت بالغ بر 7 برابری ميان اين دو جنس 
است. نه تنها متكديان حرفه ای كه آمار مردان بی خانمانی كه به تكدی روی 
آورده اند نيز حدودا 3 برابر زنان اســت؛ چنان چه در بازه زمانی مذكور 294 
مرد و 101 زن بی خانمان جمع آوری شده اند. به طور كلی به گواه آمارهای 
موجود 57 درصد از متكديان مرد را حرفه ای ها و 64درصد از متكديان زن را 
بی خانمان ها تشكيل می دهند و اين امر حاكی از شرايط اجتماعی و به تبع 

آن دلايل متفاوت تكدی گری در زنان و مردان است.
جمعيت متكديان به واسطه وضعيت اقتصادی ساكنان محلات و جاذبه های 
توريستی و مذهبی هر منطقه از پراكندگی قابل توجهی برخودار است. منطقه 
22 با 7 نفر، منطقه 13 با 13نفر و منطقه 17 با 14نفر به ترتيب در رده مناطق 

كم متكديان پايتخت قرار گرفته اند.
فارغ از آمار متكديان در مناطق 22گانه، آن چه در اين خصوص مهم اســت 
تفاوت مناطق از حيث فعاليت متكديان حرفه ای و بی خانمان است؛ به طور 
مثال در مناطق1 و 19 تعداد متكديان حرفه ای دو برابر بی خانمان هاست و 
در منطقه 2 اين نسبت به 44 برابر افزايش پيدا می كند )44 متكدی حرفه ای 
و 1 متكدی بی خانمان(. در مناطق 3 و 6 نيز تعداد متكديان حرفه ای 8 برابر 
متكديان بی خانمان است. اين نسبت در مناطق كم برخودار اما كاملاً متفاوت 
است. به اين صورت كه از 172 متكدی جمع آوری شده در منطقه 12، 108 
متكدی بی خانمان و 64 متكدی حرفه ای هستند كه اين بيانگر نسبت حدوداً 
دو برابری بی خانمان ها نسبت به حرفه ای هاست. در منطقه15 نيز با توجه 
به جمعيت 72 نفری بی خانمان ها و جمعيت 15 نفری حرفه ای ها می توان 
گفت تعداد متكديان بی خانمان بيش از 4 برابر متكديان حرفه ای است. اين 
امر به نوعی نشــان دهنده جمعيت بالای بی خانمان ها در مناطق 12 و 15 

است كه اغلب به دليل تامين هزينه مواد مخدر رو به تكدی گری می آورند.

ادامه از صفحه یک
در هر صورت زنگ خطر شب مردگی برای اين مناطق به صدا درآمده است و 
توسعه شب مردگی اين مناطق، موجب شهرمردگی شده و باعث می شود تا 
پليس، نيروهای امنيتی و ســازمان های اجتماعی و مددكاری برای كنترل و 
انجام وظايف خود در اين مناطق با مشكلات فراوانی مواجه باشند و به همان 
نسبت، اين مناطق به مامنی برای خلافكاران و معتادان و مجرمان تبديل می 

شود.
تغيير كاربري در مناطق، دلايل مختلفي دارد. بخشــي از جمعيت و فعاليت 
شــهر تهران به منطقه پيرامون آن روي آورده و در آينده نزديك نيز به دليل 
شتاب بيشتر استقرار جمعيت در پيرامون، تهران همچنان پهنه اصلي كار و 
فعاليت منطقه و جاذب رفت وآمدهاي شغلي خواهد بود. از اين رو براي پاسخ به 
نيازهاي كار و فعاليت بخشی از اين تغيير كاربری ها به شكل غيرقانونی صورت 
می گيرد چرا كه چنين تغيير كاربری هايی از يكسو برای مالكان توجيه اقتصادی 
و ارزش افزوده خوبي دارد و از ســوی ديگر شهرداری در كوتاه مدت می تواند 
منابع مالی خوبی از اين محل كسب كند؛ البته در بلندمدت قطعا هزينه های 

زيادی بر شهر و مديريت شهری تحميل خواهد كرد. 
همچنين يكی از بندهای طرح تفصيلی، بهانه ای است برای تبديل كاربری ها 
در مناطق ذكر شــده. براساس اين بند، شهرداری ها می توانند در قالب ايجاد 
پشتيبان های سكونت، ساختمانهای مسكونی را به مشاغلی مانند نانوايی ها، 
ميوه فروشــی ها و از اين دست اختصاص دهند اما همين بند، بهانه ای شده 
برای رشــد غيرقانونی و قارچ گونه بخش های تجاری و اداری در اين مناطق. 
با مجوزهايی كه از ســوی مديريت شهری برای تغيير كاربری های مسكونی 
به اداری داده می شــود عملا مناطق مركزی شهر به سمت »شب مردگی« 
پيش خواهد رفت. همچنين بخشی از تغيير كاربري ها مربوط به مصوبه مجلس 
است كه براساس آن مشاغلی مانند سردفتران، وكلاو... می توانند در واحدهای 
مســكونی كار كنند. برخي قوانين كه در گذشته توسط مجلس به تصويب 
رسيده عملا با اجراي طرح تفصيلي مغايرت دارد.  به هر حال بايد اين مصوبات 

و رويكردها همگی اصلاح شود. 
در راســتاي جلوگيري از شــب مردگي در مناطق مركزی شهر مي بايست 
راهكارهايی در كميته اي با حضور صاحب نظران تدوين شود كه اين موضوع 
در دســتور كار كميسيون شهرسازي و معماري شوار قرار دارد. برنامه احيای 
محدوده مركزي با هدف مهار دافعه جمعيتي در مناطق حدفاصل اتوبان هاي 
همت، چمران، امام علي)ع( و بزرگراه بعثت، در دستور كار مديريت شهري قرار 
دارد تا از طريق ايجاد محيط هاي تفريحي و گردشــگري در هسته پايتخت، 
چهره مناطق واقع در اين محدوده را از »شــب مردگي« به پويايي ســكونتي 
تغيير دهد. اين برنامه با حفظ وضعيت ساختمان هاي مسكوني باقي مانده در 
مناطق مركزي، اجرا خواهد شــد. همچنين می توان برای جلوگيری از خالی 
شدن بناهاي ارزشمند در محدوده مركزي شهر با تشويق سرمايه گذاران بخش 
خصوصی كاربری اين نوع املاک را به هتل يا فضای تفرجگاهی تغيير داد تا 
زمينه حضور مردم در آنها فراهم شود. ضمن آنكه توجه به گردشگری شبانه، 
امروز يكی از محل های درآمدزا برای شــهرداری های شهرهای بزرگ جهان 
اســت. چرا ما نبايد از اين روش برای بازگرداندن روح زندگی و آشــتی مردم 
با بافت سنتی و قديمی شهر استفاده كنيم. در همين باره مديريت شهري از 
چندی قبل كار مطالعه نورپردازی بافت های تاريخی و ارزشمند برای جذب 
گردشگران وشهروندان را آغاز و به زودی اين كار از طريق پيمانكاران عملياتی 
خواهد شد. با تمام اين تفاصيل مسئولان تغيير كاربريهای مسكونی به اداری 
در مناطق مركزي شهر را بايد يك تهديد جدی برای پايتخت در نظر گيرند و 

با تدابير صحيح و كارشناسانه از آن ممانعت كنند. 

 افسانه قانع: درست 20 سال پیش بود 
که دولت هفتم و هشــتم تصمیم گرفت  
تا دانشــگاه تهران را به عنوان نماد علمی 
کشور گسترش دهد. اما به رغم آنکه این 
طرح در ســال های گفت و گوی تمدن ها 
به عنوان یکی از طرح های شاخص علمی 
مطرح و مــد نظر دولتمــردان بود؛ اما 
اولیــن اقدامات برای اجرایی شــدن این 
طرح یک دهه بعــد در دولت نهم انجام 
شــد.  در ســال 84 تا 86 دانشگاه تهران 
توانست با بودجه ای که دولت در اختیارش 
قرار داد؛ تعداد زیادی از املاک اطراف را 
از  بلوار کشاورز و خیابان کارگر گرفته تا 
خیابان وصال شیرازی و انقلاب خریداری 
کرد. هر چند تصور روسای دانشگاه تهران 
این بود که دولــت با تزریق بودجه برای 
اجرای این طرح می  تواند تمامی املاک   را 
خریداری کند؛ اما دولت تا کنون نتوانسته 
بودجه خرید  املاک معارض طرح را در 
اختیار دانشگاه قرار دهد و نتیجه این شد 
که خانه هــای متروکه خریداری شــده 
اطــراف دانشــگاه بلای جان همســایگان، 
بزرگترین  مرکز علمی کشور شده است. 
شهروندان ساکن در این محدوده اعتقاد 
دارند که دانشــگاه با اجرای نیمه تمام این 
طرح نه تنها منطقه  شــش بلکه ساکنان 
محدوده دانشــگاه را در یک برزخ قرار 
داده اســت.  زمین های مخروبه واقع در 
خیابان 16 آذر، بلوار کشاورز، خیابان وصال 
شیرازی و انقلاب شب های ناامنی را برای 
همسایگان دانشگاه به ارمغان آورده است 
و زمین های بایر واقــع در این محل تنها 
خدماتی که به شــهروندان می دهد فقط 
یک جای پارک است. این در حالی است که 
ساکنان محله اعتقاد دارند که اگر دانشگاه 
این زمین های بایــر را به صورت موقت 
برای ارائه خدمات شــهری به شهرداری 
منطقــه اجاره دهد؛ امنیــت به محدوده 
قدیمی ترین دانشــگاه کشــور بازخواهد 

گشت.
دانشــگاه تهران تنها نماد علمی كشــور و شهر 
تهران نيست بلكه  نمادی از تاريخ كشور است.  
در هزارتوهای تاريخ پايتخت زمانی كه به دنبال 
دلايل ساخت دانشگاه تهران هستيم؛ به اين نظر 
مورخان می رسيم كه عنوان كرده اند فكر تاسيس 
دانشگاه تهران توسط دكتر سنك نماينده مجلس 
در دوره پهلوی اول و در سال 1305 مطرح شد. 
اما كليات طرح تاســيس دانشگاه تهران از سال 
1307 توســط محمود حسابی به وزير فرهنگ 

وقت علی اصغر حكمت پيشنهاد شد. 
طرح تفصيلی تاســيس دانشــگاه تهران هم در 
ســال 1310 تهيه و به وزير فرهنگ تقديم شد 
و با تلاش های دكتر حســابی و مذاكرات وی با 
نماينــدگان مجلس، اين طرح در ســال 1312 
به مجلــس رفت و در ســال 1313 از تصويب 
مجلس گذشــت. از آن ســال ها نزديك به يك 
قرن می گذرد و اين پرديــس علمی با طراحی 
سردرمعروف خود به بزرگترين نماد علمی كشور 
تبديل شد و نمای سردر آن روی اسكانس های 
ايرانی نقش بست. همســايگان اين نماد علمی 
نيز با گسترش دانشــكده هايش شاهد حوادث 
فرهنگی، اجتماعی و سياســی زيــادی بودند و 
راســته های فرهنگی مانند خيابــان انقلاب با 

دانشگاه تهران شكل گرفت. 

پردیس علمی رویا یا کابوس
62 سال بعد  از برزمين خوردن كلنگ دانشگاه 
تهران بود كه دولت هفتم بعد از پيروزی انقلاب 
اسلامی تصميم گرفت تا با اجرای طرح توسعه 
دانشگاه تهران؛ برجستگی های اين نماد را بيشتر 
و اين دانشــگاه را به بزرگتريــن مركز علمی و 
تحقيقاتی كشور تبديل كند.  سال 1375 بود كه 
طرح توسعه دانشگاه تهران در مجلس رای آورد 
اما اين طرح تا ســال 1383 كاملا متوقف مانده 
بود تا اينكه در اين سال اعتباری برای اين طرح 
اختصاص داده و مقرر شد تا طرح تملك و توسعه 

در مدت كوتاهی به اتمام رسد.
بين  سال 83 تا سال 86 طرح بسيار خوب پيش 
رفت به گونه ای كه به طوريكه در ســال  84 تا 
86 نزديــك به هزار واحد مســكونی و تجاری 
توسط دانشگاه خريداری شد. برخی املاک كه 
قابل اســتفاده بود برای فعاليت های آموزشی و 
پژوهشی اختصاص داده شد و برخی نيز تخريب  

شــد تا براساس طرح توســعه به فضای سبز و  
پاركينگ تبديل شود.

اكنــون برخی از اين زمين های باير به پاركينگ 
تبديل شده است اما به گفته مدير طرح توسعه 
دانشگاه تهران؛ قرار نيست برای هميشه به عنوان 

پاركينگ از آنها استفاده شود. 
در اين ميان نيز املاكی وجود دارد كه توســط 
دانشگاه تهران خريداری شده اما با توجه به اينكه 
با املاک ديگران مشاع بوده و دانشگاه اقدامی به 
خريد اين املاک نكرده بود؛ تخريب نشده است 

اما مخروبه شده است.
اگر گذرتان به خيابان 16 آذر و يا وصال شيرازی 
بيفتد؛ می توان خانه های مخروبه خالی ازسكنه و 
يا زمين های بايری كه به اميد آنكه طرح توسعه 
دانشگاه اجرا شود؛ رها شده اند. در يك گشت و 
گذاركوتاه می توان فهميد كه اينجا املاک ســه 

دسته هستند تجاری، مسكونی و اداری.
آنطــور كــه پيداســت دانشــگاه تهــران بــا 
ســاختمان های اداری مشكلی ندارد چرا كه در 
اختيار دستگاه های دولتی است و در زمان اجرای 
طرح توســعه طبق قانون بايد به دانشگاه واگذار 
شود. از قرار معلوم در بخش تجاری هم مشكلی 
نبايد وجود داشته باشد چرا كه  كسبه اين املاک 
اكنون به تجارتشان مشغول هستند، و در زمانی 
كه قرار  باشد اين املاک به دانشگاه واگذار شود 

به  قميت يك ملك تجاری خريداری می شود.
عمده ترين مشكل دانشگاه املاک مسكونی است 
به دليل اينكه بخشی از طرح تملك شده و اين 
افراد آسايش ندارند البته مسئولان دانشگاه تهران 
اميدوارند كه اگــر دولت اعتبار كافی اختصاص 
دهد ظرف دو تا سه سال خريد املاک اين افراد 

تمام خواهد شد.

فریز شدن به وقت دانشگاه تهران
ساكنان اطراف دانشگاه تهران چند سالی می شود 
كه ديگر از همجواری با اين نماد فاخر علمی لذت 
نمی برند. دبير شــوراياری محله وصال شيرازی 
اعتقاد دارد كه چند ســالی می شود كه زحمت 
های دانشگاه تهران بيشــتر از خير و بركت آن 

است.
حســين ايمانی تاثيرات اجرای طرح توســعه 
دانشگاه تهران را اينگونه برای خبرنگار »پديده 
شهر« تشريح می كند: تا قبل از اجرای اين طرح 
درمحله های منتهی به دانشگاه تهران حدود 13 
هزار نفر جمعيت ســكونت داشــت و با  اجرای 
نصفه، نيمه اين طرح اكنون جميت ســاكن در 
اين محدوده به 10 هزار نفر رسيده است. كاهش 
جمعيت به اين دليل روی داد كه دانشگاه تهران  
خانه هــای زيادی را  دراين محدوده تملك كرد. 
خانه هايی كه اســتاندارد و  بزرگ بود و مردم به 
راحتی در آن زندگی می كردند. اما در سال هايی 
كه مسئولان دانشگاه اقدام به خريد املاک كردند 

برخی راضی و برخی ناراضی ازاين محل رفتند.
خانه هــای زيادی با تيغ بلدوزرها تخريب شــد 
و خاطرات خوش آن به فراموشــی سپرده شد. 
اكنــون  از اين خانه های آجر قرمز با  بالكن های 
بزرگ تنها زمينی مانده اســت كه مردم دراين 
زمين های بايرخودروهای خود را پارک می كنند.

دبير شوراياری محله وصال شيراز ادامه می دهد: 
برخی ازخانه هايی كــه پا برجا بودند تبديل  به 
خوابگاه و يك واحد اداری دانشــگاهی شــد و 
خانه هايی هم كه تنها يكی، دو واحد آن توسط 
دانشگاه خريداری شده بود، يا همچنان در اين 
ســاختمان ها افرادی زندگی می كنند و يااينكه 
ملك به طور كامل تخليه شــده اما گذر سال ها 

اين ســاختمان ها را به مخروبه ای تبديل كرده 
است. 

در حال حاضر يكی از مشــكلات همســايگان 
دانشگاه تهران اين است كه مجوز ساخت و ساز 
و نوسازی املاک فرسوده خود را ندارند. ايمانی 
دراين باره توضيح می دهد: ســاكنان محله های 
اطراف دانشــگاه نه اجازه خريد و فروش دارند و 
نه اجازه ساخت و ســاز. چرا كه خريد و فروش 
خانه ها  در اين  محله تحت ضوابط خاصی بايد 
انجام شــود و در واقع مالكان تنهــا می توانند 
خانه های خود را به دانشگاه تهران بفروشند.  از 
سوی ديگر شهرداری نيز اجازه ساخت و ساز به 

مالكان نمی دهد. 
وی ادامه می دهد: دانشــگاه تهران  به شهرداری 
ابلاغ كرده در صورتی كه ســاخت و ساز كردند؛ 
بايد مالكان تعهد بدهند كه هر زمانی كه درصدد 
تملك خانه ها برآمدنــد؛ املاک خود را  تحويل 
دانشگاه دهند. مهمتر اينكه دانشگاه تهران اعلام 
كرده كه در صورت هرگونه نوســازی تنها پول 
زمين را  پرداخت می كند و تعهدی نســبت به 
نوسازی املاک داخل طرح  ندارد و پولی نيز بابت 

ساختمان های نوسازی شده نمی پردازد. 
همسايگان دانشگاه تهران اعتقاد دارند املاک و 
زمين هايی كه در ســال های گذشته خريداری 
شــده؛ باعث فريز  شدن محله های اطراف شده 
اســت. دبير  شوراياری محله وصال  شيرازی اما 
اعتقاد دارد كه اين اقدام دانشــگاه تهران نه تنها 
منطقه شش بلكه زندگی ســاكنان محله های 
اطراف را نيز فريز كــرده و آنها را داخل برزخی 

نامعلوم قرارداده است.  
ايمانی تاكيد می كند: زمين های بلا اســتفاده و 
باير برای اهالی محله مشــكلات زيادی ازقبيل 
محل تجمع حيوانات موذی تا محلی برای دپوی 
پسماندها به وجود آورده و محيط زيست ساكنان 
محله های  اطراف را تحت الشعاع قرار داده است.  

پیشنهادهایی که به فراموشی سپرده 
شد

يك دهه از زمان اجرای طرح تملك املاک اطراف 
دانشگاه تهران گذشته است و ساكنان محله های 
اطراف طرح های زيادی را برای اســتفاده موقت 
اما بهينه اين زمين ها به مسئولان دانشگاه تهران 
دادند؛ اما مســئولان به هيچكدام از اين طرح ها 
توجهی نكردند. ايمانی دراين باره می گويد: به هر 
حال اين زمين های باير برای دانشگاه تهران يا به 
عبارتی دولت و اموال بيت المال است. الان هم 
دانشگاه تهران بودجه ای برای خريد مابقی املاک 
ندارد در نتيجه می توان اين زمين ها را به صورت 
موقت  به زمين های ورزشــی، چمن مصنوعی، 
زمين بــازی برای كودكان و محل اســتراحتی 
برای ســاكنان و دانشجويانی كه درخوابگاه های 
اين محدوده ســاكن هســتند؛ تبديــل كرد. 
براســاس صحبت هايی  كه با شهرداری منطقه 
انجــام داده ايم آنها  نيــز پذيرفته اند تا اين كار 
را انجام دهند اما مســئولان دانشــگاه تهران با 

خواسته هايمان كنار نمی آيند. 
يكی ديگر از نيازهای محله های وصال  شيرازی، 
انقلاب، بلوار  كشــاورز و16آذر نبود ميدان ميوه 
و تره بار اســت. ايمانی تاكيد می كند: سال های 
سال است كه اين مشكل را مطرح می كنيم كه 
ساكنان اين محله ها برای خريد به ميدان ميوه 
و تره بار قزل قلعه بروند كه فاصله زيادی با اين 
محله ها دارد. به دانشگاه  تهران نيز اعلام كرده ايم 
كرايه اين زمين ها را از شهرداری تهران برايتان 
می گيريم تا دانشگاه از كنار اين كار سود كند . و 

زمانی كه طرح توســعه اجرايی شد اين زمين ها 
به دانشــگاه برگردانده شــود. متاسفانه به  اين 
درخواست ها جواب نمی دهد و سنگ های بزرگی 
را  در مقابلمان قرار می دهند. به رغم آنكه شهردار 
منطقه در جلســاتی كه به همراه معاونانشان با 
روسای دانشگاه داشــتند؛ درخواست های  ما را 
مطرح كردند و اين مســاله نيز در صحن علنی 
شورای شهر تهران مطرح شد؛ است؛ اما نتيجه ای 
در برنداشت و مسئولان دانشگاه تنها جواب دادند 
كه اينجا يك مكان فرهنگی و تربيتی اســت و 

كارهای اقتصادی انجام نمی دهيم.
دبير شــوراياری محله وصال شــيرازی يادآور 
می شود: جالب اينجاست كه مسئولان دانشگاه  
بــا پيمانكاران قرارداد می بندنــد و آنها را وادار 
می كنند  كه بعــد از گرفتن مجوزهای لازم از  
شهرداری منطقه، اين زمين ها را به هر شكلی كه 
خود می دانند و می توانند بهره برداری كنند. به 
عنوان مثال مسئولان دانشگاه قراردادی به ارزش 
100 ميليون تومــان با يك پيمانكار خصوصی 
بســته بودند تا  اين  شخص يكی از زمين های 
اطراف دانشــگاه را  تبديل به ميدان  ميوه و تره 
بار كند. بخش خصوصی به دنبال سود خود است 
و زياد به فكرمردم نيســت. حتی يك باربه بنده  
نيز گفتند زمينی كه در خيابان وصال شيرازی 
موقعيت خوبی دارد با 110 ميليون تومان رهن 
و ماهی 65 ميليون تومان اجاره واگذار می كنند 
تا با همكاری شهرداری ميدان ميوه و تره بار راه 
اندازی كنيم. ســوال من اين است كه  اگر اين 
زميــن ها مربوط به يك مكان علمی و فرهنگی 
اســت فرق من به عنوان يك شخص حقيقی و 
شــهرداری به  عنوان يك شــخصيت حقوقی 
چيست؟ اگر قرار نيســت كه در اين زمين های 
فرهنگی اتفاقی بيفتد؛ اين قانون  بايد  برای همه 
اجرا شود . اما اگر قرار است تا اجرای كامل طرح  
توسعه دانشگاه اين زمين ها  به نفع مردم استفاده 
شود بايد اين قانون بايد برای همه اجرايی شود. 
چه بهتركه شــهرداری منطقه ايــن زمين ها را 
كرايه كند و خدمات مختلف  به مردم بدهد. به 
عنوان مثال زمين بزرگی در خيابان وصال است 
كه يك روزی می خواســتند آن را  به پاركينگ 
طبقاتی تبديل كنند اما اكنون  اين اتفاق نيفتاده 
و بلااستفاده بر خيابان افتاده است. زمين های اين 

چنينی در اطراف دانشگاه  تهران زياد است.
رويای شيرين توسعه دانشگاه تهران در دو دهه 
اخير به كابوس شــبانه روزی همســايگان اين 
مركزعلمی تبديل شده است. قديمی های محل 
روزها و شب هايی را به خاطر  دارند كه دانشگاه 
تهران مانند نگينی بر رينگ انگشــتری تهران 
می درخشــيد و محله های اطــراف اين پرديس 
علمی  زنده بود.  اما اكنون در محله های اطراف 
بــا پلاک هايی روبه رو می شــويد كه صددرصد 
تخريب شده اند و يا در صورت قابل استفاده بودن 
به خوابگاه و يا دفتر  اداری تبديل شده است. اما 
درصدخانه هايی كه تخريب شده اند بيشتر است 

مانند محله16 آذر، قدس و يا پورسينا .
ايمانی تاكيد می كند: شب هايی اين محله ناامن 
شده اســت از خيابان وصال در شرق تا خيابان 
كارگر درغرب و بلوار كشاورز  در شمال فضايی 
به اندازه يك مســتطيل بزرگ در طرح توسعه 
دانشــگاه تهران قرار دارد كه تخريب هايی  كه 
درسال های اخيرانجام شــده محله های اطراف 

راتا99 درصد ناامن كرده است.

خروج ازبرزخ به شرط تامین اعتبارات
آنطور كه مدير طرح توســعه دانشــگاه تهران 
توضيح می دهد؛ قرار بود، درچند نوبت اعتبارت 
تملك دراختيار اين طرح قــرار گيرد تا املاک  
موجود در اين طرح خريداری شود ولی اين گونه 
نشد و متاسفانه در حال حاضر طرح متوقف است 
و باعث ناراحتی و مشــكلات فراوانی برای مردم 
منطقه شــده است هر روز شــاهد افراد مسن و 
گرفتاری هستيم كه چون نمی تواند ملك خود را 
فرخته و يا بازسازی كنند از اين وضعيت ناراضی 
بوده و خواســتار خريد ملكشان توسط دانشگاه 

هستند.
وی يادآور می شــود: در حال حاضر در خواست 
ما اين اســت كه آن تعداد مردمی كه با مشكل 
مواجه هســتند را از گرفتاری خارج كنيم چون 
بخــش زيادی از افرادی كه در منطقه طرح قرار 
دارنــد، اصرار و عجله ای برای فروش ملك خود 
ندارند، تنها تعدادی از اين افراد كه تعدادشان هم 
زياد نيست، گرفتارند كه بايد هرچه زودتر املاک 
اين افراد خريداری شده تا مشكلاشان حل شود.
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 مسئولان دانشگاه  با 
پیمانکاران قرارداد می 

بندند و آنها را وادار 
می کنند  که بعد از 

گرفتن مجوزهای لازم 
از  شهرداری منطقه، این 

زمین ها را به هر شکلی که 
خود می دانند و می توانند 

بهره برداری کنند. به 
عنوان مثال مسئولان 
دانشگاه قراردادی به 

ارزش 100 میلیون تومان 
با یک پیمانکار خصوصی 
بسته بودند تا  این  شخص 
یکی از زمین های اطراف 

دانشگاه را  تبدیل به 
میدان  میوه و تره بار کند. 
بخش خصوصی به دنبال 
سود خود است و زیاد به 

فکرمردم نیست

تا قبل از اجرای این طرح 
درمحله های منتهی به 

دانشگاه تهران حدود 13 
هزار نفر جمعیت سکونت 
داشت و با  اجرای نصفه، 

نیمه این طرح اکنون جمیت 
ساکن درر این محدوده 
به 10 هزار نفر رسیده 
است. کاهش جمعیت 

به این دلیل روی داد که 
دانشگاه تهران  خانه های 
زیادی را  دراین محدوده 
تملک کرد. خانه هایی که 
استاندارد و  بزرگ بود 
و مردم به راحتی در آن 
زندگی می کردند. اما در 
سال هایی که مسئولان 
دانشگاه اقدام به خرید 

املاک کردند برخی راضی 
و برخی ناراضی ازاین محل 

رفتند

هفتهنامه

الهه راستگو: لزوم ایجاد پایگاه آتش نشانی و اورژانس در محدوده شیان

 الهه راستگو در نخستین تذکر پیش از دستور جلسه امروز شورای اسلامی شهر تهران ضمن تبریک سالروز بازگشت آزادگان به بیان مشکلات موجود در 
محدوده پارک شیان اشاره کرد و اظهارداشت: باتوجه به تردد زیاد مردم در این بخش لازم است ایجاد پایگاه آتش نشانی و اورژانس در دستور کار قرار گیرد.
وی همچنین باتوجه به نامگذاری 17 مرداد به نام خبرنگاران افزود: این قشر زحمت کش و همیشه در صحنه نیز علی رغم استرس و فشار کاری فراوان از 
مشکلاتی برخوردارند که لازم است به آن رسیدگی شود. گزارش



اسماعیل دوستی عضو شورای شهر
 در گفت و گو با "پدیده شهر" از رفتارهای متناقض اعضا 

در جلسات یکشنبه و سه شنبه پرده برداشت؛

یکشنبه ها : 
چاکرم آقای قالیباف!

سه شنبه ها: 
انتقاد از قالیباف!

3

خودش می گوید که با قالیباف نبســته است و بر سر منافع مردم و شهر 
کوتاه نمی آید و اگر همین امروز قالیباف مجددا کاندیدا شــود به او رای 
نمی دهد ، اما منتقدانش بر این باورند که در اغلب موارد از شــهرداری 
حمایت می کند . این عضو شــورای شــهر تهران کارنامه نظارتی شورا را 
ضعیف دانسته و معتقد است نمره شورا زیر ده است . وی سابقه مدیریت 
شــهرداری منطقه ســه  را در کارنامه خود دارد و در مباحث کارشناسی 
شورا مشارکت فعالانه ای دارد . مهندس دوستی عضو شورای شهر تهران 
صراحت لهجه خاصی داشــته و حتی در برخی مواقع در جلســات پرتنش 
روزهای سه شنبه شورا با لحن شــیرین و مطایبه گونه اش، عامل تعدیل 
کننده این تنش هاست . وی در مواجهه با دو گروه اصلاح طلب و اصولگرای 
شورا ،مواضع متعادلی داشته و گاها از اصلاح طلبان شورا نیز انتقاد می کند، 
در حالی خود منتســب به اصلاح طلبان است .دوستی به همه سوالات ما با 
همین رویکرد پاســخ داد . ابتدا عملکرد کلی شورا و سپس کارنامه فردی 
این عضو شــورا را در فضایی انتقادی و چالشی به بحث گذاشتیم. ماحصل 

این گفتگو در زیر تقدیم می شود .

 راه اندازی کمپین اشتغال فارغ التحصیلان
 رشته محیط زیست

 كمپين اشتغال فارغ التحصيلان رشته محيط 
زيست برای جلب توجه نهادهای دولتی به اين 
مسئله و در راستای تعريف حوزه فعاليت برای 
اين فارغالتحصيــلان در حوزه مديريت كلان 
منابع طبيعی و محيط زيست كشور راه اندازی 
شــد است كه بعد از گذشت 20 روز از شروع 
آن تعــداد 850 نفــر در آن عضويت دارند و 

اساتيد مطرح حوزه دانش محيط زيست از آن حمايت كرده اند. 
به گزارش پايگاه خبری ســازمان های غيردولتی ايران)وطن(؛ علی رغم 
وجود مشكلات و دغدغه های زيست محيطی در كشور،مطابق آمارهای 
وزرات كار و رفاه اجتماعی، رشته محيط زيست بيشترين ميزان بيكاری در 

ميان رشته های دانشگاهی دارد.
با توجه به اين امر،كمپينی باعنوان حمايت از اشــتغال فارغ التحصيلان 
محيط زيســت، با عضويت تعداد زيادی از فارغ التحصيلان رشته محيط 
زيست در مقاطع كارشناسی،كارشناسی ارشد و دكترا و همچنين اساتيد 

اين رشته آغاز به فعاليت كرده است.
مهمترين هدف اين كمپين تلاش درراســتای اشتغال فارغ التحصيلان 
محيط زيست است تا متخصصانی كه همگام با فعاليت در زمينه محيط 
زيست دغدغه شــان حفظ و نگهداری محيط زيست است فعاليت های 

جدی انجام دهند.
اهداف اصلی كمپين شــامل؛ »الزام آموزش و پرورش به استفاده از فارغ 
التحصيلان مخيط زيســت جهت تدريس درس انسان و محيط زيست 
دوره دوم دبيرستان، ايجاد نظام مهندسی محيط زيست به خاطر اهميت 
والای اين مبحث و منسجم نمودن نيروهای متخصص جهت اجرای اصول 
محيط زيست، الزام كارخانه ها و توليدی های كوچك و بزرگ به استفاده 
از نيروی متخصص محيط زيست برای نظارت بر روند فعاليت و استاندارد 

های زيست محيطی لازم اجرا« است.
شــايان ذكر است با توجه به اينكه بازار كار اين رشته از طرف ساير رشته 
ها اشغال شده و تلاشی در جهت تفكيك اين تخصص ها صورت نگرفته 

است.
بديهــی اســت، تــا زمانــی كــه در پــروژه هــای زيســت محيطی 
مختلف،ازدانشجويان،فارغ التحصيلان و متخصصين رشته محيط زيست، 
بهره گرفته نشود اميدی به بهتر شدن آينده محيط زيست سرزمين مان 

نخواهيم داشت.
كمپين اشتغال فارغ التحصيلان محيط زيســت در حال حاضر 20 روز 
است كه شكل گرفت اســت و در تعداد 850 نفر از فارغالتحصيلان اين 

رشته عضويت دارند.
اين كمپين در استای تدريس آموزه های محيط زيستی در دبيرستان ها 
و همچنين نظارت اين قشر از جامعه به فعاليت های صنعتی ايجاد شده 

است كه الگوی رفتاری ارتباط با محيط زيست تغيير كند.
تا به امروز اعضای اين كمپين با مجلس شورای اسلامی و وزارت آموزش.و 
پرورش برای تصويــب و بازنگری قوانين مربوط بــه كارگيری اين فارغ 
لاتحصيلان به گفتگو نشسته است تا بتواند با استفاده از دانش اين افراد 
قدم های جدی برای كاهش معضلات محيط زيستی كشور برداشته شود.

فارغ لاتحصيلان دانشگاهی حوزه محيط زيست حدود 56 هزار نفر هستند 
كه از مشــكل بيكاری در كشور رنج می برند كه اين كمپين برای برنامه 
ريزی و استفاده از اين منبع عظيم دانش ايجاد شده است تا از يك ارزش 
افزوده جامعه در حوزه محيط زيست افزايش پيدا كند و از سوی ديگر از 

هدر رفت سرمايه ملی هزينه شده در اين حوزه جلوگيری شود.
هوشنگ ضيايی پدر پستاندار شناسی ايران، مظفر افشار پدر بلوط ايران، 
هاشمی استاد مدعو دانشگاه كردســتان، قاسم پوری عضو هيات علمی 
دانشگاه تربيت مدرس، زرع كار عضو شبكه ی محيط زيستی دانشجويان 
جهان، علوی و مروتی عضو هيات علمی دانشگاه اردكان، ارزو ميرزاخانی 
روزنامه نگار در حوزه ی محيط زيست، داريوش نثاری از ماهنامه ی جهان 
سبز، حسن اجتماعی فعال در حوزه ی رسانه و مجری برنامه ی سرزمين 
ما، فاطمه حسن نيا مسول كانون محيط زيست سرای محله تهران ويلا، 
الكساندر فعال محيط زيستی و پزشك متخصص، كرمی مسول خبرگزاری 
مستقل محيط زيست ايران ، كلانتر هرمزی مدرس دروس اشتغال زايی و 
اكولوژی عملی ، علمی مديرگروه و عضو هيات علمی و ستوده عضو هيات 
علمی دانشگاه يزد، علی جهانی عضو هيات علمی دانشگاه محيط زيست 
كرج، رمضانی مدير عامل مركز غير دولتی ميراث فرهنگی وگردشــگری 
ومحيط زيست، شايسته رياست دانشــكده محيط زيست و عضو هيات 
علمی دانشــگاه ملاير، گنجعلی عضو نخبگان كشورومدرس دانشگاه در 
آذربايجان شرقی، ژما جواهری پور مشاور معاونت آموزش سازمان محيط 
زيست و دبير قطب محيط زيست كشوری در وزارت آموزش و پرورش، ر 
فاضل رييس دانشگاه محيط زيست كرج و رييس انستيتو محيط زيست 
سازمان بين المللی اكو، جابر اعظمی عضو نخبگان كشور و هيات علمی 
محيط زيست در دانشــگاه زنجان و شهروز فروتن كيا مدرس دانشگاه و 
پژوهشگر محيط زيستی و نويسنده ی اولين كتاب جامعه شناسی محيط 

زيست از اين كمپين حمايت می كنند.
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برای ورود به بحث بفرمایید  اگر به سال 
92 برگردیم یعنی قبل ازاینکه شما به 
شورای تهران وارد شوید، چه تصوری 

از شورا داشتید؟
من در طول 37 سال گذشته بيشتر صبغه كاريم 
شــهرداری بوده در نتيجه می فهمم كه هم در 
شــهر تهران چه می گذرد وهم مديريت شهری 
تهران چقدر توفيق دارد. قبل از اينكه كانديدای 
شورای شهر شوم خيلی چيزها برايم روشن بود 
و می دونســتم كه در شورای شهر تهران چكار 
بايد بكنم. يعنی نقشه راه را داشتم و اينجور نبود 
كه بدون هدف كانديدا شوم يا وارد شورای شهر 
تهران شوم. چه بسا دور سوم هم كانديدا بودم كه 
يك مرامنامه و اساسنامه داشتيم كه اگر كانديدای 
شورای شهر تهران شويم چه كاری بايد بكنيم. 
همه قسمتهای مديريت شهری تهران را مطالعه 
كرده بوديم. مانيفستی آماده كرده بوديم كه بر آن 
اساس جلو برويم كه توفيق پيدا نكرديم. در شورای 
چهارم هم همين كار را كرديم. در مانيفستی كه 
تهيه كرده بوديم خواهان تغيير مديريت بوديم و 
تشخيص داده بوديم كه مديريت آقای قاليباف 
طولانی شده و بيش از 8 سال طول كشيده و بايد 
يك ايده جديد با توان مضاعف تر وارد مديريت 
شهری تهران شود كه اين اتفاق هم نيفتاد و آقای 
قاليباف به عنوان شــهردار تهران انتخاب شد. بر 
خلاف مانيفستی كه داشتيم بايد با مديريت جديد 

آقای قاليباف تعامل می كرديم و نه تقابل .  
کارویژه اصلی شورای شهر نظارت بر 
مدیریت شهری است. بررسی دقیق و 
همه جانبه نشــان می دهد که آنچه که 
در این سه سال و نیم اتفاق افتاد واجد 
یکسری مختصات اســت. اول؛ آنچه 
که در عمل در حوزه نظارت شورااتفاق 
افتاد، عبارت بود از نظارت فردی اعضا، 
به عنوان مثال یک عضو شورا در حوزه 
محیط زیست یا سایر حوزه ها تجربه 
ای داشت شــروع می کرد یک سری 
اطلاعات جمع آوری می کرد و تذکر می 
داد. یعنی نظارت به یک نظارت شخصی 
تبدیل شــد. دوم؛ اعضای شهر منتظر 
بودند تا حادثه ای در تهران رخ دهد بعد 
بنابراین  شروع کنند به نظارت کردن، 
واکنشی و آنی بود و سوم اینکه نظارت 
آنچنانی  خاصیت  تهران  شورای شهر 
نداشــت. کارشناسانی که این موضوع 
را بررسی می کنند دلایل مختلفی را بر 
می شــمارند. برخی این  باور را  دارند 

که  یک دلیل اصلی آن فضای سیاسی 
حاکم بر شــورا و وجود دو گروه اصلاح 
طلب و اصولگرا که هیچ کدام اکثریت 
مطلقی هم ندارند، می باشد. برخی دیگر 
بر این باور هستند که تعدادی از اعضای 
شورای شهر وارد مناسبات پشت پرده 
با سیستم مدیریت شهری شدند. برخی 
نیز اعتقــاد دارند که تعدادی از اعضای 
شــورا به لحاظ فردی دانش و تجربه 
کافی برای نظارت سیستماتیک و کارآمد 
را ندارند. سوال من با این مقدمه نسبتا 
طولانی این است که شما چقدر با این 
فــروض و ادعاها موافقید؟ اگر موافقید 
دلایلش را چه می دانید و اگر مخالفید 

مبانی استدلالی بنده را نقد کنید.
در رابطه با نظارت بر مديريت شهری تهران اعتقاد 
دارم مــا نمره مثبتی نمی گيريم. باور دارم نمره 
نظارتی 31نفر بر شــهر تهران زير ده اســت. اما 
چنــد تا دليل دارد، دليل عمده اش خلاء قانونی 
است. مجلس نظارتش بر دولت چگونه است؟ يك 
نماينده كه نمی رود به تنهايی بررسی كند وزرا 
چكار می كنند يا فلان اتوبان چرا آسفالت نشده 
چرا كه اين كار نماينده نيست. مجلس نهادی به 
نام ديوان محاسبات ، دادستان و  دادگاه دارد كه 
بر دخل و خرج دولت نظارت می كند. پايان سال 
هم خلافها را در می آورند و كســانی كه خلاف 
كرده اند، محكوم می كنند. اما ما ديوان محاسبات 
شهری نداريم. اگر مثل ديوان محاسبات مجلس 
ما هم چنين نهادی داشته باشيم، ناظر بر عملكرد 
شهر می شود. ما اعضای شورا تك تك كه نمی 
توانيم نظارت كنيم. يك معاونت نظارت داريم كه 
آن هم قانونی و كامل نيست. با اينكه از دوستان 
من هستند، آدم دلسوزی است و خيلی هم تلاش 
می كند ولی يك روز كار شهردای نكرده است  و 
فايده ای نــدارد. بدين ترتيب معاونتی كه ده ها 
كارشناس مختلف در امور مالی ، محيط زيست ، 
فرهنگی ، اجتماعی داشته باشد، نداريم . درنتيجه 
عمــده ترين ضعــف نظارت ، عدم تشــكيلات 
منسجمی شــبيه ديوان محاسبات دولتی است. 
شورای شــهر خودش بايد ذيحساب بگذارد اما 
قانون اين اجازه را به آن نمی دهد. الان شــهردار 
تهران هم شــهردار و هم ذيحساب است. قانون 
شــورا بايد اصلاح شود و ذيحساب های مناطق، 
شركتها، سازمانها و شخص شهردار را بايد شورا 
تعيين كند. در حال حاضر قدرت نظارت ما حتی 
به اندازه وزارت اقتصاد هم نيست. در نتيجه شورا 
مكانيسمی برای نظارت بر مديريت شهری ندارد. 

وقتی شــورا نمی تواند مستقلا ذيحساب تعيين 
كند، چه نظارتی می تواند داشته باشد؟ به قول 
شما واكنشی يا موردی می شود. فردی می آيد 
شكايت می كند از فلان پرونده در فلان منطقه 
بعد ما می رويم بررسی می كنيم. چون شهرداری 
چی ها از نظر فنی و علمی قوی تر از ما هستند 
لذا نمی توانيم كاری كنيم. در نتيجه نظارت در 
شورای شهر تهران فاقد مكانيسم است. در نتيجه 
بايد قانون شوراها را اصلاح كنيم. ديوان محاسبات 
شــهری را ايجاد كنيم و ذيحساب ها را زير نظر 

شورا بياوريم. 
شما راجع به یک مدل فرضی بهینه که 
باید به آن برســیم صحبت می کنید و 
من با آن موافقــم . اما ما داریم درمورد 
آنچه که عملا در حال حاضر وجود دارد 
صحبت می کنیم. من در ســوال قبلی 
اولین عامل طیف  آنرا برشمردم  دلایل 
بندی سیاسی در شورا بود که یک طیف 
سیاسی همسو با شهردار تهران،  فکر 
می کند در هر حالتی باید از آقای قالیباف 
دفــاع کند و جریان سیاســی دیگری 
برعکس فکر می کند. به عبارت دیگر 
نظارت شــورا بر شهرداری به گروگان 

گرفته شده است. 
من قبول ندارم. الان حمايتی كه ما اصلاح طلبان 
در خيلی موارد از آقای قاليباف می كنيم  بيشتر از 
اين چيزهاست. ما كارشناس تريم، می فهميم چه 
اتفاقی دارد می افتد و سياسی برخورد نمی كنيم 
چون شــورا كار فنی و حرفه ای است. نظارت به 
هيچ وجه در گروگان نيست، هم آنها گير ميدهند 
و هم ما. اما اين نظارت كافی نيســت، گفتم زير 
صفر اســت. يك موقع بچه های ما ممكن است 
يك جمله ای را از نظر سياسی پررنگ كنند آنها 
هم جبهه بگيرند. اگرهم حرف شما را بپذيرم كه 
گروگان گرفته شده، بايد بگويم چون قالب ندارد 
اينطور می شود. در نتيجه اگر نظارت قالب داشته 

باشد، چرا گروگان گرفته شود؟
اســتدلال دیگر این بود کــه برخی از 
اعضای شــورا درگیر مناسبات پشت 
پرده  با شهرداری شــده اند  و این را 
عمده ترین مانع در اعمال نظارت جدی 

و کارآمد می دانند. 
به هيچ وجــه اين را نمی پذيرم به اين دليل كه 
شما هم دليلی نداريد كه بگوئيد اعضاش شورای 
شــهر درگير مناســبات مالی و زد و بند مالی با 

شهرداری تهران اند. 
برخی از اعضا وقتی به طور خصوصی با 

من حرف می زنند موارد متعددی از کار 
اقتصادی برخی اعضای شورا را بیان می 
کنند مثال های زیادی هم می زنند مثلا 
اینکه طرف رفته کمسیون ماده 100 ... 
اما شما می گوئید در شورای شهر تهران 

کسی درگیر این مسائل نیست. 
نمی گويم نيست. اولا كمسيون ماده 100 چند تا 
شعبه دارد و هر شعبه ای سه نفر است كه شامل 
يك عضو شورا، نماينده وزارت كشور و يك قاضی 
است. اينگونه نيست كه عضو شورا هر حرفی بزند 
عملياتی شود و هر رايی دهد دو نفرديگر هم امضا 
كنند. بارها بوده خودم رای دادم آنها امضا نكردند. 
بيشــتر پرونده های سنگين ماده 100 را به من 
دادند، پيشــنهادات زيادی از 5 ميليارد تومان تا 
10 ميليارد تومان داشــتم ولی كی می پذيرد؟! 
ســاختمانی را در ميرداماد 145 ميليارد تومان 
جريمه كردم و 5 طبقــه اش را هم زدم. خيلی 
هــا به من زنگ زدند كه اين كار را نكن اما قبول 
نكردم. به ساختار فكری ام بر می خورد اگر رای 
ندهم. قاضی و نماينده وزارت كشور هم امضا كرد. 
در نتيجه من اصلاح طلب نمی پذيرم. يك سری 
رفقای ديگر شايد كار دارند، ساخت و ساز دارند يا 
پيمان كارند يا برای خودشان می خواهند پروانه 
بگيرند در مناطق گير دارند اما تسهيل در كارشان 
انجام نمی شود. خوب من گاهی با آنها می روم تا 
كارشان را راه بيندازم. به اين نمی گويند كاسبی، 
دلالی و زد وبند، بلكه كارشــان است و من فقط 
كمكشــان می كنم تا مشكلشان حل شود. من 
چون خودم اهل زد و بند و دلالی نيســتم اين را 
هم قبول ندارم كه اعضای شورای شهر اكثرا اهل 
زد و بند ند. اما اگر كســی كاری را برای ديگری 
انجام دهد و بعدش پول بگيرد قطعا خائن است. 
اگر عضوی از شورا اين كار را بكند هم به خودش 
وهم به خانواده اش  و هم كشــور خيانت كرده 

است.  
اســتدلال بعدی این بود که برخی از 
اعضای شورا اساســا تجربه و دانش 
کافی ، وقت و انگیزه لازم را ندارند. این 

انتقاد را تا چه حد وارد می دانید؟
حرفتان درست است. در شورا خيلی از دوستان 
اصــلا در كريدور نيســتند و در جريان كار قرار 
ندارند. يعنی طرحی كه مطرح می شود را نه می 
خوانند و نه می فهمند كه چی هست. عده ای به 
چمران نگاه می كنند كه ببينند چه تصميمی می 
گيرد، عده ای هم به من و مسجد جامعی و دنيا 
مالی نگاه كنند كه يك ذره در شهرداری وارديم. 
به هر حال خود بنده 16 سال تجربه شهری دارم. 

در شورا خیلی از دوستان 
اصلا در کریدور نیستند و 
در جریان کار قرار ندارند. 
یعنی طرحی که مطرح می 
شود را نه می خوانند و نه 
می فهمند که چی هست. 
عده ای به چمران نگاه می 
کنند که ببینند چه تصمیمی 
می گیرد، عده ای هم به من 
و مسجد جامعی و دنیامالی 
نگاه کنند که یک ذره در 
شهرداری واردیم. به هر 
حال خود بنده 16 سال 

تجربه شهری دارم. افرادی 
هستند که اصلا در جریان 

نیستد و از ما سوال می 
کنند که داستان چیست؟

کاری که آقای قالیباف 
در منطقه 12 انجام می 
دهد چرا اتفاق افتاد؟ 
برای اینکه نهادهای 

نظارتی و امنیتی کشور در 
رابطه با منطقه 12به ما 
هشداردادند، ما گرفتیم 
و دیدیم درسته و باید 

اقداماتی را انجام دهیم. در 
نتیجه همان فورسی است 
که قبلا گفتم. لذا از برنامه 
ما کاسته می شود. مثال 

دیگر دره فرح زاد است که 
ما باید خانه ها را تخریب 

کنیم اما باید سرعت داشته 
باشیم چون متاسفانه 

مسائل آنجا به حدی تهران 
را فرا می گیرد که هر چه 
سریعتر باید جمع و جور 

شود.

قبول ندارم که اعضای 
شورای شهر اکثرا اهل زد و 
بند اند. اما اگر کسی کاری 
را برای دیگری انجام دهد 
و بعدش پول بگیرد قطعا 
خائن است. اگر عضوی از 
شورا این کار را بکند هم 
به خودش وهم به خانواده 
اش  و هم کشور خیانت 

کرده است.

هفتهنامه

کمپ ترک اعتیادی در حکیمیه احداث نخواهد شد
به گزارش اداره کل ارتباطات و بین الملل شورای اسلامی شهر تهران مرتضی طلایی در دویست و هشتاد و سومین جلسه شورا و پس از استماع گزارش شورایاران منطقه 4 گفت: منطقه 4 یکی از 
مناطق بزرگ و اثر گذار در شهر تهران می باشد که باید به موضوعات آن به طور ویژه نگاه شود. طلایی با اشاره به لزوم تسریع در تجهیز و نوسازی سراهای محلات در سطح شهر تهران افزود: 
تجهیز سراهای محلات و مشکل تامین منابع برای تکمیل این پروژه ها یکی از مشکلات اکثر محلات در سطح شهر تهران است و ما امیدواریم تا پایان دوره چهارم شورا ساخت سراهای محلات در 
محله های شهر تهران به اتمام برسد تا هیچ محله ای بدون سرای محله باقی نماند. نایب رییس شورای اسلامی شهر تهران همچنین با اشاره به دغدغه ذهنی ساکنان محله حکیمیه گفت: ذهنیتی برای 

اهالی حکیمیه به وجود آمده که می خواهند در این محدوده کمپ ترک اعتیاد بسازند در حالی که خود شهرداری که منطقه این موضوع را تکذیب کرده است. 

برای دریافت رایگان 
هفته نامه "پدیده شهر" 

آدرس کامل پستی 
خود را به ایمیل نشریه 

ارسال فرمایید.



استقرار محله بان در محلات آسیب خیز پایتخت
مدیر عامل سازمان خدمات اجتماعی شهرداری تهران از آغاز دور جدید جذب معتادان متجاهر در قالب طرح انضباط شهری طی روزهای آتی خبر داد و گفت: همزمان با اجرای این طرح قرار است 
با همکاری شرکت های انتظامی نیروهای محله بان در محلات جنوبی بازار تهران مستقر شوند.

به گزارش شهرنوشت؛ فزاد هوشیار پارسیان با اشاره به اجرای طرح جمع آوری متکدیان از سطح شهر افزود: مشاهدات نشان می دهد که با اجرای طرح مذکور طی سه هفته روز گذشته حضور 
متکدیان در معابر کنترل و فضا تا حدی آرام شده است. وی همچنین به استمرار طرح انضباط شهری در محلات آسیب خیز تهران پرداخت و بیان کرد: قرار است با همکاری نیروی انتظامی و 
دادستانی دور جدید تثبیت طرح در محله هرندی آغاز شود. در این مرحله همزمان با جذب معتادان متجاهر موضوع ایمن سازی محلات آسیب خیز در دستور کار قرار می گیرد.
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افرادی هستند كه اصلا در جريان نيستد و از ما 
سوال می كنند كه داستان چيست؟ درحاليكه 
ما بايد هر مسئوليتی را كه می پذيريم نسبت به 
آن آشــنا باشيم. يكی از گرفتاری های ما همين 
است كه فردی كه مسئوليت را گرفته نمی داند 
كجا برود؟ وظيفه اش چيست؟ مطالعه هم نمی 
كند در نتيجه درجا می زند و دودش به چشــم 
مــردم می رود. در نتيجه من اعتقاد دارم در بين 
ليستهای انتخاباتی كه در آينده منتشر می شود و 
به مردم در شهر تهران می دهند حتما بايد آشنا 
به مديريت شــهری باشند. می گويند چرا فلان 
ورزشكار عضو شورا شده خوب می توانيم بگوئيم 
كه آن هم جزء جامعه اســت و از مردم است. اما 
ورزشكار بايد وقت بگذارد، نسبت به لايحه ای كه 
وارد شــورا می شود، نظر كارشناسی بدهد و اگر 
خودش نمی تواند كارشــناس بگيرد اما ما فاقد 
مكانيسم هستيم. در مجلس هر نماينده ای پنج 
مشــاور دارد البته زياد است اما ما بايد هر كدام 
يكی، دو تا مشاور داشته باشيم. به طور مثال به 
كميسيون عمران اجازه داده شده مشاور عمرانی 
بگيرد كه يكی از كمسيونهای فعال و موفق است. 
علتش اين است كه بيشترين بودجه شهرداری 
تهران را در اين ســه ســال به عمران وحمل و 
نقل ســوق داديم. الان 35٪ بودجه شــهرداری 
تهران به اين طرف رفته است وعلتش اين است 
كــه آقای دنيامالــی    در راس آن قرار دارد. وی 
معاون عمرانی شهرداری تهران بوده و من نايبش 
هستم كه قبلا شهردار منطقه سه، نماينده مجلس 
و استاندار هم بودم،  كار را می فهمم. همچنين 
آقای سرخو معاون وزير كار بوده و می داند چكار 
كند، آقای شــاكری دكترای عمران دارد و استاد 
دانشگاه امير كبير است، آقای قناعتی هم آشنا 
به كار است. يعنی تيمی هستيم كه به كار مسلط 
هستيم و می فهميم در عمران اين شهرچه اتفاقی 

می افتد. 
یکــی از معیارهای نظارت شــورا بر 
شهرداری برنامه دوم توسعه شهرداری 
است. برای تهیه و تصویب این برنامه 
هزینه و وقت زیادی صرف شده است 
و انتظار می رفــت ملاک و متر حرکت 
مدیریت شهری باشد اما در عمل این 
اتفاق نیفتاده است به عنوان مثال  رئیس 
کمســیون برنامه و بودجه می گوید که 
برنامه به کناری نهاده شده است. معاون 
برنامه ریزی شهرداری تهران می گوید 
70 درصد برنامه  اجرا شده و بعضی از 

اعضا هم  مــی گویند 30 درصد برنامه 
محقق شده است . بفرمائید که برنامه 
دوم توسعه به طور واقعی چند درصدش 

اجرا شده است؟ 
با آنهايی كه نصف خالی ليوان را می بينند كاری 
نداريم. اما همين كه شهرداری پذيرفته بياد تو 
برنامه و در مسير قرار بگيرد، خيلی مهم است. 
من اعتقاد دارم در شهرداری ها بيشتر از دولت 
می شــود برنامه را اجرا كرد چون سياستهای 
درآمدی شهرداری با سياستهای درآمدی دولت 
تفاوت دارد. مثلا قيمت نفت دست خود دولت 
نيســت و مولفه های زيادی دارد كه يك زمانی 
100 دلار می شــود و زمانی هم بشكه ای 12 
دلار می شود. در شهرداری تهران برنامه كاملا 
اجرايی می شود به اين دليل كه بومی است البته 
ممكنه تورم باعث شود پروانه ساختمانی صادر 
نشــود و عوارض اين بخش از درآمد شهرداری 
تهران كاهش يابد. اتفاقی كه الان در حال وقوع 
اســت. در مناطق برخورداری مثل منطقه يك، 
سه، دو، شــش و هفت ركود است و ديگر نمی 
توانيــم هفته ای ده تا پروانه هم صادر كنيم اما 
درآمدهای ديگر شهرداری قابل وصول است. در 
نتيجه می بينيم كــه پروژه هايمان نخوابيده و 
داريم ادامه می دهيم. نكته من اين اســت كه 
امروز اگر بگوئيم برنامه دوم 70 درصد اجرا می 
شود اغراق است، زير 50 درصد نيز منفی بافی 
است. لذا واقع بينانه است كه بگوئيم برنامه دوم 
بالای 50درصد  اجرا شده است و اين كار مثبتی 
است كه قابل تقدير است و نبايد آن را محكوم 
كنيم. دليل اينكه می گوئيم 70درصد نيست هم 
اين اســت كه روحيه مديران ما هنوز برنامه ای 
نيست يا احساسی است يا بر اساس فضايی است 

كه برايش ايجاد می شود. 
خوب مثال های نقض متعددی از عدول 
از برنامه اتفاق افتاده اســت . به عنوان 
مثال شــهرداری به طــور ناگهانی به 
ساماندهی منطقه 12 می پردازد. مسئله 
این نیســت که لازم است یا نه؟ قطعا 
لازم است، اما  مسئله این است که شما 
نمی توانید هم برای شهر برنامه داشته 
باشی و هم شهر را دفعی و موردی اداره 

کنید.
   احسنت. حرف من را ندانسته تائيد كردی. فكر 
می كنيد چرا منطقه 12 به وجود آمد؟ جز برنامه 
كه نبود. ما كلان ديديم و به انسان محوری ، قشر 
و مناطق آسيب پذير توجه كرديم. اما كاری كه 

آقــای قاليباف در منطقه 12 انجام می دهد چرا 
اتفاق افتاد؟ برای اينكه نهادهای نظارتی و امنيتی 
كشور در رابطه با منطقه 12به ما هشداردادند، ما 
گرفتيم و ديديم درسته و بايد اقداماتی را انجام 
دهيم. در نتيجه همان فورسی است كه قبلا گفتم. 
لذا از برنامه ما كاسته می شود. مثال ديگر دره فرح 
زاد اســت كه ما بايد خانه ها را تخريب كنيم اما 
بايد سرعت داشته باشيم چون متاسفانه مسائل 
آنجا به حدی تهــران را فرا می گيرد كه هر چه 
سريعتر بايد جمع و جور شود. در نتيجه اعتقاد 
دارم كه در شــهرداری می شود برنامه ای عمل 
كرد اما يك اشــكال اساسی دارد و اين است كه 
مديــران ما آموزش نديده اند. لذا تعيين مديران 
ما بايد بر اساس شاخص امتياز دهی باشد اين در 
حالی است كه فشارهای جانبی، درونی و بيرونی 
بر مديريت شهر وارد می شود و از افرادی استفاده 
می شود كه نمی دانند برنامه چيست! همين ها 
باعث می شــوند كه ما در برنامه توفيق صد در 

صد نداريم. 
معیار بعدی که بر اساس آن  می توانیم 
کارآمدی نظارت شــورا بر شهرداری 
را مــورد ارزیابی قــرار دهیم، موضوع 
حسابرســی از شــهرداری است. بر 
اساس این معیار نیز عملکرد شورا قابل 
نقد اســت . به عنون مثال  حسابرسی 
های ســال 1392 که انجام شد، عملا 
به نتیجه ای نرسید و صرفا در حد یک 

دعوای دو طرفه نزول پیدا کرد .
همانطور كه گفتم وقتی ذيحســاب از ناحيه ما 
نيســت و آن را شهردار تعيين می كند اين نوع 
حسابرسی را من قبول ندارم. بودجه وقتی مصوب 
می شــود چند شــاخص دارد و شامل دو آيتم 
درآمد و هزينه است كه همه اينها بايد بر اساس 
قانون باشد. چه كسی بايد بر اين درآمد نظارت 
كند؟ ما ذيحســاب نداريم. يعنی شهردار هزينه 
می كند، درآمد كسب می كند، چك امضا می 
كند، حواله می دهد، خودش هم ناظر بر خودش 
است. ما يك حســابرس داريم، شهرداری يكی 
ديگر. حسابرس شهرداری بررسی می كند و می 
گويد قبله عالم سلامت باد، همه چيز خوب است 
اما حسابرس ما می گويد اشكال خيلی زياد است. 
در نتيجه دو حسابرســی با هــم مغايرت دارند. 
حسابرس شــورا بر اساس فرمتی پيش می رود 
كه شركتهای خصوصی دارند اما فرمت شهرداری 
با ما مطابقت ندارد. جالب است در قانون شوراها 
هم نداريم كه شــورا بايد حسابرسی كند و آن 

را تائيد يا رد كند، بلكه می گويد شــورا موظف 
است حسابرسی را استماع كند. حسابرسی يا بايد 
مردود يا تائيد يا مشــروط باشد. عدم اظهارنظر 
يعنی مــردود يعنی من نتوانســته ام به جايی 
برسم. سازمان حسابرسی شهرداری همه را تائيد 
كرده اما شورا رد می كند. مشكل اينجاست كه 
قانون مسكوت است و چيزی نگفته است. اينها 
به ســازمان بازرسی كل كشــور و بعد رياست 
جمهوری می رود. حسابرسی ها كه بررسی شود 
از دو حالت خارج نيســت مشروط يا تائيد می 
شود. عدم اظهار نظر از دو حالت خارج نيست يا 
خلاف اداری است كه توبيخ می شوند يا خلاف 

قضائی كه بايد به دادگستری برود. 
نظر شخصی شما راجع به حقیقت آنچه 
اتفاق  که درحسابرسی ســال 1392 

افتاد، چه بود؟ 
دقيق نبود چون ما در حسابرسی ها هيچ نقشی 
نداريم. الان همه حسابرسی های شهرداری تهران 
در نهادهای نظارتی اســت. نتيجه دست رياست 
جمهوری است. شنيدم بعضی افراد شهرداری از 
جمله معاونين و مديران مناطق را خواســتند تا 
پاسخ دهند و سازمان بازرسی كشور هم در حال 

بررسی است. 
چرا شــورا بعد از حسابرسی سال 92 
تغییر رویه داد و ادامه بررســی ها را در 
فضای غیرعلنی و به دور از نگاه رسانه 

ها پیگیری کرد؟
من معتقدم ما نبايد در بررســی ها جوری عمل 
كنيم كه در جامعه جنجال ايجاد شود. حسابرسی 
صورت گرفته از سه حالت خارج نيست يا مردود 
يا مشــروط يا عدم اظهار نظر است. اما نكته ی 
عجيبی كه وجود داشت موضع گيری برخی اعضا 
بود. ببينيد موقعی من با سرعت 60 كيلومتر می 
روم و موقعی  هم با 100 كيلومتر،  اما نكته اين 
است كه چه دليلی برای اين تغيير رفتار و سرعت 
وجود دارد؟ در حسابرســی ها می خواهند گير 
بدهند. ما گفتيم حسابرسی شده بگذاريد نهادهای 

بازرسی بررسی كنند. 
فرمودید جنجال نباید می شد چون شورا 
حق اســتماع دارد، ولی در حسابرسی 
ســال 92 در ابتدا به صورت وسیع و 
گسترده در رسانه ها مطرح شد اما به 
یکباره همه چیز خوابیــد و انگار تمام 
شد . آیا برای این تغییر رویه  فشار و یا 

تهدیدی وجود داشت؟ 
ادامه در صفحه9

 اگر عضو شورا در مناطق 
آدم بگذارد و یا افرادی را 
باخودش می برد که کار 
چاق کنی می کنند، من 
که ندیم و فقط شنیدم. 
اگر هست شما رسانه ها 
چرا این را پیگیری نمی 

کنید؟ مگر نمی گوئید ما 
چراغیم، ما در تاریکی ها 
چرخیدیم و فلان ضعف 
را پیدا کردیم. شما فقط 
بلدید جنجال کنید! چرا 

نمی گوئید کدام عضو این 
کار را می کند و همه را زیر 
سوال می برید. از چه کسی 
می ترسید؟  پس خود شما 
هم جز آن جامعه ای هستید 

که استحاله شدید. خدا 
آن روز را نیاورد که رانت 
و فساد نهادینه شود ولی 
این مسئله در حال شکل 

گیری است و باید جلویش 
را گرفت. 

لزوم بررسی کارنامه 31 عضو شورا
سوال اصلی اين است كه چرا بايد كارنامه اين 31 عضو شورای شهر تهران را به طور 

دقيق بررسی و در منظر افكار عمومی قرار داد؟
پاسخ را می توان اين گونه صورت بندی كرد.

1- براساس محاسبات كارشناسان حوزه شهری هر جلسه شورای شهر تهران هزينه 
ای معادل 390 ميليون تومان برای مردم و شهروندان تهرانی در بر داشته است.

2- براساس همين محاسبات، شهر تهران برای هر عضو حداقل 5 ميليارد هزينه می 
كنند تا اين اعضاء وظيفه نمايندگی خود را در اين 4 سال ايفا نمايند.

آنچه در بالا گفته شــد فقط هزينه های صريح وآشكاری است كه شهر برای اعضای 
شورای شهر تهران می پردازد. اين در حالی است كه تصميمات و مصوبات اين جمع 
نيز در مواردی می تواند هزينه های سنگينی به شهر تحميل نمايند. )در صورت اتخاذ 

تصميمات غير كارشناسی و غيردقيق(
در مقابل اين هزينه، اين اعضاء فوائد و منافعی برای مردم و شهر توليد كرده اند. اين 
فوائــد می تواند در قالب نظارت فردی يا مصوبات وتصميمات مثبت واثرگذار در اداره 

شهر مورد واكاوی قرار گيرد.
بر اساس يك منطق علمی بايد در يك چارچوب هزينه / فايده به اين معادله دوطرفه 
نگريســت. همانگونه كه هزينه های نمايندگی اين جمع براساس شاخص های خاص 
خود محاسبه شد بايد برای سمت فوائد معادله نيز معيارها و شاخص هايی تعريف و 
تبيين كرد. در اين راستا دو نقش نظارتی و قانونگذاری هر عضو و كل شورا مورد توجه 
قرار گرفت. بدين معنا كه در بخش نظارتی تذكرات موثر و مفيد هر عضو در طی سه 
سال گذشته استخراج شده است. و در بخش قانونگذاری نيز پيشنهادات ويژه و خاص 

هر عضو و نيز مشاركت فعال وی در اين فرايند استخراج شده است. 
اين دو بخش يعنی وظيفه نظارتی و قانونگذاری هر عضو در طی ســه سال استخراج 
و ســپس برای هر عضو ارســال شد و پاســخ ها و نظرات عضو در جلسات مصاحبه 
حضوری مورد بررسی قرار گرفت. همين روش در حوزه قضاوت راجع به عملكرد كل 

شورا)جمع 31 نفره( نيز مورد بررسی قرار گرفت.
سبك قرار گرفتن مطالب در صفحات نيز چنين است كه در ستون های سمت راست 
صفحه كارنامه استخراج شده هر عضو را چاپ كرده و در بقيه صفحات پاسخ های آن 
عضو به صورت سوال و جواب آمده است. به نظر می رسد اين سبك از بررسی كارنامه 
می تواند هم برای عضو شورا يك فرصت مناسب فراهم سازد وهم به افكارعمومی اين 
قدرت را دهد كه در دوره بعدی انتخابات با لحاظ نمرات و كارنامه هر عضو تصميمی 
قرين به منافع و مصالح شــهر اتخاذ نمايد. در ســومين شــماره هفته نامه به سراغ 
اسماعيل دوستی رفتيم. دوستی را می توان يكی از اعضای مفيد و موثر شورا دانست 

با اين حال مطالعه اين بخش می تواند تصوير دقيق تری از وی به شما نشان دهد.

هفتهنامه

مدیر عامل موسسه نشر شهر اعلام کرد:

ارتقای فرهنگ مطالعه و شهرنشینی با انتشار بیش از 
1100 عنوان کتاب طی12سال

مدیر عامل موسسه نشر شهر با اعلام خبر انتشار بیش از 1100 عنوان 
کتاب طی 12 سال اخیر گفت: با توجه به وجود پیشرفته ترین  ماشین 
های چاپ دیجیتال در مرکز چاپ و نشــر  موسســه، هر ساله بیش 
از چندیــن میلیــون صفحه  در این مرکز به چاپ می رســد تا کتاب 
و محصولات فرهنگی تولید شــده در بیش از 20 فروشــگاه و غرفه 
در فروشگاه های شهروند تهران، مراکز فرهنگی شهرداری و ایستگاه 

های مترو ارائه شود.
به گزارش شهرنوشــت: سيد مجيد حســينی در گفت و گو با خبرنگار 
شهرنوشت با اشاره به عملكرد 12 ساله موسسه نشر افزود: اين موسسه 
به عنوان نهاد زيرمجموعه ســازمان فرهنگي-هنــري وظيفه آموزش 
دانش شهرنشــيني و ارتقاي ســطح مطالعه و كتابخوانی شــهروندان 
كلان شــهر تهران را بر عهده گرفته اســت و تاكنون با انتشار كتاب و 
توليد محصولات فرهنگی، برگزاری نمايشــگاه های كتاب و محصولات 
فرهنگــی، توزيع و فروش كتاب ها و محصولات فرهنگی، ارائه  خدمات 
چاپ و نشر كتاب و محصولات فرهنگی سعی در ارتقای فرهنگ مطالعه 

داشته است.
وی با يادآوری تعداد كتب منتشر شده از سوی موسسه نشر شهر ادامه 
داد: از ســال 1382 تاكنون بيش از 1100 عنوان كتاب در 12 موضوع 
منتشــر شده است كه از ميان آن ها می توان به انتشار 305 عنوان در 
حوزه مطالعات شهری، 52 عنوان با موضوع زندگی شهری و 43 عنوان 

با رويكرد سلامت شهری اشاره كرد.
به گفته مديرعامل موسســه نشر شــهر طی 12 سال اخير 270 عنوان 
كتاب كودک و نوجوان، 42 عنوان كتاب با موضوع هنر، 55 عنوان كتاب 
در حوزه فرهنگ و تاريخ، 30 عنوان كتاب اخلاق شــهری و 40 عنوان 
كتاب با موضوع ادبيات منتشر شده است. ضمن اينكه، مضامينی چون 
قرآن و مذهب، كتاب هاب مترو و كتاب هاب شهر به ترتيب 45 عنوان، 

58 عنوان و 151 عنوان را به خود اختصاص داده اند.
حسينی توليد و توزيع محصولات فرهنگی 15 اثر اعم از تقويم كودک، 
تقويم مصــور طهران قديم، تقويم مصورتهران جديــد، پازل حرم امام 
رضا)ع(، تقويم تهران ديدنی را از ديگر اقدامات اين موسسه معرفی كرد 
و يادآور شد: با توجه به وجود پيشرفته ترين  ماشين های چاپ ديجيتال 
در مركز چاپ و نشــر  موسسه، هر ساله بيش از چندين ميليون صفحه 
در اين مركز به چاپ می رسد تا  محصولات كتاب و محصولات فرهنگی 
توليد شــده  در بيش از 20 فروشگاه و غرفه در فروشگاه های شهروند 

تهران، مراكز فرهنگی شهرداری و ايستگاه های مترو ارائه شود.
وی در بخش ديگری از ســخنانش به فعاليت های نمايشگاهی موسسه 
نشــر شهر پرداخت و تصريح كرد:  از ســال 1382 تا كنون  نسبت به 
برگزاري سيزده دوره نمايشگاه ياد يار مهربان با اعتبار 33 ميليارد ريال  
اقدام كرده ايم. علاوه بر اين، برگزاري دو دوره نمايشگاه بازباران ، دو دوره 
نمايشگاه عطر ســيب، ده دوره نمايشگاه استاني ياد يار مهربان و چهار 
دوره نمايشگاه  بازي،  ســرگرمي  و  آموزش  كودک  و نوجوان در كارنامه 

عملكرد اين موسسه ديده می شود.

مهمان هفته



در نشست هم اندیشی دبیران شورایاری منطقه 6 با سردبیر هفته نامه "پدیده شهر"مطرح شد: 

بافت مسکونی قلب تهران در آستانه نابودی 

5

اولین نشســت مطبوعاتی دبیران شــورایاری 
محلات منطقه شــش با ســردبیر هفته نامه 
"پدیده شهر"در سرای محله سنایی در گرمای 

آخرین هفته تیر ماه برگزار شد. در این نشست 
سیزده تن از  دبیران شورایاری منطقه حضور 
داشتند و با انرژی و علاقه مندی فراوان  مسائل 

و مشکلات محله خود را مطرح کردند. ساختار 
شورایاری به عنوان نهاد مدنی و مردمی، رابطه 
آن با لایه های اجتماعی، مشــکلات و اولویتهای 

محله در ارتباط با شــهرداری و شورای شهر 
تهران از جمله مســائلی بود کــه در این جمع 

صمیمی به بحث و گفتگو گذاشته شد. 

فلسفه وجودی شورایاران
جمشید رحمانی پناه دبیر دبیران شورایاری منطقه شش

پس از خلقت آدم و حوا و تشــكيل خانواده و طايفه،اين اشرف مخلوقات 
يعنی انســان از همان آغاز درک نمود برای بهتر زيستن نياز به همكاری 
و همراهی دارد و اگر موشكافانه به تاريخ بشريت بنگريم خانواده ،جوامع 
كوچك ،كشــور و مللی در راه تعالی گام برداشته اند كه بر اصول زندگی 

شورايی تكيه نموده اند. 
بايد اذعان نمود تمام ايدئولوژی ها ،مذاهب و حكومت هايی كه بدون در 
نظر گرفتن فلســفه شــورايی و با تكيه بر حكومت و مديريت فردی طی 
طريق نموده اند به ديكتاتوری و استبداد منجر شده و در نهايت در ورطه 
اضمحلال و سقوط غرق شده اند و نمونه آن را نيز در حال حاضر در خيلی 

از كشورهای منطقه و حتی خودمان در گذشته نزديك شاهد بوده ايم.
به اين مقدمه كوتاه و اجمالی از آن جهت اشاره گرديد كه درک كنيم كه بر 
نوع كار شورايی و تعاون و همفكری در اداره امور از اركان اصلی و پيشرفت 
يك جامعه و يك كشور است و تشكيل خودجوش و اقبال مسئولين به پا 
گرفتن همين شوراياری های محلی می تواند تجلی رستگاری با اسلام و 
فرهنگ و گذشته پرافتخارمان نيز توصيه و سفارش جدی به رونق و ايجاد 

فعاليت های شورايی نموده است.
ما بر اين باورم كه با تشــكيل شــوراياری ها در محله های سبزمان و با 
مســاعدت مسئولين و ســازمان ها محله ای آبادتر خواهيم داشت و به 
نوعی همگان را در نظارت و مشــاركت در امور مختلف شــهری دخيل 
خواهيــم نمود تا مردم بــا دل و جان بتوانند مشــكلات محله خود را 
شناسايی و به مسئولين انتقال دهند. نكته بسيار مهم و كليدی در اين 
است كه شوراياری ها مظهر واقعی دمكراسی هستند زيرا يك نهاد كاملا 
مردمی و غير سياســی اند و به مســائل جناحی و حزبی هيچ ارتباطی 
ندارند و فعاليتشــان افتخاری و داوطلبانه است و اگر مسئولين ذيربط 
همكاری بيشتری نمايند آنها به درستی و موشكافانه مسائل و مشكلات 
محله خود را شناســائی می كنند و به شهرداری و ساير سازمان ها ی 

دولتی و شورای شهر گزارش می دهند.
شايان ذكر است كه موثرترين و عمده ترين وظايف شوراياران  نظارت بر 
امور مختلف محله خود از جمله امورفرهنگی ،آموزشی،اجتماعی ،عمرانی 
،رفاهی، ورزشی و زيست شهری و... خواهد بود كه از دل اين نظارت طرح 
ها، پيشنهادات و برنامه های منطقی جهت رفع معضلات و بهبود امور به 

شورای شهر و شهرداری می توان ارائه نمود.
آنچه در بالا ذكر شد شمه ای از ذات مثبت و فلسفه وجودی شوراياران بود. 
اميد است همين امروز مسئولين و مديران رده بالای ذيربط گامی عملی تر 
در راستای تقويت و همراهی با شوراياران بردارند كه فردا خيلی دير است، 
تا همگان انشالله شاهد پيشرفت و تعالی بيشتر كشور عزيزم آن ،جمهوری 

اسلامی ايران، باشيم .

شناسایی 187 عامل حیوان آزاری و خرید و 
فروش حیات وحش در فضای مجازی

 مديركل دفتر بازرسی سازمان حفاظت محيط 
زيست گفت: با همكاری اين سازمان و پليس 
فتا، 187 متخلف فضای مجازی در حوزه های 
شكار و صيد، خريد و فروش جانوران وحشی 
و حيوان آزاری، شناسايی و به مراجع قضايی 

معرفی شدند. 
به گزارش پايگاه خبری سازمان های غيردولتی 

ايران)وطن(؛ مرتضی فريد گفت: قرار محكوميت متخلفان كشتار حيات 
وحش از سوی مراجع ذی صلاح صادر شده يا در حال پيگيری است.

به گفته وی، ســازمان حفاظت محيط زيست طی يكسال اخير با هدف 
كاهش تخلف ها و سوء استفاده های افراد مغرض از شبكه های اجتماعی 
و ســايت های اينترنتی، نظارت بر اين بخش را مورد توجه ويژه قرار داده 

است.
فريد اشاره ای هم به عدم اطلاع كافی مردم از وظايف دستگاه ها و چالش 
های ناشــی از آن داشت و افزود: به طور نمونه، متولی حفاظت و حراست 
از اراضی جنگلی و مراتع خارج از مناطق حفاظت شــده، سازمان جنگل 
ها، مراتــع و آبخيزداری، متولی تخريب حريم و بســتر رودخانه، وزارت 
نيرو، متولی قطع اشــجار در فضاهای عمومی شهر و روستا، شهرداری ها 
و شوراهای اسلامی شهر و روســتا و متولی تغيير كاربری اراضی، وزارت 
جهاد كشاورزی است اما برخی افراد توقع دارند تمامی اين كه موارد خارج 
از وظايف قانونی و اختيارات ســازمان حفاظت محيط زيست، توسط اين 

سازمان پيگيری شود.
اين مقام مســئول، ادامه داد: يكی ديگــر از چالش های موجود در حوزه 
بازرسی محيط زيست، عدم پيگيری چالش ها و مباحث محيط زيستی از 

ادارات استانی و ارجاع مستقيم به دفاتر ستادی است.
وی ضمن تاكيد بر استقبال مديران و مسئولان سازمان حفاظت محيط 
زيست برای بهره مندی از فرصت و ظرفيت شبكه های مجازی و استفاده 
مثبت و ســازنده فعالان و دوســتداران محيط زيست از اين امكان نوين 
ارتباطی، تصريح كرد: آنچه از دوســتداران و فعالان محيط زيســت می 
خواهيم اين اســت كه ناآگاهانه در دام متخلفان محيط زيســت به ويژه 
متخلفان حوزه صيد و شــكار و قاچاق حيات وحش نيفتند زيرا يكی از 
علاقمندی های متخلفان كسب شهرت است و بازنشر وسيع اقدامات آن 

ها، منجر به كسب اين شهرت می شود.
فريد ادامه داد: بازنشــر تخلفات، همچنين منجر به عادی شــدن تخلف 
صورت گرفته و بعضا تكرار آن توســط افراد ديگر می شود. همچنين، در 
برخی مواقع شــاهد بازنشــر تصاوير و اخبار كذب يا مربوط به سال های 

بسيار دور هستيم كه لازم در اين زمينه نيز دقت كافی به عمل آيد.
 مديركل دفتر بازرسی ارزيابی عملكرد و پاسخگويی به شكايات سازمان 
حفاظت محيط زيســت گفت: از فعالان رســانه ای، كاربران شبكه های 
اجتماعی و فضاهای مجازی، فعالان و دوســتداران محيط زيســت می 
خواهيم در صورت مشاهده چنين تخلفاتی به جای بازنشر و ايجاد امكان 
ديده شدن بيشتر، مراتب را با شماره 1540 استان مربوطه )تلفن ارتباط 
مردمی ســازمان حفاظت محيط زيست( جهت پيگيری و اقدام از طريق 

مراجع قضايی در ميان بگذارند.
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شـورایـاری

در بحث تغییر 
بافت مسکونی به 

تجاری، شورای شهر باید 
یک دید کلی به منطقه 
شش داشته باشد تا مثل 
منطقه 12 نشویم. در 

این رابطه از یک سو باید 
طرحی با فوریت مبنی بر 

جلوگیری از تغییر کاربری 
اماکن مسکونی ارائه شود 
و از سوی دیگر با مالکینی 
که از ملک مسکونی خود 
 استفاده اداری- تجاری 

می کنند، برخورد 
جدی شود

 درحال حاضر 
در بیمارستان امام 

خمینی یک ساختمان 25 
طبقه ای در حال احداث 

است  که هرچند در 
راستای طرح توسعه است 
اما اگر ساخته شود و به 

بهره برداری برسد، منطقه 
قفل می شود

هفتهنامه

بازنگری در مسیر خطوط حمل ونقل عمومی
معاون شهردار تهران با اشاره به فقر حمل ونقل عمومی در پهنه غرب و شمال غرب تهران گفت : وضعیت خدمات رسانی خطوط حمل ونقل عمومی بازنگری می شود. مازیار حسینی با اشاره به 

اینکه مناطقی همچون 22 ، 5 به لحاظ خدمات رسانی حمل ونقل عمومی اعم از مترو و اتوبوس در مقایسه با دیگر پهنه های شهر شرایط ضعیف تری دارد، گفت: کمیته هایی در سطح مناطق 22 
گانه به منظور بررسی وضعیت خدمات رسانی حمل ونقل عمومی و بازنگری در خطوط تشکیل شده است. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران تاکید کرد : اکنون بسیاری از خطوط موجود 
ارزش و اهمیت خود را نسبت به زمانی که احداث شده اند از دست داده اند به این معنا که وقتی یک ایستگاه مترو در منطقه ای احداث می شود، به طور اتوماتیک مبدا ومقصدهای شهروندان محلی را 

تحت تاثیر قرار می دهد. به همین منظور لازم است تا در مبدا و مقصد های خطوط ناوگان حمل ونقل عمومی اعم از اتوبوس ، مینی بوس ، مترو و تاکسی در سطح مناطق 22 گانه بازنگری شود.

شورایاران؛ حلال مشکلاتی که در هیچ 
دادگاهی نمی تواند بررسی شود

از ديگر دبيران شوراياری منطقه شش حاضر در 
نشست صاحب خلق از محله "فاطمی" بود كه به 
بيان ديدگاه های خود پرداخت. صاحب خلق در 
ابتدا درباره بافت اجتماعی محله چنين گفت: در 
حاليكه سال 84  ما شوراياران سعی می كرديم 
خود را بــه مردم معرفی كنيم اما امروز مردم به 
ســمت ما می آيند و اعتماد می كنند. افزايش 
مشاركت مردم و حساســيت آنها به شوراياری 
جای خوشحالی دارد و البته تلاش شورايان نيز 
برای حل مشــكلات قابل چشم پوشی نيست. 
گاهی موضوعاتی مطرح می شود كه در هيچ دادگاهی نمی تواند بررسی شود و شوراياران به خوبی 

از پس آن بر می آيند.  

با متخلفین برخورد می کنیم
دبير شوراياری محله "فاطمی" در ادامه به بررسی رابطه شوراياران با شهرداری پرداخت و در اين 
خصوص ابراز داشــت: با اينكه منطقه شش در 11 سال گذشته پنج شهردار عوض كرده است، 
خوشــبختانه در زمان حاضر با حضور شهردار جديد و معاونانش ارتباط با اين نهاد خوب است. 
صاحب خلق با اشاره به كارمندانی  كه دور از فساد اداری بوده و سالم كار می كنند عنوان كرد: 
اينها كســانی هستند كه شوريارای را قبول دارند. اما فرصت طلبان و رشوه گيرانی هم هستند 
كه از شــوراياری ترسيده و با آن همكاری نمی كنند. البته ما به عنوان امين مردم با متخلفين 
برخورد می كنيم؛ بدين نحو كه اول به رئيس مربوطه تذكر می دهيم واگر مشــكل حل نشــد 

سطح را بالاتر می بريم. 

 مجلس شورای اسلامی
 شورایاری را قانونی کند

سيد كاظم خادمی دبير شوراياری محله "وليعصر 
)عج(" ديگر ســخنران اين نشســت، در ابتدای 
ســخنان خود به ســوالی كه از او در خصوص  
چگونگی ارتباط ميان شوراياران و شورای شهر 
پرسيده شده بود ،  گفت: اين ارتباط ضعيف است 
و شوراياران هيچ گونه اختياری ندارند. متاسفانه 
ماخوذ به حيا بودن و سكوت موانع اصلی پيشبرد 
كار هستند، بنابر اين هر جا كه توانسته ام صدايم 
را بالا برده ام. از آنجائيكه نماينده مجلس، نماينده 
مردم در ســطح ملی است ما نيز نماينده مردم 

در مقياس محلی و منطقه ای هستيم و بايد به شوراياران احترام بگذارند. وی توجه به شوراياری از 
سوی شورای شهر و ديگر نهادها را عاملی برای جلوگيری از سرخوردگی شوراياران و شكل گيری 
پارلمان واقعی محله دانســت. خادمی در ادامه ضمن ابراز نگرانی از خلا قانونی در خصوص جدی 
نگرفتن شوراياران تاكيد كرد: مجلس بايد مصوب كند تا شوراياران بتوانند راحت تر با ادارات محله 
ارتباط برقرار كنند. مشكل ديگر در اين است كه در ايران همچون كشورهای پيشرفته همه نهادها زير 

مجموعه شهرداری نيستند تا به درستی سازماندهی شوند. 

شورایاران هنوز به رسمیت شناخته نشده اند
دبير شوراياری محله "وليعصر )عج(" در خصوص كيفيت ارتباط شوراياران با شهرداری ابراز رضايت 
كرد و افزود: شهرداری تنها مجموعه ای است كه حرف شوراياران را درک می كند. البته با وجود آنكه 
كه شهرداری در سطح مديران كلان با شوراياران همكاری می كند اما در سطح پايين تر و بدنه هنوز 

شوراياران به رسميت شناخته نشده اند و سليقه ای عمل می شود. 

فرهاد نوكام به عنوان دبير شوراياری محله "جمال 
زاده" در جلســه حاضر شد. نوكام سخن خود را با 
موضوع نحوه ارتباط شــوراياری با مردم آغاز كرد 
و گفت: شــوراياری در ميان مردم به عنوان يك 
پارلمان محلی جا افتاده است به نحوی كه گاهی 
خواسته هايی فراتر از اختيار آن مطرح می شود. 
به طور مثال مردم در خصوص مشكلات معيشتی 
و غذايی با ما ســخن می گويند. گاهی می توانيم 
مشــكلات را حل كنيم و گاهی هم بســتر آماده 
نيســت و در نتيجه رابطه ما با مردم كم يا قطع 
می شــود. نوكام در ادامه ضمن اشــاره به اينكه 

قرار بر اين بود شــوارياری ها بازوی شورای شهر 
باشــند. وی به خاطر اينكه  اين امر تحقق نيافته 
است ابراز تاسف كرد و گفت: برای تحقق اين امر 
ضمانت اجرا و قدرت بيشــتر شوراياری در سطح 
محلی ضروری است.  فرهاد نوكام، دبير شوراياری 
محله "جمال زاده" در ادامه به طرح مشكلات محله 
خود پرداخت . وی ضمن ابراز تاسف از تغيير بافت 
مســكونی به تجاری به بيان راه حل آن پرداخت 
و گفت: در بحث تغيير بافت مسكونی به تجاری، 
شورای شــهر بايد يك ديد كلی به منطقه شش 
داشته باشد تا مثل منطقه 12 نشويم. در اين رابطه 

از يك سو بايد طرحی با فوريت مبنی بر جلوگيری 
از تغيير كاربری اماكن مسكونی ارائه شود و از سوی 
ديگر با مالكينی كه از ملك مسكونی خود استفاده 

اداری- تجاری می كنند، برخورد جدی شود.
دبير شوراياری محله جمال زاده در پايان  با اشاره 
به نارضايتی مردم از طرح توسعه بيمارستان امام 
خمينی)ره( اظهار داشت: بايد با مراكز درمانی و 
دانشگاهی صحبت شود تا ديگر فضای منطقه ای 
خود را توسعه ندهند. درحال حاضر در بيمارستان 
امام خمينی يك ساختمان 25 طبقه ای در حال 
احداث است  كه هرچند در راستای طرح توسعه 

است اما اگر ساخته شود و به بهره برداری برسد، 
منطقه قفل می شــود. وی در اين رابطه به مثال 
ديگری اشــاره كرد و گفــت: در حاليكه خيابان 
شريعتی مشكل پاركينگ داشت، مركز قلب را هم 

در بيمارستان شريعتی آوردند .

علی محمدی، دبير شــوراياری محله ســنايی 
ســيزدهمين و آخرين دبيری بــود كه در اين 

نشست به بيان ديدگاه های خود پرداخت. وی 
در خصوص ارتباط شوراياری با مردم ضمن اشاره 
به محله های جنوب تهران گفت: در محله های 
جنوب شهر شوراياری مشهودتر است و بحثش 
داغ است. مردم مدام با شورايار در ارتباط هستند، 
انتخابات برايشان مهم است، با سرای محله آشنا 
هستند و مشكلات خود را با شوراياران در ميان 
مــی گذارند. اما در منطقه شــش كه از لحاظ 

فرهنگی و سواد جز مناطق خوب تهران است، 
شــوراياری هنوز جا نيفتاده است. از آنجائيكه 
وضع اقتصادی مردم خوب اســت، به شوراياری 
اهميتی نمی دهند و ما را نمی شناســند. حتی 
وقتی به عنوان دبير شوراياری به شهرداری می 
روم من را به اسم رستورانی كه دارم می شناسند 

و نه شورايار محل! 
ارتباط شــورايار با شهرداری محور ديگری بود 

كه ســنايی به آن توجه كرد. وی ضمن اينكه 
اين ارتباط را سليقه ای دانست، گفت: در يك 
سری مناطق شهردار به شورايار بها می دهد و 
در مناطق ديگر بدين گونه نيســت. اما منطقه 
شــش از جمله مناطقی اســت كه هر هفته، 
پنجشــنبه صبح با شهردار محترم آقای بابايی 
جلســه خصوصی دارد و اين امــر قابل تقدير 

است.  

طرح توسعه بیمارستان امام ؛ آزار دهنده برای منطقه شش

شورایاری جا نیفتاده است



با تغییر کاربری بی رویه ؛ سکنه به پشت رینگ رفته اند !

6
تاریخ منطقه شش تهران

منطقه شــش، يكی از مناطــق مركزی تهران 
اســت كه هر روز خيل عظيمی از شــهروندان 
تهرانی را از سراســر شهر جهت انجام فعاليت 
های روزانه به ســمت خود جذب می كند. اين 
منطقه از شــمال به بزرگراه همت، از غرب به 
بزرگراه چمران، از شرق به بزرگراه مدرس و از 

جنوب به خيابان انقلاب ختم می شود.
پيش از سال 1330 ش، شكل گيری و ساخت منطقه به تدريج در حول 
محورهای شمالی و جنوبی شهر )خيابان وليعصر و خيابان كارگر( آغاز 
گرديد. البته اين بدان معنا نيســت كه تا قبل از اين تاريخ، زمين های 
منطقه خالی از هرگونه ساخت و سازی بوده است، چرا كه سابقه شكل 
گيری محله های قديمی اين منطقه از جمله يوســف آباد، عباس آباد و 
امير آباد بــه دوره ی قاجار باز می گردد؛ با اين وجود احداث تفرج گاه 
های درباريان قاجار در زمين های اين منطقه، در قالب توســعه ی شهر 

تهران و منطقه شش نمی گنجد.
با روی كار آمدن پهلوی اول، شكل گيری و گسترش اين منطقه سرعت 
بيشتری يافت. در اين دوره قسمت های جنوبی منطقه با احداث مراكزی 
همچون دانشــگاه تهران، بيمارستان 1000 تخت خوابی )امام خمينی 
فعلی(، مدرسه فنی )دانشگاه پلی تكنيك(، خوابگاه كوی دانشگاه، كالج 
آمريكايی ها )مدرســه البرز(، پارک فرح )پارک لاله( و ... شــكل گرفت 
و به تدريج به ســمت شمال گسترش يافت. براساس عكس هوايی سال 
1319ش، نهر كرج)اليزابت، بلوار كشاورز فعلی( و در ادامه خيابان كريم 
خان، منتهی اليه شهر تهران و حد شمالی منطقه 6 فعلی محسوب می 
شدند. در اين دوره قسمت های جنوب غربی منطقه شكل نگرفته بود و 
قسمتی از غرب و شمال غرب نيز به دستور رضا خان به پادگان نظامی 
اختصاص داده شد؛ كه انبارهای مهما ت و زاغه های زيرزمينی آن سال 

های گذشته كشف گرديد.
در دوره پهلوی دوم، امتداد يافتن خيابان های پهلوی )وليعصر(، اميرآباد 
)كارگر( به ســمت شمال، سبب شــكل گيری محله های يوسف آباد و 
امير آباد گرديد. با شكل گيری اين محلات، خيابان های فرعی متعددی 
نيز شــكل گرفت كه از آن جمله می توان بــه خيابان های ايران نوين 
)فاطمی(، وزرا )شهيد خالد اسلامبولی(، تخت طاووس )مطهری(، قزل 
قلعه و ... اشاره كرد. همچنين تعداد ادارات دولتی و مراكز تجاری روز به 
روز افزايش يافت؛ مانند ساختمان مركزی شركت ملی نفت كه در سال 

1341 در خيابان تخت جمشيد )آيت ا.. طالقانی( احداث شد.
از ســال 1345ش تا ســال 1355ش تحولات شگرفی در توسعه شهر 

تهران و به خصوص منطقه شش رخ داد. 
تصويب طرح جامع توسعه 25 ساله تهران در سال 1347ش، همچنين 
افزايش قيمت نفت در سال 1352ش، از عوامل تأثير گذار در گسترش 

لجام گسيخته شهر تهران در اين دوره محسوب می شوند.
ســاختمان وزارت كشــاورزی در مرز شــمالی بلوار اليزابت دوم )بلوار 
كشاورز(، بيمارستان شماره يك ارتش، مدرسه عالی بازرگانی )دانشكده 
ی اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايی(، انجمن ايران و امريكا، هتل ميامی 
)هتل سيمرغ(، قصر يخ ) باشگاه وليعصر(، هنرستان بنياد پهلوی، پارک 
ســاعی و وموزه فرش از مراكز و ساختمان های مهم اين دوره، به شمار 
می آيند. در اين دوره بسياری از نواحی شمالی شهر تهران كه به سرعت 
در حال توسعه بود، از طريق دو خيابان شميران قديم و پهلوی، به قسمت 
مركزی شــهر مرتبط گرديد. در امتداد خيابان های اصلی نظير خيابان 
های پهلوی )وليعصر(، عباس آباد )بهشتی( و خيابان فرح )سهروردی( 

نيز، آپارتمان های بلندی به منظور استفاده تجاری بنا گرديد.
تحولات منطقه از اوايل انقلاب اســلامی به بعد، بسيار متفاوت بوده در 
اين دوره، مركز شــهر تهران از طريق محورهايی چون خيابان ميرزای 

شيرازی و وليعصر به سمت شمال گسترش يافت.
تكميل ساختمان نيمه تمام حزب رستاخيز ) شهرداری سابق و وزرارت 
كشــور فعلی(، تغيير نام خيابان ها و ميادين شهر بر اساس ارزش های 
فرهنگی انقلاب، اجرای طرح محدوده ترافيك در منطقه، ايجاد مســير 
ويــزه اتوبوس، ســاخت پاركينگ های طبقاتی، افزايش فضای ســبز، 
اصلاح هندسی 22 تقاطع و دفع آب های سطحی، از اقدامات اين دوره 
بود كه به دليل شرايط ويژه جنگ، امكان انجام پروژه های بزرگ وجود 
نداشت.بيشــتر اقدامات عمرانی، شهرسازی و فعاليت های فرهنگی - 
اجتماعی در منطقه 6، بين ســال های 1367 تا 1377 صورت گرفت 
كه می توان به بهســازی حاشيه بزرگراه همت، تعريض بزرگراه آفريقا، 
احداث زيرگذر ميدان قزل قلعه در بزرگراه شهيد گمنام، امتداد خيابان 
كارگر شــمالی تا تقاطع ملاصدرا، ساخت فرهنگسرای بانو، احداث پل 
سواره رو تقاطع خيابان وليعصر و بزرگراه چمران و افزايش سرانه فضای 
سبز در  منطقه اشــاره كرد.اما در طی سال های 1377 به بعد برنامه 
ريزی و اتخاذ تصميم در ســطح كلان، توسط شورای شهر انجام گرفته 
می شــود كه می توان به اقدامات عمرانــی، اجتماعی و فرهنگی مثل 
احداث بوســتان آفتاب در بزرگراه كردستان، تعريض خيابان فاطمی، 
توســعه خطوط مترو، اتصال ميدان آرژانتين به خيابان بيهقی، تعريض 

خيابان بهشتی و ... اشاره كرد.

بررسی مشکلات منطقه چهار روی میز شورای شهر
ادامه از سرصفحه

همچنين در منطقه شــيان و لويزان نياز به ايجاد پايگاه آتش نشانی و 
ايستگاه اورژانس است.اين شورايار منطقه 4 با اشاره به فرسوده بودن 
ســراهای محله گفت: در محله گلســتان و نارمك نياز به سرای محله 
است و همچنين ايجاد كتابخانه عمومی در محله علم و صنعت و خريد 
زمين باير واقع در ســراج تقاطع فرجام و تبديل آن به فضای فرهنگی 

ورزشی از نيازهای اين محله است.
به گفته دبير دبيران شوراياری منطقه 4 سرای محله تهرانپارس غربی 
ناايمن و فرسوده است همچنين در محله شميران نو اهالی درخواست 
خــروج پادگان را از اين محله دارنــد و همچنين در محله تهرانپارس 

برخی از اهالی خواستار تعيين تكليف سندهای منازل شان هستند.

رقیه رحیمی شادهی 
محقق و پژوهشگر تاریخ

جمشید رحمانی پناه اولين سخنرانی بود كه 
در اين نشست به بيان ديدگاه های خود پرداخت. 
وی كه تجربه 14 سال حضور در شوراياری را در 
كارنامه خود دارد، هم اكنون دبير دبيران منطقه 
شش و دبير شــوراياری محله يوسف آباد است. 
رحمانی پناه در ابتدای ســخنان خود به معرفی 
موقعيــت جغرافيايی منطقــه پرداخت و اظهار 
داشــت: يوسف آباد شمالی ترين محله و انقلاب 

جنوبی ترين محله منطقه شش  است. 
كميــت و كيفيت ارتبــاط شــوراياران با مردم 
نخســتين موضوعی بود كه رحمانی پناه به آن 
پرداخت.  وی در اين خصوص تعامل شوراياران 
منطقه شــش را با مردم برجســته دانست و از 
زحماتی كه اعضای شوراياری منطقه كشيده اند، 
قدردانی كرد. رحمانی پناه با نقل قول از اعضای 
شورای شهر اظهار داشت: شوراياری منطقه شش 
در منطقه و تهران ســربلند بوده است. وی علت 
اين امر را در همراهی مردم و درک آنها، پيگيری، 
صــرف وقت، تلاش در جلب اعتماد مردم، توجه 
به حقوق شــهروندی و خير انديشــی تك تك 
شورايان منطقه برشمرد. وی در ادامه بيان كرد: 
شوراياران پرچمدار انقلاب بوده اند و اگر ارتباط 
امــروز بين شــوراياران و مردم نبــود، آنها نمی 
توانستند دور هم جمع شوند. دسترسی مردم به 
شورايان مثل دسترسی به خانواده خود است چرا 
كه مردم شوراياران را امين خود می دانند. دبير 
دبيران منطقه شش در نتيجه گيری اين بخش از 
سخنان خود گفت: با وجود تلاشهای شبانه روزی 
شــوراياران، می توان ميزان تحقق خواسته ها و 
نيازها را 60 درصد در نظر گرفت و 40 درصد بر 
زمين مانده در نتيجه ی كمبود بودجه، اختيارات 
مديريت شــهری يا اهمال كاری بنده به عنوان 

دبير دبيران منطقه شش بوده است.  
 

تعاملمان خیلی قوی است
رحمانی پناه شــوراياری را بــه مثابه پلی ميان 

مديريت شهری در راســتای خدمت رسانی به 
شــهروندان از يك ســو و برآوردن نياز شهری 
شهروندان از سوی ديگر دانست و ابراز داشت: در 
صورت بروز مشكل برای مردم، گاها پيش آمده 
كه از دبيران محلــه های ديگر ياری گرفته ام و 
هيچ گاه مشكل ارتباطی با دبيران ديگر نداشته 
ام، همچنين اين مســئله برای دبيران ديگر هم 

پيش آمده است. 
وی ضمن مناسب ارزيابی كردن تعامل شوراياران  
با ســازمان ها و اداراتی مانند بهداشت ودرمان و 
آموزش پرورش به ارتباط با شهرداری نيز اشاره 
كرد و افزود: شوراياران با مديريت شهری و ديگر 
مديران در ســطح كلان مشــكلی ندارند.  52 
ملاقات خصوصی در طول ســال  و 12 نشست 
ماهانه با شــهردار داشته ايم كه در سطح تهران 
بی سابقه است. رحمانی پناه در ادامه عنوان كرد: 
دبيران منطقه 6 با وظايف شهردار و مديران آشنا 
هستند و خواسته هايشان نيز در حد اختياراتشان 
اســت. البته در خصوص برطرف كردن نيازهای 
مــردم محل اگر ســازمانی قصور كنــد، ما هم 

همچون شهروندان مدعی هستيم.  

شهرداری؛صرفا به دنبال درآمد
در ادامه دبير دبيران منطقه شــش به بيان نقاط 
قوت منطقه پرداخــت و در اين خصوص گفت: 
منطقه قابليت اقتصادی، اداری، سياسی، درمانی، 
آموزشــی و توريستی بالايی دارد. اين منطقه نه 
تنها از جنبه ملی، بلكــه از نظر بين المللی نيز 
نقاط مثبت بسياری دارد چراكه بيشترين هتل 
ها را در خود جای داده است و برای گردشگران 
خارجی جذاب اســت. عضو هيات حل اختلاف 
منطقه شــش در ادامه اين پرسش را مطرح كرد 
كه ساخت و ســاز و تغيير كاربری ها در سطح 
منطقه شــش چه دستآوردی  برای مردم داشته 
اســت؟ وی در پاسخ به اين سوال افزود: با تغيير 
كاربری بی رويه و رشــد مراكز تجاری دانه بلند 
در منطقه، سكنه مهاجرت كرده، به پشت رينگ 
رفتــه و مراكز تجاری در راس قــرار گرفته اند. 
امروز برخی محلات مانند محله طالقانی، خالی 
از سكنه شــده اند كه عواقب آن بروز ناامنی در 
يوسف آباد به عنوان شمالی ترين محله منطقه 6 
است. رحمانی پناه  با ابراز نگرانی از ادامه اين روند 
خواستار تجديد نظر در آن از سوی شهرداری شد 

و افــزود :به زودی همچون منطقه 12 با معضل 
بازگرداندن سكنه روبرو می شويم.

مراكــز درمانی، تجاری و اقتصادی بايد پشــت 
رينــگ و مردم محلی در مركز توجه قرار گيرند. 
وی در اين خصوص از عملكرد شــهرداری ابراز 
تاسف كرد و بيان داشت: شهرداری و مسئولين 
ذی ربط صرفا به فكر تامين بودجه خود هستند. 
محله يوسف آباد با 60000 نفر جمعيت بيشترين 
سكنه را در ميان 14 محله منطقه شش دارد، اما 
متاسفانه جمعيت جوان آن سير نزولی را طی می 
كند و ديری نمی گذرد كه همچون منطقه 12 با 
معضل بازگرداندن سكنه روبرو می شويم. وی در 
اين خصوص از مسئولين خواست برای جلوگيری 
از تغيير كاربری اين منطقه چاره انديشی كنند. 

شــلوغی منطقه شش مشــكل ديگری بود كه 
رحمانی پناه به آن پرداخت. وی با اشاره به مثبت 
بــودن طرح دولت قبلی جهــت انتقال و تمركز 
تمامی ادارات دولتی، سازمان ها و وزارت خانه ها 
به تپه های عباس آباد و در نتيجه كاهش حجم 
ترافيكی منطقه؛ از اينكه اين طرح عملياتی نشده 
اســت، ابراز تاســف كرد و اظهار داشت: بخشی 
از زمينها در اختيار بنياد مســتضعفان و وزارت 
مسكن قرار گرفت، بخشی جهت ساخت مصلی 
صرف شــد با اينكه نمازگزاران هنوز در دانشگاه 
تهران هستند، بخشی هم خالی مانده است. لذا 
متاســفانه هيچ كدام كمكی برای حل شلوغی 
منطقه نكردند. ســاختمان قوه قضاييه و تعداد 
بالای مراجعه كنندگان در خيابان بلوار كشاورز، 
همچنين وجود بيمارستان پارس، آسيا، آريا در 
اين خيابان از جمله موارد ديگری بود كه رحمانی 
پنــاه آنها را عاملی برای افزايش معضل ترافيكی 

منطقه دانست. 
در نهايت رحمانی پناه با اشاره به اينكه هر محله 
سياست خاص خود را دارد تاكيد كرد: سياست 
گذاری ها بايــد از پائين به بالا يعنی از محله به 

شورای شهر باشد و نه برعكس و كليشه ای!
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شـورایـاری

محله یوسف آباد با 
60000 نفر جمعیت 

بیشترین سکنه را در میان 
14 محله منطقه شش 

دارد، اما متاسفانه جمعیت 
جوان آن سیر نزولی را طی 
می کند و دیری نمی گذرد 
که همچون منطقه 12 با 

معضل بازگرداندن سکنه 
روبرو می شویم. وی در 
این خصوص از مسئولین 

خواست برای جلوگیری از 
تغییر کاربری این منطقه 

چاره اندیشی کنند

شورایاری با اینکه 
بدنه خوبی دارد اما سر 

ندارد. نیروهای خوبی در 
شورایاری در سطح کلان 
شهر تهران فعال اند اما 
شورایاران در جایگاه 
مناسبی قرار ندارند. 

البته دلیل عدم استقلال 
شورایاران تعمدی است 
و در اینکه این بدنه فعلا 

راسی نداشته باشد، توافق 
وجود دارد

مناطق جنوب شهر همه 
پارک، بوستان، اماکن 
ورزشی دارند اما ما در 
مضیقه هستیم. منطقه 
شش تنها منطقه ای در 

سطح شهر تهران است که 
استخر دولتی ندارد و اهالی 

از کارت شهروندی که 
شهرداری در 22 منطقه 
تهران پخش کرده، بی 

بهره اند.

هفتهنامه

بررسی مشکلات منطقه چهار روی میز شورای شهر
به گزارش ایسنا، رضا قرایی دبیر دبیران شورایاری های منطقه 4 در جلسه علنی روز سه شنبه با اشاره به مشکلات محلات این منطقه گفت: منطقه 4 بیش از یک میلیون جمعیت دارد و یکی از 
پهناورترین مناطق تهران است. او از محله خاک سفید و شمیران نو دو محله ای که بیشترین مشکل این منطقه را دارند، نام برد و گفت: بافت فرسوده و مشکلات اجتماعی و مهاجرت پذیری منطقه از 
مهمترین مشکلات این محلات است. دبیر دبیران شورایاری های منطقه 4 با بیان اینکه ایجاد پل های عابر مکانیزه در محله بنی هاشم و ایجاد دیوار صوتی در اتوبان صیاد شیرازی برخی از نیازهای 
منطقه است، گفت: در محله کاظم آباد نیاز به احداث مجموعه ورزشی و کتابخانه داریم و در محله نارمک اهالی خواستار رسیدگی به وضعیت زمین محصور شده توسط نیروی دریایی هستیم.
ادامه در ستون راست همین صفحه

منطقه 6 قلک شهرداری تهران است!
در ادامه اين نشســت علی فرج زاده حكم آبادی 
به عنوان دبير شوراياری محله "كشاورز" به بيان 
ديــدگاه های خود پرداخت. وی با بيان اينكه در 
منطقه شش بيشــترين محدوديتها برای مردم 
ايجاد شده، به معرفی آن پرداخت. فرج زاده ابراز 
داشت: حجم گسترده ادارات، نبود اماكن ورزشی 
به تعداد كافی، معضــل رفت و آمد، طرح زوج و 
فرد، آلودگی هوا همه مســائلی است كه بخش 
عظيمی از منطقه شــش را درگير كرده است. از 
يك طرف بيشــتر مراسم ها و مناسبتها در قلب 
منطقه شــش برگذار می شود و اهالی در موضوع دخيل می شوند، از طرف ديگر بی برنامگی ها را 
شاهد هستيم؛ بدين صورت كه يه روز روبروی درب منزل اهالی ايستگاه اتوبوس می زنند، روز ديگر 

جلوی مغازه كاسب محل ايستگاه تاكسی می زنند. لذا چه توقعی بايد از اهالی داشت؟! 

طرح ترافیک را چهار میلیون می فروشیم!
فرج زاده در ادامه به مشكلات ناشی از اعمال طرح ترافيك در منطقه پرداخت و گفت: از يك طرف 
طرح ترافيك گذاشــتيم و از طرف ديگر آن را چهار ميليون می فروشيم! جالب اين است كه اگر در 
محدوده زوج و فرد تردد كنيد، می بينيد كه شلوغ تر از بيرون است. كسی كه ندارد پلاكش را مخدوش 
می كند، كســی كه دارد طرح را می خرد، كســی هم كه زورش می رسد بالاخره از يك كانالی آرم 
مجوز طرح ترافيك را تهيه كرده و وارد محدوده می شود. در آخر هم مشكلش برای ماست كه وقتی 
قصد خروج از منزل خود را داريم جريمه می شويم. عدم استفاده از مصلی برای برگزاری نماز جمعه 
موضوع ديگری بود كه فرج زاده به آن پرداخت و گفت: برگزاری نماز جمعه در دانشگاه برای اهالی 
منطقه مشكلاتی را ايجاد كرده است. مصلی را ساختيم اما هنوز جای نماز جمعه تغيير نكرده است. 

همه مصیبت ها برای اهالی منطقه شش است
وی در ادامه از تغيير بافت مسكونی منطقه به اداری – درمانی سخن گفت و بيان داشت: از آنجائيكه 
منطقه تجاری- اداری است و در مركز شهر قرار دارد و تردد برای همه راحت است، حدود 4 ميليون 
نفر جمعيت شناور دارد. ادارات و شركتهای دولتی زيادی در اينجا ساخته شده است اما مصيبتش 
برای ساكنين است. متاسفانه هر اداره ای كه شروع به فعاليت می كند خرچنگ وار از سر تا ته كوچه 
را می خرد. وی همچنين در خصوص گسترش بيمارستان ها گفت: در حال حاضر هر بيمارستانی 
ســاختمانهای اطراف خود را خريده و دود و دم، بيماری، معضلات تردد، آه و ناله خانواده متوفی و 

ديدن جنازه ارمغان اهالی محله ماست. 

منطقه شش در مضیقه است
در ادامه دبيرشوراياری محله "كشاورز" در خصوص كمبود امكانات منطقه به مقايسه با مناطق جنوب 
تهران پرداخت. وی از اينكه به منطقه شش آنطور كه بايد توجه نمی شود، ابراز تاسف كرد و گفت: 
مناطق جنوب شهر همه پارک، بوستان، اماكن ورزشی دارند اما ما در مضيقه هستيم. منطقه شش تنها 
منطقه ای در سطح شهر تهران است كه استخر دولتی ندارد و اهالی از كارت شهروندی كه شهرداری 
در 22 منطقه تهران پخش كرده، بی بهره اند. در نهايت فرج زاده به مساله ارتباط شوراياری و شهرداری 
پرداخت. وی ضمن اشاره به اينكه شهرداری هيچ نگاه مثبتی به ما ندارد تاكيد كرد: شهرداری تهران 
منطقه شش را صرفا به عنوان يك قلك می نگرد كه از درون آن پول جمع كند. با اينكه منطقه شش 
درآمدزاترين منطقه تهران است اما پول آن به جاهای ديگر می رود و مشكلاتش برای محلی ها باقی 

می ماند. فرج زاده جمله پايانی خود را اينگونه بيان كرد: كجای تهران اينقدر مصيبت دارد. 

شورایاری سر ندارد
محمــد صيادی نــژاد دبير شــوراياری محله 
"والفجر" از ديگر شــورايارانی بود كه در ميز 
گرد مطبوعاتی دبيران شوراياری منطقه شش 
با هفته نامه "پديده شــهر" شركت كرد. وی 
در ابتدا با اشــاره به اصل 76 قانون اساسی در 
خصوص انتخابات و نظام شورايی بر لزوم خود 
اتكايی شــوراياران و نقش آفرينی در تصميم 
گيــری های كلان تاكيد كرد و افزود: با توجه 
به اين اصل قانون اساســی كه تصميمات بايد 
بر اســاس رای و انتخابات باشد، شوراياری ها 

هم مهم هستند. لذا شــكل گيری تشكلهای اجتماعی عاملی برای جلوگيری از بروز بحران و 
حركت كشــور به سمت خرد جمعی است. صيادی نژاد با بيان اين مطلب كه تجربه تهران از 
شوراياری محلات تجربه خوبی بوده است، بحث خود را با موضوع اهميت شوراياری ادامه داد 
و گفت: شــورای شهر 30 نفره به تنهايی نمی تواند مشكلات مردم تهران را حل كند لذا نهاد 

شوراياری به عنوان رابط ميان شورای شهر و محلات نقش مهمی را ايفا می كند. 

دلیل عدم استقلال شورایاران تعمدی است
وی در ادامه در پاســخ به اين  ســوال كه ارتباط شوراياری با شورای شهرتهران چگونه است ، 
ابراز داشــت: شوراياری با اينكه بدنه خوبی دارد اما سر ندارد. نيروهای خوبی در شوراياری در 
سطح كلان شهر تهران فعال اند اما شوراياران در جايگاه مناسبی قرار ندارند. البته دليل عدم 
اســتقلال شوراياران تعمدی اســت و در اينكه اين بدنه فعلا راسی نداشته باشد، توافق وجود 
دارد. صيادی نژاد در اين خصوص ضمن اشــاره به نبود ارتباط منسجم ميان 22 دبير دبيران 
در 22 منطقه تهران خاطر نشان كرد: از آنجائيكه ستاد شوراياری توسط اعضای شورای شهر 
تهران اداره می شــود، در نتيجه مركز فرماندهی از شــوراياران گرفته شده و در دست شورای 

شهر قرار دارد. 
دبير شوراياری محله "والفجر"  راه حل خود  را در جهت افزايش پاسخ گويی شوراياران و شكل 
گيری انجمن مســتقل، مردمی و غير انتفاعی اين گونه بيان كرد: ستاد شوراياری بايد خود را 
كنار كشــيده و اجازه دهد تا هيات رئيســه انجمن های شوراياری تهران تشكيل شود و از بين 
22 دبير، رئيس، نائب رئيس، دبير اول، نائب دبير، خزانه دار و بازرس مشخص شود. لذا انجمن 
های شــوراياری اين پتانســيل را دارند كه تصميمات كلان گرفتــه و اين تصميمات در قالب 

سياستگذاری برای محله، منطقه، شهر و كشور مورد توجه قرار گيرد. 

رئیس انجمن های شورایاری تهران باید یک عضو از شورای شهر با حق رای باشد
صيــادی نژاد در نتيجه گيری بحث خود با بيان اينكه جريان ائتلاف، نظارت و همكاری بايد از 
ريزدانه به درشــت دانه و از محلات به كلان شهر باشد، پيشنهاد داد: فضا طوری باشد كه دبير 
اول يا رئيس انجمن های شــوراياری تهران يك عضو از شــورای شهر با حق رای باشد. وی در 
اين خصوص به توضيح بيشتر پرداخت و تاكيد كرد: اگر بخواهيم درخت 14 ساله شورای شهر 
تنومند شود و ريشه بدواند بايد اجازه داد تا هيات رئيسه انجمن های شوراياری در سطح شهر 

تهران تشكيل و استقلالش محترم شمرده شود. 
دبير شــوراياری محله "والفجر" فراز پايانی سخن خود را به بحث سياستگذاری در شهر تهران 
اختصاص داد  و اشــاره كرد: از آنجائيكه شهرداری روند كوتاه مدتی برای تصميم گيری دارد و 
جايگاه ديد بلند مدت 15 ساله را ندارد لذا  نقش شورای شهر و شورای محلات كليدی است. 

اين شوراياران هستند كه بايد برنامه ها را تصويب و به شهرداری ابلاغ كنند و نه برعكس!
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تاریخ تاسیس دانشگاه تهران

تا قبل از تاســيس رسمی دانشــگاه تهران به 
عنوان مركزی كه علوم مختلفه در آن آموزش 
داده می شد، تدريس علوم به سبك سنتی در 
علوم متداولی مانند: فلسفه،  شرعيات و حكمت 
در مكتــب خانه ها و حوزه های علميه و علوم 
غريبه مانند: تندرســتی )پزشكی( در نزد افراد 

خاص صورت می گرفت. 
تاريخی تمدنی ايران شــاهد ايجاد مراكز علمی برجســته ای همچون 
مدرســه نصيبين و دانشگاه جندی شــاپور در نواحی خوزستان آن هم 
در ســالهای 530 ميلادی بوده است و اين مراكز با ورود اسلام به ايران 
در دوره خلافت امويان و عباســيان به قوت خود باقی بود و دانشمندان 
به نامی همچون ابوعلی سينا، محمد بن زكريای رازی، ابوريحان بيرونی 

و ... را تربيت كرده كه در جهان در علوم مختلف شهره بوده و هستند.
اما در صده های اخير بعد از ايجاد مدرســه دارالفنون توسط ميرزا تقی 
خان امير كبير كه رشــته هايی همچون دارو ســازی، طب و جراحی، 
مهندســی، رياضيات، جغرافيا و علوم نظامی در آن تدريس می شد، به 
فاصله غريب به شش دهه پس از آن در سال 1313 اراضی شمال غربی 
تهران قديم كه حد فاصل قريه اميرآباد و خندق شمالی تهران به نام باغ 
جلاليه بود با تصويب مجلس شــورای ملی شاهد ايجاد بزرگترين مركز 

علمی كشور يعنی دانشگاه تهران شد. 
اين اراضی در سال 1300 ه.ق توسط شاهزاده جلال الدوله آبادانی يافته 
و باغ بســيار وسيع و مشجر با درختان كهنســال بود و بعدا در تملك 
تاجــری به نام آقا رحيم اتحاديــه تبريزی در آمده و قرار قيمت 5 ريال 
در هر متــر مربع خريداری و به وزارت معارف جهت احداث دانشــگاه 

واگذار شد. 
در جلب نظر رضا شــاه برای احداث اين دانشــگاه مرحوم دكتر عيسی 
صديق، پرفسور محمود حسابی و مرحوم دكتر علی اصغر حكمت نقش 
بسزايی داشــتند. البته فكر اوليه تاسيس دانشگاه در سال 1305 ه.ش 
توسط دكتر سنگ نماينده مجلس  كه پزشك هم بود به وزارت معارف 
داده شده بود كه رييس وقت مجلس سيد محمد تدين در جواب لايحه 
دولت چنين مرقوم می كند : ) راجع به اونيرســيته كه آن را می توانيم 
دارالعلوم جديده بناميم، كمال علاقه را دارم و مشــغول تهيه مقدمات 

آن هستم.( 
به هر رو در 8 خرداد ماه 1313 ش طرح ايجاد دانشگاه تهران به تصويب 
مجلس شورای ملی رسيد و اراضی جلاليه برای اين مهم در نظر گرفته 
شد. اين اراضی پس از واگذاری، بسرعت توسط مسيو آندره گدار معمار 
فرانسوی جهت عمليات ساختمان ها  طراحی شد و مراسم كلنگ زنی 
در 15 بهمــن ماه 1313 صورت گرفت و در جمعه 24 اســفند همان 
سال رسما دانشگاه تهران تاســيس شد. كه البته بعدها معماران چيره 
دستی مانند مهندس محسن فروغی ساختمان هايی را در اين محدوده 

بنا كردند.
لايحه تاسيس دانشگاه در شش بخش شامل : 1 دانشكده علوم معقول 
و منقــول 2 علوم طبيعی و رياضی 3 ادبيات و فلســفه و علوم تربيتی 
4 طب و شــعب و فــروع آن 5 حقوق و علوم سياســی و اقتصادی 6 
دانشــكده فنی به تصويب رســيد كه در اولين افتتاحيه رســمی سيد 
نصرالله تقوی به عنوان رياست دانشــكده علوم معقول و منقول، استاد 
علامه علی اكبر دهخدا به رياست دانشكده حقوق، دكتر محمد حسين 
لقمان الدوله ادهم به رياست دانشكده پزشكی، دكتر محمود حسابی به 
رياست دانشكده فنی و دكتر عيسی صديق به رياست دانشكده ادبيات و 
علوم انسانی و دانشسرای عالی منصوب شدند. و با ادغام دارالفنون عملا 
مدرسه علوم سياسی، مدرسه طب، مدرسه فلاحت )كشاورزی(، مدرسه 
صنايع و هنر، مدرسه عالی معماری و مدرسه عالی حقوق متمركز شده 

و يك جا زير نظر دانشگاه تهران قرار گرفتند.
با ورود و جذب دانشــجويان از سراسر كشور برای تحصيل در دانشگاه 
تهران بعدها در شمال اراضی جلاليه كه امروزه آن را امير آباد شنالی می 

ناميم خوابگاه دانشگاه تهران ايجاد شد.
با تمركز بزرگترين مركز علمی گشــور با فاصله زمانی كمتر از سه دهه 
راسته كتاب فروشان تهران كه روزگاری در بازاربين الحرمين بازار بزرگ 
تهران بود و بعدا به خيابان ناصر خسرو )كوچه حاج نايب( و خيابان شاه 
آباد )جمهوری فعلی( كوچ كرده بودند به روبروی دانشــگاه تهران نقل 
مكان كردند و محل جديد از حد فاصل ميدان انقلاب به ســمت شمال 
خيابان و جنوب و خيابان های اطراف مانند كارگر شمالی و جنوبی و 16 

آذر امروز بزرگترين راسته ناشران و كتاب فروشان كشور است.
اهميت منطقه 6 شــهرداری تهران ، فارغ از اســكان بخش عظيمی از 
فرهيختگان، وجود دانشگاه تهران به عنوان بزرگترين مركز علمی كشور 
می باشــد كه البته بعد ها با تاسيس دانشگاه پلی تكنيك و آموزشگاه 

های مختلف اين ويزگی دوچندان شده است.

 نگاهی آماری به زنان 
در دوره چهارم شورایاری ها

 زنان شورايار   470 نفر: 152 نفر سابقه عضويت در شوراياری دارند 
و 318 نفر جديد هستند.

 تعداد دبيران زن )محله( 11 نفر، 
 تعداد دبيران زن )منطقه( 1  نفر
 تعداد جانشين زن )محله( 24نفر

 تعداد جانشين زن )منطقه( 0
 تعداد منشی  زن)محله(  75 نفر

 تعدادمنشی  زن)منطقه( 2نفر
بر اســاس اين امار 13درصد شوراياران را زنان تشكيل ميدهند و تنها3 
درصد دبيران محلات را خانمها تشكيل ميدهند. در صورت انتشار نتايج 
انتخابات  سال دوم هيات رييسه محله ها ،ميتوان مقايسه ای ميان سال 
اول ودوم انجام داد وسپس براساس نتايج حاصله برنامه ها و مشوق هايی 
را برای افزايش ســهم 3 درصــدی خانمها در دبيری محلات به حداقل 

سهم 13 درصدی انها از مجموع كل شوراياران رساند.

میخ شورای شهر شل است!
شهر فروشی؛ به چه قیمت؟!

حســین ایمانی دبير شــوراياری محله وصال 
شيرازی  شانزده آذر از ديگر سخنرانان اين نشست 
دوستانه بود. وی كه از بدو تشكيل شوراياری ها در 
آن حضور داشته ، ضمن اشاره به اينكه روزنامه ها 
می توانند آينه تمام نمای شهروندان برای انعكاس 
اخبار باشند،به چگونگی ارتباط ميان شوراياران، 
شــورای شهر و ديگر نهادها پرداخت و گفت : از 
آنجائيكه ميخ شــورای شهر در بالا شل است در 
نتيجــه هر چه به لايه هــای پائين تر می آئيم، 
مشكل بيشتر هم می شــود. هدف از راه اندازی 
شــوراياران اين بود كه بازويی برای شورای شهر 
باشــند و نقش كمك رســان و حلال مشكلات 
محلات را دركنار شورای 31 نفره بازی كنند، اما 
متاسفانه ارتباط ميان شوراياری ها با شورای شهر 
و ديگر نهادها ضعيف است. وی به صورت انتقادی 
به طرح اين ســوالات پرداخت كه چرا شوراياری 
ها فقط با شهرداری ارتباط دارند؟ آيا تهران فقط 
به شهرداری خلاصه می شود؟ آيا مشكلات فقط 
با شهرداری حل ميشود؟ جايگاه شورای شهر با 
ديگر نهادها و سازمانها از جمله قوه قضائيه، اداره 
برق، گاز، آموزش پروش كجاست؟ ايمانی در ادامه 
به وضعيت كشــورهای پيشرفته و وجود دادگاه، 
فرمانداری و پارلمان در سطح محلات اشاره كرد 
و افزود: متاسفانه به اين خاطر كه ضمانت اجرايی 
برای مباحث مطرح شــده از سوی شورای شهر 
وجود ندارد، به عنــوان راه حل می توان بر لزوم 
تعامل بيشتر از سوی شورای شهر و ديگر نهادها 
و همچنين لزوم تصويب قانون در مجلس برای 
جدی گرفتن و اجرايی كردن مصوبات شوراياران 

به عنوان نهاد مردمی تاكيد كرد. 

پتانسیل های فرهنگی منطقه بالا است
دبير محله وصال شيرازی در ادامه ضمن اشاره 
به نقاط مثبت منطقه،وجود چندين دانشــگاه، 
بيمارســتان، وزارت خانه های مهم كشــور و 
ادارات، تحصيلات عاليه ساكنين رااز جمله اين 
موارد دانست و گفت: چندين دانشگاه از جمله 
دانشــگاه تهران، امير كبير و علوم پزشــكی و 
همچنين حدود 28 بيمارستان در منطقه قرار 
دارد و با توجه به اينكه حدود 77 درصد ساكنين 
سواد نسبی بالاتر از ليســانس دارند، پتانسيل 
های فرهنگی منطقه بالا اســت. وی ضمن ابراز 
خرســندی از رفت و آمد اســاتيد، پزشكان و 
فرهيختگان سطح بالا در منطقه ، ابراز داشت :به 
دليل اين رفت و آمدها منطقه شــش معضلات 

مناطق جنوبی تهــران از جمله كارتن خوابها ، 
معتادين و ... را ندارد. 

 به زودی "یوسف آباد" به منطقه 12 تبدیل 
می شود

ايمانی در ادامه به ريشــه يابی مشكلات محله 
خود  پرداخت. وی سخن خود را در اين بخش 
با بررسی تغييرات گسترده در محلات قديمی 
تهران آغاز و عنوان كرد: محلات قديمی تهران از 
جمله پاچنار، پامنار، هرندی، آب منگول، شاپور 
كه روزی تهران با آنها شكل گرفت امروز دچار 
مشكلات زيادی شده اند به نحوی كه حتی اگر 
ميلياردهــا تومان بودجه برای بازپيرايی منطقه 
12تخصيص داده شود، هرگز محله هرندی به 

بافت قديمی و مســكونی خــود باز نمی گردد. 
وی با اشاره به زحمتهای كشيده شده از سوی 
شــهرداری تهران دليل مهاجرت مردم را تغيير 
كاربری محله دانســت. ايمانی در اين خصوص 
هشدار داد: ديری نخواهد گذشت كه يوسف آباد 
نيز با قدمت 200 ساله جايی كه به عنوان محل 
زندگی مردم با باغ هــای فراوان و به محله آب 
كرج معروف اســت، به منطقه 12 تبديل شود. 
امروز مشــكلات گسترده باعث شــده تا اهالی 
قديمــی محله را تخليه كنند. در اين رابطه می 
توان به خيابان فلسطين كه در گذشته اسمش 
كاخ بــود و پولدارهــا در آن زندگی می كردند، 
اشــاره كرد. خيابانی كه امــروز ديگر وضعيت 
گذشته را ندارد و محلی ها آن را ترک كرده اند. 

آقایان شورای شــهر! منطقه شش نابود 
خواهد شد!

نبود مدرسه پســرانه ابتدايی و زياد بودن تعداد 
مدرســه دخترانه در محله شــانزده آذر از ديگر 
مشــكلاتی بود كه ايمانی به آن پرداخت. وی با 
اشاره به اينكه معضلات منطقه شش حاكميتی 
است و شهروندان هيچ نقشی در آن ندارند از شهر 
فروشــی ها برای تامين بودجه ابراز تاسف كرد و 
افزود: به چه قيمتی برای ادامه حيات شهر دست 
به شهر فروشی می زنند؟ ايمانی در اين رابطه به 
ساختمان جديدی با 1100 واحد بدون پاركينگ 
لازم ، اشــاره كرد و با خطــاب قرار دادن اعضای 
شورای شــهر گفت: آقايان شــورای شهر امروز 
منطقه شــش به يك مركز اداری تجاری تبديل 
شده و اين امر منطقه شش را نابود خواهد كرد.  
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 راه حل این نیست که 
منطقه شش را که مسکونی 
بوده به صورت پراکنده به 
عنوان منطقه تمرکز اداری 
در نظر بگیریم. متاسفانه 
شهرداری، منطقه شش 

را اداری می داند و سرانه 
ای هم برای مجوز در نظر 
نمی گیرد. لذا باید سرانه 
ای برای هر محله در نظر 
گرفته شود تا مجوزها فله 
ای داده نشوند و مراکز 
اداری مثل قارچ رشد 

نکنند.

هفتهنامه

 برگزاری دوره آموزشی،آموزش به کودکان طیف اوتیسم ،ویژه والدین، توسط انجمن اوتیسم ایران
انجمن اوتیسم ایرانی یک دوره آموزش سه روزه برای والدین دارای فرزند طیف اوتیسم با موضوع آموزش به کودکان طیف اوتیسم پیش دبستان و دبستان از 2تا4شهریورماه 

برگزار می کند. 
به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیر دولتی ایران)watan.ir(، انجمن اوتیسم ایران یک دوره آموزشی سه روزه برای والدین دارای کودک اوتیسمی با موضوع آموزش به 
کودکان طیف اوتیسم پیش دبستان و دبستان برگزار می کند. به گزارش وطن مدرس این دوره آموزشی که از 2 تا 4 شهریورماه از ساعت 9 الی 12 توسط افسانه صحتی فرد 

تدریس می شود. علاقمندان برای کسب اطلاعات بیشتر با شماره تماس 02144614731 تماس حاصل کنند.

هیچ پشتوانه ای نداریم!
عبدالله ميرزايی دبير شــوراياری محله "ساعی" 
ديگر عضو شوراياری منطقه شش بود كه در اين 
نشست شــركت كرد. وی كه از ابتدای تشكيل 
شــوراياری ها در اين نهاد مشاركت داشته است 
ســخن خود را با موانعی كه تا كنون بر ســر راه 
شوراياران قرار داشته است، شروع كرد. ميرزايی 
گفت: اينكه شوراياران هستند تا مشكلات مردم 
محله را انتقال دهند، بسيار خوب است اما كسانی 
كه به مزاجشان خوش نمی آيد و منافعشان در 
خطر قرار می گيرد، احساس امنيت را از ما می 
گيرند. وقتی به شهردار منطقه نامه می زنيم تا جلوی تخلف فردی گرفته شود و مشكل مردم حل 
شود، كسی كه منافعش به خطر می افتد، در محل كار من حاضر شده و شروع به فحاشی می كند.  

هر کسی هر چه می گوید تشکر می کنیم
ميرزايی در ادامه از نداشتن پشتوانه و عدم همكاری شهرداری و ديگر سازمانها با شوراياری ابراز نگرانی 
كرد و آن را عاملی برای ضعف شوراياران برشمرد. وی در اين خصوص بيان كرد:  12 جلسه با شهردار 
داريم  اما يك كار درست انجام نشده است. با وجود اينكه خواسته های ما تكراری است اما پشتوانه 
نداريم. اگر با فلان مدير موضوعی را طرح كنيم، ميدانيم كه سريع گزارش می شود كه دبيرتان آدم 
مشكل داری است. وی در اين خصوص از افزايش محافظه كاری شوراياران سخن گفت و ابراز داشت: 
از آنجائی كه می ترسيم گزارشی عليه مان نوشته نشود و كسی ناراحت نشود، آهسته حركت می 

كنيم. لذا با اينكه درخواستمان به هيچ جا نمی رسد، هر كسی هر چه می گويد تشكر می كنيم. 

کارهای پائین دستی را به شورایاران دهید
ميرزايی در ادامه ضمن قدردانی از توجه و نمره دهی به شوراياران گفت: از اينكه به ما نمره می دهند 
تشكر می كنم اما بايد به اينكه چه طرحی وارد منطقه می شود هم نمره داد. مشكلات منطقه شامل 
كمبود مدرسه پسرانه، عدم نظارت كافی در خيابان بندی ها از جمله موارد ديگری بود كه ميرزايی در 
خصوص آن سخن گفت. وی در اين خصوص اظهار داشت: يك جا سه مدرسه دخترانه داريم اما يك 
مدرسه پسرانه نداريم. يك جا خيابانی را يك طرفه می كنند كه نبايد يك طرفه بشود، يك جا بايد 
سنگ فرش درست كنند اما بی توجه هستند در حاليكه سنگ فرش يك خيابان را ده بار عوض می 
كنند. وی در اين خصوص به لزوم توجه به نيازمندی های محله و سبك سنگين كردن آن تاكيد كرد.
دبير محله ســاعی در آخر ضمن قدردانی از زحمات آقای قاليباف و معاونينش اظهار داشت:  برای 
تقويت شــوراياری ها بايد كار كلان بر عهده 31 نفر عضو شورای شهر و كار پائين دستی بر عهده 

شوراياران باشد. لذا چيزی خارج از ضابطه و قوانين شهرداری و شورای شهر نمی خواهيم. 

رتبه  اول در تهران از نظر وجود نخبگان
ايوب افتخاری نيا دبير شــوراياری محله "ايران 
شهر" كه تجربه 10 ســال حضور در شوراياری 
و33 سال سكونت در اين محل را در پرونده دارد، 
در ابتدای سخن خود با بيان مرزهای جغرافيای 
محله "ايران شهر" به معرفی پتانسيل های منطقه 
پرداخت و گفت: منطقه 6 از نظر وجود نخبگان و 
فرهيختگان رتبه اول را در بين مناطق ديگر دارد، 
همچنين توانمنــدی های فرهنگی و اجتماعی 

منطقه بالاست. 

فقر قوانین مناسب
وی در ادامه به كيفيت رابطه شــوراياران با نهادها و سازمان های خدمات رسان اشاره كرد و اظهار 
داشت: هر چند شوراياران ارتباط خوبی با يكديگر دارند  اما در سطح بالا و در ارتباط با ديگر سازمانها 
همواره با مشــكلاتی روبرو شده اند. اين در حالی است كه شوراياری ها در ارتباط با شورای شهر و 
ســازمانهای ديگر نقش پارلمان محلی و كمك رسان را دارند. افتخاری نيا با اشاره به تجارب ساير 
كشــورها در زمينه حكومت های محلی و مقايسه آن با ايران از وضعيت كنونی ابراز نارضايتی كرد 
و افزود : فقر قوانين مناسب از يك سو و وجود قوانين ديكته شده از سوی ديگر از دلايل اين عقب 
ماندگی است. به عنوان مثال وقتی موضوعی از ستادهماهنگی شوراياری به شوراياری فرستاده می 
شود، متاسفانه در قالب نيازهای محلات نيست تا بتوانيم جوابگو باشيم. وی در ادامه ضمن بيان اينكه 
شوراياران با تلاش بی وقفه بدون هيچ چشم داشتی پيگير مسائل مردم هستند، از اينكه مورد انتقاد 

قرار می گيرند ابراز تاسف كرد.  

محله "ایران شهر"، فقیر ترین محله در منطقه شش
دبير شوراياری محله "ايران شهر" در بخش ديگری از سخنان خود  به بيان مشكلات محله پرداخت و 
بيان كرد: نبود بازارچه ميوه و فضای سبز مناسب باعث شده كه ما از جمله فقيرترين ها باشيم. با وجود 
آنكه بالاترين بودجه از منطقه شش به دست می آيد اما متاسفانه اين بودجه به مناطق ديگر ارسال می 
شود. سير نزولی تعداد ساكنين منطقه از ديگر مسائلی بود كه افتخاری نيا به آن اشاره كرد و گفت: 
جمعيت منطقه از 374000 نفر در سال 1374 به 220000 نفر در سال 1384 رسيده است. علت اين 
مهاجرت گسترده، تغيير كاربری منطقه و افزايش آلودگی ها و بروز نا امنی است. وی ضمن اشاره به 
جمعيت محله خود گفت: جمعيت محله "ايران شهر" از 14000 نفر به 9500 نفر رسيده است يعنی 
با كاهش 5000 نفری روبرو هستيم . افتخاری نيا در فراز پايانی مباحث خود ضمن اشاره به معضلات 
منطقه از مزاحمت شديد ماشين های اداری و تجاری در اطراف خيابان كريم خان، ايران شهر و قرنی 

گله كرد و ابراز داشت: با رها شدن پودرهای كارتريج در پشت بام ها سلامت مردم در خطر است.

زينب حبيب نژاد بهتاش، دبير شوراياری محله 
"جهاد" از جمله شــورايارانی بود كه با نوزاد سه 
ماهه خود در اين نشســت حاضر شد. بهتاش با 
توصيف وضعيت كشورهای پيشرفته، به بررسی 
معضل شهرســازی در تهــران پرداخت. وی در 
اين خصوص گفت: كشورهای پيشرفته در بحث 
شهرســازی ابتدا مكان يابی می كنند تا قسمت 
مســكونی - اداری جدا شــود و رفت و آمدها به 
سهولت صورت گيرد. بسياری از شهرهای بزرگ 
جهان در مراكزشــان ساختمانهای  بلند دارند و 

كارهای اداری آنجا انجام می شود و اطراف همه 
مسكونی اســت. اما متاسفانه در تهران كه بحث 
شهرســازی از ابتدا اعمال نشده، مشكلات زياد 
است. بهتاش در خصوص علاج اين معضل بيان 
كرد: شورای شهر بايد طرحی دهد تا منطقه ای با 
متراژ مشخص اداری شود. لذا راه حل اين نيست 
كه منطقه شــش را كه مسكونی بوده به صورت 
پراكنده به عنوان منطقه تمركــز اداری در نظر 
بگيريم. متاسفانه شهرداری، منطقه شش را اداری 
می داند و سرانه ای هم برای مجوز در نظر نمی 

گيرد. لذا بايد ســرانه ای برای هر محله در نظر 
گرفته شود تا مجوزها فله ای داده نشوند و مراكز 

اداری مثل قارچ رشد نكنند.
بهتاش در ادامه با بيان اينكه محله "جهاد" نسبت 
به يوســف آباد كوچك است، از تعداد زياد مراكز 
اداری گله كرد و گفت: با اينكه اندازه محله من در 
منطقه شش بسيار كوچك است اما بيشتر مراكز 
اداری و شركتها در اينجاست. شلوغی كوچه ها، 
آلودگی صوتی همه از مشــكلات به وجود آمده 
است. وی در نهايت با اشاره به قدمت منطقه شش 

تاكيد كرد: حيف اســت كه چنين بافت سنتی، 
قديمی و فرهنگی را تحويل ادارات دولتی دهيم. 
اداراتی كه همچون بلدوزر ساختمان های سنتی 

را تخريب می كنند. 

رشد قارچ گونه مراکز اداری در منطقه شش

حمید ناصری کرمانشاهی 
محقق و پژوهشگر تاریخ

به چه قیمتی برای ادامه 
حیات شهر دست به شهر 
فروشی می زنند؟ آقایان 
شورای شهر امروز منطقه 
شش به یک مرکز اداری 
تجاری تبدیل شده و این 
امر منطقه شش را نابود 

خواهد کرد



ارتباط دو ســویه  برای برقراری 
"پدیده  شورایاری ها   تا  است  لازم 
شــهر" را ازآن خود بدانند. ما پای 
لازم  می نشینیم.  شما  دل های  درد 
 ، ها  اولویت  اطلاعات،  اخبار،  است 
خود  محله  دغدغه های  و  مشکلات 
را در قالب پیام، یادداشــت، برای 
دهید.  اطلاع  مــا  به  گزارش  تهیه 
عکس هایی که شــما از موضوعات 
محلــه خود تهیــه می کنید حتما 
جایگاه ویژه ای در هفته نامه خواهد 

داشــت و می تواند آغازگر یک جریان 
تاثیرگذار در هفته نامه "پدیده شهر" 
وسایر رســانه های مکتوب ، دیداری و 
شنیداری شود.مطالب خود را به آدرس 
salari.abedin@gmail. ایمیــل: 

com   ارســال و یا با شــماره های 
تماس   09122257897-88320654

بگیرید.
"پدیده شــهر" در نظر دارد تا بعد 
از انتشــار هر شماره یک نسخه از آن 
را به صورت رایگان به آدرس پســتی 

بنابراین  نماید.  ارســال  شورایاران 
ضروری است تا با یک تماس کوچک 
به شماره موبایلی  ارسال پیامک  یا  و 
که در بالا آمد، نــام و نام خانوادگی، 
آدرس دقیق پســتی، کدپستی، نام 
محله ای که شورایار آن هستید را به 
اقدام  امروز  از همین  ما اطلاع دهید. 
کنید  تا خانواده بزرگ شورایاری های 
با "پدیده شهر"  بتوانند  تهران  شهر 
بــه عنوان تنها رســانه این قشــر 

زحمت کش به هم نزدیک شوند.

رسانه  های متعددی در حوزه های اقتصادی، 
فرهنگی، اجتماعی و سیاســی در کشــور 
وجود دارند. بررســی ها نشان می دهد با 
توجه به فعالیت 15 ســاله شورایاری ها به 
عنوان اصلی ترین ارکان تشــکیل حکومت  
محلی، رســانه تخصصی ای در این زمینه 
وجود ندارد. به همین دلیل اســت که در 
ســال های فعالیت و تلاش شــورایاری ها 

به عنوان نخســتین مدیران محلی؛ صدای آنها 
هیچگاه به گوش مدیران و اعضای شورای شهر 
به عنوان گردانندگان شــهر نرسیده است.

" پدیده شهر" آمده است تا حلقه وصل بین 
شورایاری ها، شورای شــهر، مدیران  شهری، 
شــهروندان و سایر دســتگاه های نظارتی و 
خدماتی در پایتخت باشد. آمده ایم تا سال های 
بی توجهی بــه  شــورایاری ها را جبران کنیم. 

آمده ایم تا زبان  گویا و  صدای شــورایاری ها 
باشــیم چرا که اعتقــاد داریم شــورایاران 

دیده بانان این کلانشهر هستند.
شورایاری ها  محلات،  رسانه  شهر"  "پدیده 
و شهروندان مسئول اســت. رسانه ای که با 
طرح مباحث به صورت علمی و کارشناسی 
در نظردارد تصویــری  اصولی و منطبق با 

استانداردهای جهانی نشان دهد.

محله و مردم حکم پدر را دارند
معاون برنامه ریزی سازمان آتش نشانی شهر تهران:

 ارتقای ایمنی در شهر تهران
 نیازمند تصویب منابع مالی پایدار است

معاون برنامه ریزی ســازمان آتش نشانی وخدمات ایمنی شهر تهران با 
تاکیــد براین که هزینه ای تعریف شــده در بوجه برای ســازمان آتش 
نشــانی جوابگوی خدمات ارائه شده در فضای گسترده و پیچیده شهری 
نیست،گفت: باید برای ایمنی بیشتر و همچنین پیشگیری از بروز حوادث 

منابع جدیدی تعریف شود.
به گزارش ســما؛ رضا نريمانی افزود: بر اساس ماده 14 قانون شهرداری ها ، 
انجام فعاليت و ماموريت امداد و نجات و اطفاء حريق جزو وظايف حاكميتی 
است كه از اين بابت بر اساس عوارض شهرداری، برای اين مهم هزينه می شود. 
نريمانی ادامه داد: با توسعه شهر ها و پيچيدگی امكانات و موضوعات شهری، 
امروز شــاهد آن هســتيم كه انتظارات مردم از سازمان آتش نشانی فراتر از 

موضوعات ماده 14 است.
وی در اين باره توضيح داد :به طور مثال اگر يك شهروند در خانه گرفتار شود 
به جای تماس با كليد ساز به آتش نشانی زنگ می زند و يا اگر حيوان مزاحمی 
مشاهده شــود باز هم اين تماس با 125برقرار می شود، به طوری كه حتی 
اگرمردم از آويزان بودن يك ميله يا داربست احساس خطر كنند باز هم با آتش 

نشانی تماس می گيرند و از اين نيروی امدادی انتظار سرويس دهی دارند.
معاون برنامه ريزی سازمان آتش تشانی وخدمات ايمنی شهر تهران بيان كرد: 
انجام عمليات در ساختمان های بلند مرتبه ، تونل ها و فضا های زير سطحی، 
عمليات امداد و نجات دراين حوادث انسان ساز وغير مترقبه همه از مواردی 
اســت كه فراتر از ماموريت های ماده 14 قــرار دارد و امروز به جزو لاينفك 

وظايف سازمان آتش نشانی تبديل شده است .
وی يادآور شد: به طور حتم ارائه اين خدمات هزينه های زيادی را در خصوص 
استهلاک و نگهداشــت خودرو و  تجهيزات دارد و اين درحالی است كه در 
بسياری از حوادث نيروی انسانی نيز دچار سانحه شده با حوادث جانبی روبرو 

هستند از اين رو در مقابل اين هزينه ها عوارض عمومی كفاف نمی دهد.
نريمانی  تاكيد كرد: سازمان آتش نشانی برای اين كه جوابگو شهروندان باشد 
و خدمات بيشتری انجام دهد نيازمند تعريف منابع مالی جديد است، چراكه 
انتظارات شــهروندان برای خدمات دهی بالا رفته و اين درحالی است كه در 
بودجه سنواتی منابع مالی برای اين ميزان سرويس دهی در نظر گرفته نشده 
است در حالی كه ضرورت ايجاد می كند، ايجاد درآمد پايدار برای آتش نشانی 

بيش از گذشته مورد توجه قرار گيرد.
وی يكی از نگرانی های امروز مديريت سازمان آتش نشانی و خدمات ايمنی در 
شهر تهران را اماكن و مجموعه های پر تردد عنوان كرد و گفت: متاسفانه اين 
مكان ها نا ايمن هستند و اين فضا ها همچون انبارها ساختمانهای بلند مرتبه 
و مجتمع های تجاری يا خود در معرض خطر هستند يا به دليل قرار گرفتن 

در كنار بافت مسكونی ميتوانند محل خطرمی باشند.
وی افزود: سازمان آتش نشانی بازديد های زيادی را از اين محل ها انجام داده 
در حالی كه طبق ماده 14، اگر حادثه ای اتفاق افتاد ســازمان آنش نشــانی 
درقبال آن مسئوليت دارد و هنوز برای پيشگيری حوزه ايمنی درشهر تكليف 
قانونی مدون نشده است اما اين سازمان برای حفظ ايمنی از اماكن بازديد به 
عمل می آورد و توسعه های لازم را در اين خصوص بيان می كند. البته اين 
خلا قانونی به سازمان آتش نشانی محدود نمی شود بلكه در اين رابطه در كل 
كشــور قانونی نداريم وبايد اين موضوع از سوی وزارت كشور به مجلس برده 
شود تا برای آن قانون مصوب شود. اگر تكاليف ومسئوليت ها مشخص باشد 
آن زمان ديگر مالكان و بهره برداران از اماكن در مقابل موضوع ايمنی مكلف 
خواهند بود و آتش نشانی موظف به بازديد می شود و در صورت خطر جانی 
می تواند اقدام به پلمپ و تعطيل كردن اين اماكن پر خط كند. در ماده 67 
قانون برنامه 5 ساله دوم شهرداری4 پيشنهاد در قالب لايحه در آمدی سازمان 
آتش نشانی مطرح شد كه يكی از آنها مبنی بر افزايش پرداخت به سازمان از 
محل عوارض ايمنی كه از عوارض ساخت وساز گرفته می شود از دو درصد به 

سه در صد افزايش می يابد. 

برنامه ششم توسعه با تضییع حقوق شهرها دستاورد مالی 
خوبی برای دولت دارد

عضو كميسيون شوراها و امور داخلی مجلس شورای اسلامی با انتقاد از تدوين 
برنامه ششم توسعه با نگاه اغماض آميز به شهرهايی همچون تهران گفت: در 
اين برنامه شاهد هستيم كه بر اساس پيشنهاد دولت، ماليات بر ارزش افزوده 
شهرها دريافت و واريز به خزانه دولتی می شود، اما مساله مهم اين است زمانی 
كه اين پول به خزانه می رود با توجه به اولويت های تخصيص دولت، بی شك 

شاهد خواهيم بود كه حق شهرداری ها ضايع شود.
عبدالرضا هاشــم زائی با تاكيد بر اينكه  حق شهرداری ها در ارتباط با ارزش 
افزوده بايد همچون روال ســابق كماكان به صورت مستقيم پرداخت شود، 
تصريح كرد: اقدامی خلاف روال كنونی تنها به ضرر شهرها خواهد بود، حتی 
اگر دستاورد مالی خوبی برای دولت كه اين روزها دچار مشكلات مالی است، 

داشته باشد.
نماينده مردم تهران در مجلس دهم شورای اسلامی با يادآوری اينكه ممكن 
اســت با تصويب اين پيشــنهاد دولت، زمانيكه خزانه درآمدهايش به وقوع 
بپيوندد، در خصوص تخصيص بودجه به شهرها مشكلی وجود نداشته باشد، 
ادامه داد: اما تجربه مجلس نشــان داده درآمدهايی كه سالانه برای واريز به 
خزانه دولت پيش بينی می شود، در بيشتر مواقع محقق نمی شود و هميشه 
كمتر از ميزان در نظر گرفته شــده به خزانه واريز می شود. در اينجاست كه 

دولت مجبور می شود از ماليات های واريز شده به خزانه برداشت كند.
وی با بيان كه از هم اكنون قابل پيش بينی است، برداشت احتمالی دولت از 
ماليات های بر ارزش افزوده كه از محل شهرها به خزانه واريز می شود برای 
تخصيص به ساير امور است، گفت: تصويب ماده 4 برنامه ششم توسعه و ساير 
مواردی كه منجر به تضعيف مديريت شهرها می شود تنها اقدامی در مسير 

تصييع حقوق شهرها و به ويژه پايتخت است.
هاشم زائی با انتقاد از اينكه مديريت يكپارچه شهری در كشور ايران واژه ای 
غريب است كه هنوز در جايگاه صحيح قرار نگرفته و تحقق نيافته است، بيان 
كرد: در تمام كشورهای پيشرفته دنيا و به ويژه كلان شهرهای مادر، مديريت 
تمامی خدمات شــهر حتی خدماتی كه توسط ساير نهادها همچون پليس، 
سازمان های آب و برق و غيره ارائه می شود، توسط شهرداران اداره می شود 
حال آنكه شاهد تحقق اين مهم در شهرهای ايران و به ويژه پايتخت نيستيم.

محمد بــرادران کاظمیان دبير شــوراياری 
محله "نظامی گنجوی" به عنوان ديگر سخنران 
اين نشست ، با اشاره به اينكه پدرش را در سنين 
جوانی از دست داده است و همواره از اين مسئله 
احساس ترس و عدم امنيت داشته است، به بيان 
اهميت شوراياری پرداخت و گفت: وقتی پدرم فوت 
كرد می ترسيدم وارد كوچه شوم تا كسی به من 
زور نگويد اما بعد از اينكه ستاد شوراياری و شورای 
شهر شكل گرفت احساس امنيت كردم، امروز پدر 

من محله و مردم هستند. 

نمره به شورایاران؛ بزرگترین توهین
كاظميان ضمن اشــاره به توانمندی شوراياران از 
نداشتن قدرت اجرايی آنها گله كرد و گفت: اداره 
محله و حل مشكلات مردم برای شوراياران كاری 
جزئی است چراكه همه از مديران حرفه ای هستند 
اما به سبب اينكه ما هيچ پشتوانه ای نداريم، نمی 
توانيم دست به اجرا بزنيم. برای همين ما به جای 
اينكه در كنار مردم باشيم، روبروی آنها قرار گرفته 
ايم. برای رفع مشكلات محل، چندين بار به آقای 
طلايی نامه زدم اما نه تنها اتفاقی نيافتاد بلكه به 
ضرر من هم شد. كاظميان در ادامه ضمن گله از 
فرايند ارزيابی و نمره دادن به شوراياران و كندی 
سامانه ستاد شوراياری اظهار داشت: منطقه شش 
ســطح ســواد بالايی دارد اما به دليل پهنای باند 
ضعيف سايت اينترنتی ستاد شوراياری نمی توانيم 
وارد آن شويم، بعد نمره منفی می گيريم! اگر به ما 
نمره می دهند ما هم بايد بر اساس عملكرد به آنها 

نمــره دهيم. چراكه رابطه يك طرفه و نمره دادن 
بزرگترين توهين اســت. در ادامه دبير شوراياری 
نظامی گنجوی خواســتار افزايش قدرت مرتضی 
طلايی، نائب رئيس شورای اسلامی شهر تهران شد 
و بيان كرد: از آنجائيكه ما هويت قانونی نداريم و 
حرفمان شنيده نمی شود اگر طلايی قدرت داشته 
باشــد، ما می توانيم وارد عمل شويم. طلايی اول 
قدرت را بگيرد بعد ما را وارد عرصه كند و می بيند 

كه 3600 شورايار پشتش هستند.

3 سال است که دور خودمان می چرخیم!
كاظميان دبير شوراياری محله "نظامی گنجوی" 
در ادامه در پاســخ به اين ســوال كه نحوه تعامل 
شوراياری با شهرداری چگونه است، گفت: 8 سال 
است كه مشكلاتمان را مطرح كرده ايم اما اتفاقی 
نيفتاده اســت و چيزی نمی توانيم از شــهرداری 
بگيريم. هرچند شــهرداری در ســطح بالا موافق 
همكاری با شوراياری است اما گاه به سبب كمبود 
بودجه و گاه هم به سبب تقسيم بندی از سوی بدنه 
شهرداری، عملا شوراياری كاری نمی تواند انجام 
دهد. هرچند در سال 12 جلسه با شهردار داريم، اما 
عملا سه سال است كه دور خودمان می چرخيم و 

خواسته ما هنوز خواسته سه سال قبل است.

آن جنوب شــهری که ندارد، چه گناهی 
کرده است!

كاظميان در بخش ديگری از سخنان خود به رويه 
های غلط حاكم بر اداره سراهای محله پرداخت و 

چنين گفت: اينكه بودجه كمی در اختيار سرای 
محله قرار می گيرد باعث تاسف است. يك ميليون 
بودجه به ما داده می شــود و ما آن را در يك روز 
خــرج می كنيم. از آنجائيكه ما بالای 20 ميليارد 
تومان ســرمايه داريم، مشكل چندانی برای خرج 
كردن از جيب خود نداريم و از جيب خود هزينه 
می كنيم اما آن جنوب شــهری كــه ندارد، چه 

گناهی كرده است!  

شهردار محبوب کسی است که بیشترین 
بودجه را به مرکز برساند

شهر فروشــی معضل ديگری بود كه دبير محله 
نظامی گنجوی به آن اشاره كرد و گفت: از موقعی 
كه به قاليباف مجوز داده شد، جدای از بودجه ای 
كه شهرداری دارد مابقی از دل شهروندان و زمين 
فورشی ها تامين شود، شهردار محبوب كسی است 
كه بيشترين بودجه را به مركز برساند و اگر اين كار 

را نكند، قطعا جابجا می شود. 
كاظميــان در ادامه به سياســت هــا و همكاری 
شهرداری و شورای شهر در خصوص عقب انداختن 
طرح تفصيلی اشاره كرد و گفت: 8 سال است كه 
در شورای شهر بحث طرح تفصيلی است اما مدام 
عقب می افتــد به اين خاطر كه اگر اين طرح جا 
بيفتد ديگر نمی توانند شهر را بفروشند. اينها همه 
سياست و اتحادی اســت كه شهرداری و اعضای 
شورای شهر دارند. به عنوان نمونه در شمال يوسف 
آباد محله ای با بافت كاملا مسكونی قرار دارد. اين 
محله كه در گذشته فضای سبز زيبايی داشت به 
تدريج به فروش رفت، اما مسئله اينجاست كه به 
زمين ورزشی اهدايی از طرف مردم هم رحم نشد!  
قرار شــد در اين زمين 3000 متری كه از طرف 
مردم اهدا شده بود يك ساختمان 6 طبقه با كارايی 
فرهنگی ساخته شود اما زمين نصفه ساخته شد و 

در ادامه دو بار فروخته شد. 

 زبان گویا 
 و گوش شنوای
 شورایاری ها
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 در شمال یوسف آباد محله 
ای با بافت کاملا مسکونی 
قرار دارد. این محله که در 
گذشته فضای سبز زیبایی 
داشت به تدریج به فروش 
رفت، اما مسئله اینجاست 

که به زمین ورزشی 
اهدایی از طرف مردم هم 
رحم نشد!  قرار شد در این 

زمین 3000 متری که 
از طرف مردم اهدا شده 
بود یک ساختمان 6 طبقه 
با کارایی فرهنگی ساخته 
شود اما زمین نصفه ساخته 

شد و در ادامه دو بار 
فروخته شد

هفتهنامه

آنچه ما از شما می خواهیم

بهره برداری از پایانه جوانمرد قصاب تا پایان سال
شهردار منطقه 20 شهر تهران با اشاره به تهیه برنامه ساماندهی حرم مطهر شاه عبدالعظیم )ع( اعلام کرد: بر اساس ماده پنج مصوب شورای شهر ساخت یک فضای مناسب در اطراف حرم برای 
حضور زائران و همچنین فضایی در ضلع شمال حرم برای مناسبت ها پیش بینی شده است. احمد صفوی گفت: فضایی در ضلع جنوب شرقی حرم حضرت شاه عبدالعظیم حسنی )ع( پیش بینی شده 
که در حال جمعبندی برای نهایی شدن پروژه آن هستم است تا زائرانی که از سمت بزرگراه شهید زین الدین برای زیارت می آیند به حرم دسترسی داشته باشند. وی افزود: بر اساس پیش بینی ها با 
اعتبارات موجود بخشی از تملکات در این زمینه انجام می شود و با نهایی شدن آن شاهد وضعیت ویژه در اطراف حرم خواهیم بود. به گفته شهردار منطقه 20 شهر تهران پیش بینی خط شش مترو تا 
منطقه دولت آباد بود اما به دلیل نگاه ویژه شهردار تهران به منطقه بیست به دلیل وجود حرم حضرت شاه عبدالعظیم )ع( اقدامات لازم برای گسترش آن در حال انجام است.

سيامك سمنانی نژاد دبير شوراياری محله "امير 
آباد" از جمله سخنرانانی بود كه به صورت خلاصه 
به بيان مشكلات محله خود پرداخت. وی كه چهار 
دوره حضور در شوراياری را در كارنامه خود دارد، 
ضمن گسترده دانستن مشكلات شهر سازی محله  

اظهار داشت: شهرســازی در محله ما مشكلاتی 
را ايجاد كرده اســت طوريكه هيچ حقوقی برای 
شهروند نمانده است. نداشتن پياده رو، تراكم های 
فروخته شده در كوچه ها، آپارتمانهای بلند بدون 
هارمونی، آلودگی صوتی، هوای آلوده، نداشــتن 

پارک بزرگ از جمله اين مشــكلات است. دبير 
شــوراياری محله امير آباد در آخر ضمن اشاره به 
اينكه به طور مرتب هر ماه با شــهرداری جلسه 
داريم اما به ما اهميتی داده نمی شود، گفت: هيچ 

نقطه مثبتی را نمی بينم. 

اینجا شهروند حقوقی ندارد
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تصویب نقشه پهنه های گسلی شهر تهران

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 
شــهر تهران در جریــان بازدید رئیس و دو 
تن از اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس از تصویب نقشــه پهنه های 
گسلی شهر تهران)مناطق 22گانه( در جلسه 
اخیر شــورای عالی شهرســازی و معماری 

کشور خبر داد.
به گزارش روابط عمومی سازمان پيشگيری و مديريت بحران شهر تهران  
، دكتر احمد صادقی با اشــاره به چندين سال مطالعه بر روی شناسايی 
گسل های شهر تهران و تهيه نقشه پهنه های گسلی پايتخت و ضرورت 
رعايت ضوابط ويژه ساخت و ساز در حريم اين گسل ها از جمله كيفيت 
ســاخت و ساز، نوع كاربری و رعايت محدوديت بلندمرتبه سازی گفت: 
نقشه پهنه های گسلی شــهر تهران پس از بررسی و تاييد در كارگروه 
تخصصی زلزله و زمين لغزش لايه های زمين شورای هماهنگی مديريت 
بحران كشــور، مركز تحقيقات مســكن و شهرســازی و سازمان زمين 
شناسی به شــورای عالی شهرسازی و معماری كشور ارائه و در نشست 
اخير اين شــورا كليات آن به تصويب رســيد كه به اين ترتيب علاوه بر 
بازنگری طرح تفصيلی برای اصلاح كاربری های اين محدوده ها، ضوابط 

ويژه ساخت و ساز در اين پهنه ها اعمال می شود.
 نشست شورای عالی شهرســازی و معماری ايران به رياست وزير راه و 
شهرسازی با تصويب نقشــه  های پهنه های گسلی شهر تهران به عنوان 

ملاک عمل  تمامی دستگاه های ذی ربط تشكيل شد.
به گــزارش خبرگزاری صدا و ســيما ، دهمين جلســه شــورای عالی 
شهرسازی و معماری ايران با دستور جلسه تصويب نقشه های پهنه های 
گســلی شــهر تهران، به عنوان ملاک عمل كليه دستگاه های مرتبط و 
خصوصا شهرداری تهران به رياست عباس آخوندی وزير راه و شهرسازی 
و دبيری پيروز حناچی دبير شــورای عالی شهرســازی و معماری ايران 

تشكيل شد.
نقشه های پهنه های گسلی شهر تهران، كه چندی پيش در از سوی مركز 
تحقيقات راه، مسكن و شهرسازی، شورای شهر تهران ، پژوهشگاه بين 
المللی زلزله شناسی و مهندسی زلزله ، سازمان زمين شناسی و سازمان 
پيشــگيری و مديريت بحران شــهر تهران مورد تائيد قرار گرفت و به 
دبيرخانه شــورای عالی شهرسازی و معماری ايران رسيد؛ مورد تصويب 

همه اعضای حاضر قرار گرفت.
در اين جلسه كه با حضور معاونين وزارت كشور، وزارت جهاد كشاورزی، 
وزارت نيرو، وزارت دفاع و پشــتيبانی نيروهای مسلح، سازمان مديريت 
و برنامه ريزی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، ســازمان ميراث فرهنگی، 
صنايع دســتی و گردشــگری، ســازمان حفاظت محيط  زيست، وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی و مديران كل معاونت معماری و شهرسازی 
در حوزه های معماری، طراحی شــهری و بافت هــای واجد ارزش، دفتر 
طرح های كالبدی، دفتر نظارت بر طرح های توسعه و عمران و دبيرخانه 
شورای عالی شهرسازی و معماری، نماينده ای از شركت عمران و بهسازی 
شهری ايران و همچنين شهرهای جديد حضور داشتند مصوبه شورای 
عالی برای حريم های گســل شــهر تهران به تصويب و امضای اعضای 

اصلی رسيد.
در اين جلسه همچنين مهدی چمران رئيس شورای اسلامی شهر تهران 
و پژمان پشــمچی زاده معاون معماری و شهرسازی شهرداری تهران و 
فاطمه صالح معاون پيشــگيری و كاهش خطرپذيری شــهر تهران نيز 

حضور داشتند.
عباس آخوندی رئيس شــورای عالی شهرسازی و معماری ايران در اين 
جلسه ضمن تشكر از مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازی و همچنين 
شــهرداری تهران گفت: مصوبه ای كه به تصويب اعضا رسيد موضوعی 
جديد نيست بلكه بيشتر رسميت بخشيدن به نقشه هايی است كه قبلا 
تهيه شده است. آنچه تصويب شده موردی اجماعی و نه اختلافی است.

وزير راه و شهرســازی ادامه داد: آنچه مصوبه شورای عالی شهرسازی و 
معماری در موضوع پهنه های گسلی شهر تهران خواهد بود، پهنه بندی 
گسل های اصلی، متوسط و فرعی و تاكيد بر اجرای ضوابط مربوطه است. 
آخوندی تاكيد كرد: نقشــه های پهنه های گسلی شهر تهران در جلسه 
دهم شورای عالی شهرســازی و معماری ايران مورد بررسی قرار گرفت 

و مصوب شد.
وی با اشــاره به اينكه با ابلاغ مصوبه پهنه های گســل های شهر تهران 
نقشه هايی كه پيش تر نيز وجود داشت در دسترس همگان قرار می گيرد، 
افزود: نقشــه ها، پيش تر موجود و در دسترس همگان نيز بود اما چون 
مــورد اجماع قرار نگرفته بود مبنــای تصميم گيری قرار نمی گرفت. در 
حال  حاضر كه اين مصوبه به امضای اعضای حاضر رســيده اســت و به 
زودی نيز به دســتگاه های اجرايی ابلاغ می شود اين نقشه ها ملاک عمل 
دستگاه های اجرايی از جمله شهرداری ها، وزارت بهداشت و وزارت نفت 
و ساير دستگاهای زير بنايی خواهد بود تا بر اساس نقشه ها اتخاذ تصميم 

كرده و برنامه ريزی نمايند.
آخوندی ادامه داد: شورای عالی شهرسازی و معماری ايران تعيين می كند 
كه اجرای مقررات ملی ســاختمان در احداث ساختمان های با اهميت 
بســيار زياد و زياد در پهنه و حريم گســل های اصلی لازم الاجراســت. 
همچنين دبيرخانه شورای عالی شهرسازی و معماری بايد به سازمان های 
متولی شريان های حياتی كشور همچون وزارت نفت، بهداشت، نوسازی 
و تجهيز مــدارس، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعــات، وزارت نيرو و 
سازمان ها و شركت های تابعه و شركت های مترو، نقشه ها را ابلاغ كند تا 
درباره ساختمان ها و تاسيسات واقع در پهنه ها بر اساس مقررات مربوطه 

اتخاذ تصميم شود.
در اين جلسه مقرر شد،بر اساس طرح جامع شهر تهران بلندمرتبه سازی 

در پهنه های اصلی گسلی شهر تهران نيز ممنوع شود.
همچنين طرح تفصيلی شــهر تهران برای تعريــف كاربری های مجاز 
به اســتقرار در پهنه های گســلی ابلاغی دبيرخانه شورای عالی، توسط 
شــهرداری تهران مــورد بازنگری قــرار گرفته و نتيجه پــس از تاييد 
كميسيون ماده 5 تهران، ابلاغ و كليه ساختمان های بااهميت خيلی زياد 
واقع در حريم گســل های اصلی شناسايی و زيرنظر شهرداری و شورای 

شهر تهران اقدام به جابجايی و يا تغيير كاربری كنند.
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بیشتر پرونده های سنگین 
ماده 100 را به من دادند، 
پیشنهادات زیادی از 5 

میلیارد تومان تا 10 میلیارد 
تومان داشتم ولی کی می 
پذیرد؟! ساختمانی را در 
میرداماد 145 میلیارد 
تومان جریمه کردم و 5 

طبقه اش را هم زدم. خیلی 
ها به من زنگ زدند که 
این کار را نکن اما قبول 

نکردم.

در زمان دولت احمدی نژاد 
تمام شهرسازی در اختیار 
قالیباف بود. تعارف نداریم 
که، اعضای دولت که در 
شورای عالی شهرسازی 
بودند قدرت چانه زنی 
با قالیباف و چمران را 
نداشتند در نتیجه هر 
تصمیمی که مدیریت 
شهری می گرفت آن 

تصمیم از کمیسیون ماده 
پنج بیرون می آمد. مثل 
ساختن مراکز تجاری 

در میادین بزرگ تهران 
یعنی تجریش، فردوسی و 

نیاوران . 

شما یک زمین دارید 500 
متر، حق قانونی بر اساس 

طرح تفصیلی این است که 
60درصد به شما تراکم 
بدهند در 5 طبقه. 300 

متر حق مسلم شماست که 
طبق طرح جامع بسازید. 
آقایان )یعنی کمسیون 
ماده 5، آقای قالیباف و 

چمران( آمدند گفتند شما 
می توانید در 30درصد 
سطح اشغال، ده طبقه 
بسازد. برای آنکه می 
گویند هر چه آپارتمان 

ضریبش بالاتر رود، قیمتش 
گران تر می شود 

هفتهنامه

شبکه توانبخشی معلولان راه اندازی می شود
مدیرکل توانمندسازی سازمان بهزیستی کشور با اشاره به وجود یک میلیون و250 هزار نفر معلول تحت حمایت سازمان گفت: امسال شبکه توانبخشی معلولان راه اندازی می شود. 

فارس: کیوان دواتگران افزود: یک میلیون و 250 هزار نفر معلول تحت حمایت سازمان بهزیستی قرار دارند. وی ادامه داد: برخی از معلولان کشور به بهزیستی مراجعه نکرده در نتیجه در این آمار 
قرار ندارند بنابراین با ارزیابی روی 140هزار نفر از مستمری بگیران، 70 درصد این جامعه دچار معلولیت شدید، 23.5 درصد دچار معلولیت خیلی شدید و مابقی دچار معلولیت متوسط هستند. 

دواتگران با انتقاد از به روز نبودن آمار معلولان بیان کرد: شبکه توانبخشی مبتنی بر جامعه شهریورماه امسال راه اندازی می شود. به گفته وی؛ دستورالعمل توانبخشی مبتنی بر جامعه تغییر 
مهمان هفتهخواهد کرد و از شهریورماه اجرا خواهد شد که مهمترین تغییرات این دستورالعمل افزایش میزان حق الزحمه تسهیل گران است.

ادامه از صفحه 4 
مــن تهديد را نمی پذيرم و اين را نشــنيدم كه 
شهرداری از جايی تهديد شده باشد. عرضم اين 
است كه در حكومت ما هيچ چيز پنهان نيست، 
وقتی حســابرس گزارش می دهد و كتبا آماده 
كرده و می شود راحت به يك نهاد نظارتی تحويل 
داد. آقای حافظی كه دلسوز است، به عنوان منتقد 
در حسابرسی ها در شورای شهر است. اما دوستان 
ما در شورا فراز و نشيب دارند و اين باعث شد ما 
به خودمان بيائيم و بگوئيم به وسيله حسابرسی 
ها شورا را سياسی نكنيم و تعامل با قاليباف را به 
هم نزنيم. در نتيجه حسابرسی ها را می بينيم، 
نهادهای نظارتی هم ماشاء الله خيلی زيادند.اتفاقی 
كه افتاد اين است كه قاليباف و مديران ستادی 
همه فهميدند كه شــورا ناظر است و حسابرسی 
ها جاهايی می رود كه بايد بررسی شود. لذا اگر 
هم خلافی دارند به سوی تقابل گرايی نيل پيدا 
نكردند و اين كار مفيدی بود. در شهرداری چند تا 
اتفاق خوب افتاده است. اول؛ حسابرسی ها،  دوم 
اينكه قاليباف بايــد بدهی ها را اعلام كند. اينها 
كارهای بزرگی بوده است. من اعتقاد دارم شورای 
چهارم ظرف اين ســه سال مديران شهری را در 
قالب اجرا و مقررات آورده ولی اعتقاد دارم كه صد 

در صد نيست. 
صحبت شــما ربطی به شورای سوم 

ندارد؟
من معتقدم شورای سوم بيشتر كدخدا منشانه 

عمل كرده است. 
معیار بعدی برای قضاوت در خصوص 
عملکرد شــورای تهران،  میزان تعهد 
شــهرداری به طرح تفصیلی و اجرای 
آن است . طرح جامع شهر تهران سال 
1386 تصویب می شود، اما شش سال 
زمان می برد، یعنی در سال 1391 طرح 
تفصیلی عملیاتی می شود. در چند ماه 
اخیر تعدادی  از اعضای شــورا مدعی 
هســتند  که شــورای معماری مناطق 
طرح تفصیلی را عملا کنار گذاشته و به 
مانند قبل از تصویب طرح تفصیلی عمل 
می کند . این مساله تا چه حد واقعیت 
دارد؟ و دلایل ضعف شورا در این زمینه 

چیست؟  
بحثی كه امــروز در تهران راه افتاده كه ما داريم 
تراكم می فروشيم را قبول ندارم. ما يك طرحی 
داريم به نام طرح جامع و تفصيلی به مناطق هم 
اعلام شده و مناطق هم بر همين اساس عمل می 
كنند. در زمان دولت احمدی نژاد تمام شهرسازی 
در اختيار قاليباف بود. تعارف نداريم كه، اعضای 
دولت كه در شورای عالی معماری و شهرسازی 
بودنــد قدرت چانه زنی با قاليبــاف و چمران را 
نداشــتند در نتيجه هــر تصميمی كه مديريت 
شهری می گرفت آن تصميم از كميسيون ماده 
پنج بيرون می آمد. مثل ســاختن مراكز تجاری 
در ميادين بزرگ تهران يعنی تجريش، فردوسی 
و نياوران. اما در دولت روحانی اينگونه نيســت. 
طرح تفصيلی و جامع كاملا رعايت می شــود و 
حتی فراتر از طرح جامع حساســيت نشان داده 
می شــود. به طور مثال شــما يك زمين داريد 
500 متر، حق قانونی بر اســاس طرح تفصيلی 
اين اســت كه 60درصد به شما تراكم بدهند در 
5 طبقه. 300 متر حق مسلم شماست كه طبق 
طرح جامع بسازيد. آقايان )يعنی كمسيون ماده 
5، آقای قاليباف و چمران( آمدند گفتند شما می 
توانيد در 30٪ سطح اشغال، ده طبقه بسازد. برای 
آنكه می گويند هر چه آپارتمان ضريبش بالاتر 
رود، قيمتش گران تر می شود. اشكال اساسی اين 
است كه اعم از مالك، شهروند، مديريت شهری و 
شورا تهران را برای زندگی نمی خواهيم برای پول 
درآوردن مــی خواهيم. اگر تهران را برای زندگی 
می خواستيم، ويلاهای فرشته و تجريش را چرا 
از بين برديم؟ حتی در كشورآفريقايی مثل مغرب 
وقتی به شــهر كازابلانكا می روی فقط برج می 
بينی وقتی به  شهر رباط می رويد فقط ويلاست 
اما اينجا از نظر شهری كاملا ناموزون و ناهمگون 
است. طرح تفصيلی و طرح جامع بالای 95 درصد 
در مناطق اجرا و رعايت می شــود. امروز هم كه 
تراكم نمی فروشــيم. در مناطق كه نمی توانيد 
اجازه برج سازی بدهيد بايد كمسيون ماده 5 برود 
و موافقت شود كه اضافه بر طرح جامع و تفصيلی 
يك بارگيری مضاعفی صورت گيرد. اين بار گيری 
مضاعف در دولــت آقای احمدی نژاد و مديريت 
آقای قاليباف به وفور پيداست. اما در دولت آقای 
روحانی، كاملا جلوی اين گرفته شده است. بحث 

ديگر اين است كه اصلا كسی دنبال خريد تراكم 
نيست همان كســانی كه تراكم سيار دارند و از 
سابق گرفته اند 50درصد تخفيف می دهند ولی 
كسی نمی خرد چون مسكن راكد است. لذا امروز 
ممكن اســت 3درصد خلاف صورت بگيرد. در 
حال حاضر دنبال مانيتورينگ اين مسئله هستيم. 
تهران را 190 بلوک كرديم برای هر بلوک قيمت 
تراكم مشخص است اما هنوز عملياتی نشده است.  

به اميد خدا تا آخر اين دوره عملياتی می كنيم. 
ما در این نکته اشــتراک نظر داریم که 
نظارت کلی شورای شــهر تهران بر 
مدیریت شهری نمره قابل قبولی نمی 
گیرد. معیار دیگری که بر اساس آن می 
توان نســبت به عملکرد شورا قضاوت 
کرد ، میزان شفافیت و پاسخگویی شورا 
است. یعنی هر چه یک نهاد شفاف تر 
و پاســخگوتر باشد باشــد، معنایش 
این اســت که دموکراتیک تر و کارآمد 
تر اســت. وقتی از این زاویه وضعیت 
شورای شهر تهران را بررسی می کنیم، 
مشاهده می کنیم  که 50درصد جلسات 
شورا در روزهای یکشــنبه و به دور از 
منظر افکار عمومی برگزار می شود . و 
در روزهای ســه شنبه نیز عمدتا برای 
بهره برداری از رســانه ها سخن گفته 
می شود . به عبارت دیگر می توان گفت 
که اعضای شــورا روزهای یکشنبه در 
زمین شهرداری و روزهای سه شنبه در 
زمین رسانه ها بازی می کنند. نظر شما 

چیست؟ 
بــه هيچ وجه اين را قبول ندارم و اغراق آميز می 
دانم. روزهای يكشنبه اصلا اينگونه نيست كه ما 
پنهان كاری كنيم و با قاليباف ببنديم. اگردوستان 
من هم گفته اند، حتما اشــتباه كرده اند. از خود 
روابط عمومی و خبرنگار شورا حضور دارند و اين 
مسئله منعكس می شود. تقسيم بندی هم بين 
يكشنبه و سه شنبه اصلا وجود ندارد. آنچه مسلم 
است اين است كه ما يك جلسه محرمانه با آقای 
قاليباف بيشتر نداشتيم. تنها جلسه محرمانه ای 
بود كه خبرنگاران را راه نداديم و مســائلش هم 
بيرون نيامد چون تعهد داديم. در اجلاس جهانی 
كلانشهر ها ، سخنرانی آقای قاليباف به نظرم در 
جامعه انعكاس منفی داشت و ما از ايشان انتقاد 
كرديم كه چرا پاسخ آقای روحانی را داديد. اشكال 
اساسی كه در اين رابطه در شورا وجود دارد هيات 
رئيسه است چراكه هيات رئيسه كدخدايی اداره 
می شود يعنی آنچه كه چمران می گويد. درست 
كه چمران رئيس شوراســت ولی بايد با اعضای 
هيات رئيســه مشورت كند و اين موضوع را حل 
و فصل كند. در هيات رئيســه نظم و ترتيب هم 
وجود ندارد، به اين دليل كه اصلا جلسه ندارند و 
سكان مديريت شورا دست يك نفر است. بنابراين 
اينكه بگوئيم جلســات پنهان است واقعا اشتباه 
است. ما كه نمی خواهيم خودمان را گول بزنيم 
حتی پيشنهاد كردم كه اصلا دو جلسه را علنی 
كنيم اما قانون می گويد ماهی يك جلسه باشد 
كه البته ما الان ماهی چهار جلسه داريم. در مورد 
علنی شدن روزهای يكشنبه بارها به آقای چمران 
پيشــنهاد داديم اما هنوز مورد قبول قرار نگرفته 
است. به هر حال تنها تفاوت سه شنبه اين است 

كه خبرنگاران می آيند و علنی می شود. 
من تحلیل شــخصی ام این است که 
فراکسیون اصلاح طلب شورا در موضوع 
علنی شــدن جلسات روزهای یکشنبه 
ریاکاری می کند. یعنی ژست مطبوعاتی 
می گیرند، اما در عمل جور دیگری رفتار 

می کنند. 
من اعتقــاد دارم دروغ نمی گويند. چيز مهمی 

نمی بينند و جلسه تفاوتی ندارد كه بگويند علنی 
نكنيم. اينجوری نيســت. اين نيست كه مسائل 
سری مطرح می شود كه بيرون نرود. هرعضوی 
كه مصاحبه می كند مطالــب را بيرون می برد. 
آقای قناعتی می گويــد، من هم می گويم. اين 
حرفها چيه؟! بعد هم تعهدی نداريم كه نگوئيم. 
ما از مردم چيز پنهانی نداريم. در كميسيون هر 
چيزی كه مطرح می شــود يك خبرنگار به من 

زنگ می زند، همه چيز را می گويم. 
کارویژه دوم شورای شهر بحث  قانون 
گذاری است. بر این اساس  بفرمایید 
که شورای شهرتهران در این سه سال 
کدام آئین نامه، قانون و پیشنهاد مناسب 
و کارآمد را که ناظر بر حل مسائل اساسی 

تهران باشد، تصویب کرده است؟ 
در بحث قانونگذاری برای شــهرتهران بايد يك 
خلائــی ببينيم تا اقدام كنيم. به نظر بنده قانون 
شهرداری ها مستحكم ترين قانونی است كه در 
ايران ساری و جاری است. تنها قانونی كه در طول 
اين 37 سال در كشور دستخوش تغييرات نشده 
قانون شهردای است. برای اينكه محكم است، ما 
از تولد انسان تا بعد از مرگ قانون داريم. ايرادی 
كــه من به آقای حقانــی و حافظی گرفتم و آن 
جنجال را برای ما درســت كردند تحت عنوان 
احيا و حفاظت از باغها اين است كه قانون فعلی 
شهرداری محكم تر از قانونی بود كه آنها آوردند. 
وقتی ما نقشه راه داريم چرا بايد دنبال يك نقشه 
راه جديد برويم. ما بر اساس ضرورتها بايد قانون 
تصويب كنيم. اگر ضرورتی به وجود آمده بدون 
شــك قانون تصويب كرديم. مثــلا در انتخابات 
شوراياری ها ديديم خلا وجود دارد چرا كه مجری 
و ناظر شهرداری بود. ولی اين دفعه ما شهرداری را 
مجری و شورا را ناظر كرديم. اگر يادتان باشد بيش 
از 4000 نفر از اعضای شوراياری را رد صلاحيت 
كردند. ما اعضای شــورا، فراكسيون اصلاحات به 
ويژه من و آقای ســالاری اينها را برگردانديم. در 
نتيجه 800 نفر از آنهايی كه رد صلاحيت شده 
بودند رای آوردند. اينجا نياز به تصويب قانون بود 
كه ما اين كار را كرديم. هر دو فراكسيون هم رای 
دادند. اگر قانون تصويب نمی كرديم چه مشكلاتی 
به وجود می آمد؟ حراست شهرداری نظر می داد 
كه كدام عضو شوراياری بايد بيايد اما ما راهشان 
نداديم و اجازه اظهار نظر نداديم. برنامه دوم پنج 
ساله شــهرداری را ما تصويب كرديم. يك قانون 
است. اما وقتی قانون ديگری داريم چرا به دنبال 

تصويب قانون ضعيف تری برويم. 
یعنی اگر کسی از شما به عنوان عضو 
شورای شهر تهران بپرسد که در وظیفه 
قانونگذاری شورا ،مصوباتتان را لیست 

کنید ، فقط همین دو مورد را دارید؟ 
نخيــر . بريد مصوبــات را بگيريــد. در رابطه با 
قانونگذاری دو هدف اســت. يكی طرح و ديگری 
لايحه است. لايحه را كه شهرداری می آورد . طرح 
هم همينطور ما خيلی طرح داشتيم كه خيلی اش 
در ذهن من نيست. اين را بايد برويد از شهرداری 
بگيريد كه ميزان طرح هايی كه شهرداری آورده 
است. مسائل تهران با تصويب قانون كه حل نمی 
شود. اگر ضعف داريم ضعف از اجرا است. ما اصلا 

خلاء قانونی در شهرداری تهران نداريم. 
خوب حرف شما این است که در حوزه 
قانون و قانون گــذاری نیاز نداریم، در 
حوزه نظارت هم که مــی گوئید نمره 
شورا قابل قبول نیست. یعنی بود و نبود 

شورای تهران فرقی نمی کند؟
خير. اينگونه نيســت. شما چرا حمايت را مطرح 
نمی كنيد؟ فقط به نظارت گير داديد. حمايتها 
و هدايتهايی كه شــورا از شــهرداری كرده اينها 
به نظرتــان نمی آيد؟ هدايــت و حمايت ما در 

قانونگذاری است. اگر شــهردار خواسته پولی را 
هزينه كند بايد مجوز بگيرد. اگر خواســته وامی 
بگيرد بايد از شورا مجوز بگيرد. شورا خنثی است 
يعنی چه؟! ما در حمايت و هدايت خيلی كمك 
كرديم در نظارت ضعف داشتيم و آن هم دليلش 
خلا قانونی است. اما شــما می گوئيد شورا چه 
مصوبه ای را گذرانده كه منشا اثر باشد. من هم 
در جواب می گويم كه ضرورتی نداشته است. ما 
قانون داريم و بر اساس قانون به شهرداری كمك 

كرديم. 
معیار دیگری که بر اساس آن می توان 
در خصوص عملکرد شورا قضاوت کرد ، 
مسئله مبارزه با فساد و رانت است. به 
این معنا که خروجی نهایی عملکرد شورا 
در این بخش باید ناظر به کاهش رانت 
و فساد احتمالی در شهرداری باشد. در 

این خصوص قضاوت شما چیست؟ 
من چون خودم شهردار بودم اين موضوع را خوب 
می شناسم. شما قبول داريد كه شهرداری مردمی 
ترين نهاد است. وقتی در شهر زندگی می كنيد صد 
تا آيتم نياز داری كه هفتاد آيتمش در شهرداری 
است. خيابان، فضای ســبز، رستوران، قبرستان 
همه جا شهرداری است. اين نهاد مردمی زمانی 
از رانت و فساد خالی می شود كه مردم خودشان 
اين كار را نكنند. در شهری كه هدف نهايی اش 
برای اقتصاد و كســب درآمد است اين اتفاق هم 
می افتد.  من نمی گويم فســاد نيســت اما اين 
مردم اند كه در آن نقش دارند.  اگر در شهرداری 
اتفاقی مــی افتد مقصر اصلی مردم اند. آنها بايد 
مقاومت كنند، همراهی نكنند و رشــوه ندهند. 
من خودم وقتی شهردار منطقه سه بودم يك روز 
تمام عوامل شهر سازی را خواستم و گفتم در ماه 
سه بار حقوق ميدهم ولی از كسی پول نگيريد. 
همه خنديدند و خوشحال شدند،من هم دادم اما 
متاسفانه باز خبرهايی به من رسيد. قاليباف هم 
نمی تواند بگويد هيچ اتفاقی نمی افتد. ولی من 
اعتقاد دارم شورای چهارم با نظارتها و بحث هايی 
كه داريم اين را كمرنگ تر كرده است. بيشترين 
گير ما شهرسازی است .دو جا اين اتفاق می افتد 
اول در شهرسازی، دوم هم در واگذاری قراردادها 
يا پيمانكاری ها. هــر دو جا را بايد مانيتورينگ 
كنيم. اولا در قراردادها كار خوبی صورت گرفته 
است از جمله حراست و بازرسی هم در بازگشايی 
پاكتها دخالت دارد. در رابطه با شهرسازی هم نمی 
گويم اتفاقی نمی افتد ولی بايد آن را مانيتورينگ 
كنيم. درنتيجه ويترين شهرداری های مناطق ما 
شهرسازی است، حتی ويترين فساد شهرسازی 
است. بنابراين تا شهرسازی مانيتورينگ نباشد اين 

اتفاق هم می افتد. 
عده ای از کارشناســان اعتقاد دارند ، 
شورا در امر مبارزه با فساد ناموفق بوده 
است و حتی در مواردی آنرا تشدید کرده 
اســت.  چون برخی از اعضای شورا با 
تعبیه سیستم نوچه پروری)یعنی تلاش 
برای کاشتن نیروهای خود در پست های 
مدیریتی و یا برخی پیگیری های خاص( 
به ساختار فساد پروری عملا دامن می 

زنند .
شورا جدا از مردم و مديريت شهری نيست. شورا 
هم جزئی ازهمين تشكيلات است. اما اگر عضو 
شورا در مناطق آدم بگذارد و يا افرادی را باخودش 
می برد كه كار چاق كنی می كنند، من كه نديدم 
و فقط شنيدم. اگر هست شما رسانه ها چرا اين 
را پيگيری نمی كنيد؟ مگر نمی گوئيد ما چراغيم، 
ما در تاريكی ها چرخيديم و فلان ضعف را پيدا 
كرديم. شما فقط بلديد جنجال كنيد! چرا نمی 
گوئيد كدام عضو اين كار را می كند و همه را زير 
سوال می بريد. از چه كسی می ترسيد؟  پس خود 
شــما هم جز آن جامعه ای هستيد كه استحاله 
شــديد. خدا آن روز را نياورد كه رانت و فســاد 
نهادينه شود ولی اين مسئله در حال شكل گيری 

است و بايد جلويش را گرفت. 
حال می پردازیم به بررســی کارنامه 
جنابعالی از نقطه نظر فردی، بفرمائید که 
سبک ومدل  شما برای گرفتن اطلاعات 
از مســائل شهر چگونه است؟ در مورد 
مشــکلات مردم از چه کانــال هایی 
اطلاعات می گیرید و کدام یک به تذکر 

در صحن شورا منجر می شود؟ 
نحوه ارتباط گيری مــن و اعمال نظارتی كه در 
شهر تهران دارم از چند روش است. اول؛ حضور 
خودم در مناطق، نواحی و محلات اســت كه به 
عينه ببينم. خودم با وسيله نقليه عمومی در سطح 

در زمان دولت احمدی نژاد روی داد؛

شورای عالی شهرسازی؛ در دستان قالیباف 
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طرح کاهش با تغییراتی به زودی در ســطح 
شهر تهران اجرایی می شود. این طرح یکی از 
برنامه های پیشنهادی مدیریت شهری برای 

کاهش آلودگی هوای پایتخت است.
به گزارش خبرنگار مهر، سر انجام پس از يك 
سال تاخير طرح كاهش در پايتخت اجرايی می 
شــود. قرار بود اين طرح از آبان ماه ســال گذشته اجرايی شود اما به دليل 
مخالفت های پليس )به دليل نبود زيرساخت ها( تا به امروز اين طرح اجرايی 

نشده است.
براساس اخبار غير رسمی، طرح كاهش هفته گذشته از سوی وزارت كشور 
ابلاغ شده و قرار اســت در يك برنامه رسمی از سوی شهردار تهران زمان 
اجرای آن اعلام شود. اما هنوز پليس راهور از ابلاغ اين طرح اطلاعی ندارد. 
ســردار تيمور حســينی رييس پليس راهور تهران بزرگ در اين رابطه به 
خبرنگار مهر گفت : طرح كاهش هنوز ابلاغ نشده است اما پليس آمادگی 
كامل برای اجرای اين طرح را دارد. وی ادامه داد: آماده سازی زيرساخت های 
لازم بر عهده مديريت شهری است و پليس مسئوليتی در اين رابطه ندارد اما 

هرگاه اعلام شود، آمادگی اجرای آن را داريم.
در گام نخست اين طرح كه از شهريورماه اجرايی می شود در محدوده طرح 
زوج و فرد معاينه فنی خودروها كنترل شده و صرفا به خودروهايی كه معاينه 
فنی داشــته باشند، اجازه ورود به محدوده زوج و فرد داده می شود. در گام 
دوم معاينه فنی برای كل شهر الزامی می شود و در گام سه محدوده زوج و 

فرد برای خودروهای انژكتوری آزاد می شود.
سيدنواب حسينی مديرعامل ستاد مركزی معاينه فنی خودروهای تهران و 
مدير حمل و نقل پاک شهرداری تهران در اين رابطه  گفت: بر اساس طرح 
كاهش، خودروهای آلاينده حق ورود به مناطقی از محدوده مركزی شهر را 
ندارند و يا از نگاه مثبت خودروهای پاک تر حق تردد در همه نقاط شهری را 
خواهند داشت. هدف اصلی طرح كاهش در شهر تهران محدود كردن منابع 
آلاينده متحرک اســت و اين طرح نگاهی ترافيكی ندارد، بلكه هدف اصلی 
كاهش آلودگی هوا بوده است، اما در طرحی كه مصوبه شورای عالی ترافيك 
را دارد، هم نگاه ترافيكی و هم نگاه محيط زيستی در نظر گرفته شده است.

پيشنهاد اوليه شــهرداری اين بود كه طرح كاهش جايگزين محدوده زوج 
و فرد شــود و تمام خودروهای انژكتوری بتوانند به محدوده زوج و فرد وارد 
شــوند، اما به دليل دغدغه هايی كه پليس و شورای عالی ترافيك داشت، 

پيشنهاد شد در كنار طرح كاهش، طرح زوج و فرد نيز حفظ شود.

با اجرای طرح کاهش چه تعداد خودرو محدود می شوند؟
احمد دنيا مالی رييس كميسيون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران 
هم زمان اجرايی طرح كاهش را شهريور ماه عنوان كرد و گفت:  اين طرح تا 
پايان شهريور ماه اجرايی می شود. او معتقد است با اجرای طرح كاهش 150 
هزار خودروی كاربراتوری كه عموما قبل از سال 82 توليد شده اند و آلودگی 
آنها  معادل 45 درصد آلايندگی كل خودروهای موجود در پايتخت است از 

ورود به محدوده زوج و فرد منع می شوند.
وی درخصوص الزام معاينه فنی خودروها برای ورود به طرح L.E.Z گفت: 
موضوع معاينه فنی به صورت جدی دنبال شــده است و هم اكنون طرح 
جديد يكپارچه ای معاينه فنی با همكاری وزارت كشور، پليس و شهرداری 

ها در حوزه معاينه فنی خودروها اجرا می شود.
دنيامالی با بيان اينكه زيرساخت های طرح L.E.Z در حال آماده شدن است، 
خاطرنشان كرد: همه امكانات زير بنايی برای اجرای اين طرح در حال تكميل 
است تا طرح كاهش اجرا شود. امكانات زيربنايی از جمله دوربين های ثبت 
تخلف در محدوده اجرای طرح تعبيه شــده و اين آمادگی در دستگاه های 
مربوطه وجود دارد كه با دستور وزير كشور اجرای طرح مذكور قبل از مهرماه 
آغاز شــود. اما تكليف تاكسی های فرسوده ای كه هنوز نوبت نوسازی آنها 
نرســيده با اجرای طرح كاهش چه خواهد شد. رئيس كميسيون عمران و 
حمل و نقل شورای شهر تهران در اين رابطه توضيح  داد: در كل كشور تعداد 
162 هزار تاكسی فرسوده وجود دارد كه شهرداری كلانشهرهايی همچون 
تهران تلاش كردند تا تسهيلاتی را در اختيار رانندگان تاكسی قرار دهند اما 
بانك ها در اين قضيه تمايل زيادی ندارند و آنچه اتفاق افتاده اين است كه 

تعداد 2 هزار تاكسی فرسوده در كل كشور خارج شده است.  
دنيامالی ادامه داد: قانون الزام اتوبوس های فرســوده و اتوبوس ها به نصب 
فيلتر جذب يا فيلتر دوده از نكاتی اســت كه برای زندگی در شهر ضروری 
اســت. در حال حاضر در شهر تهران حدود 7 هزار اتوبوس داريم كه حدود 
700 اتوبوس به همين دليل از مدار خارج شده اند و مابقی اتوبوس ها نيز 
سن بالايی دارد كه نوسازی اين اتوبوس ها نياز به منابع دارد و بانك ها بايد 
در ايــن موضوع ورود كنند. او پيش بينی كرد اگر محدوديت های ورود به 
محدوده زوج و فرد شامل حال تاكسی ها هم شود اين تاكسی ها به خطوط 

خارج از محدوده هدايت شوند.

رانندگان تاکسی نگران نباشند.
مازيار حســينی معاون حمل و نقل و ترافيك شــهردار تهران اما نگرانی 
ازمحدوديت بخشــی از تاكسی های پايتخت بعد از اجرای طرح كاهش را 
نــدارد. او با بيان اين كه  با اجرای طرح كاهش، خودروهای كاربراتوری كه 
دارای معاينه فنی هستند می توانند به محدوده زوج و فرد وارد شوند گفت: 
استانداردهای تعريف شده برای هر خودرويی با سطح همان خودرو سنجيده 
می شــود، در اينكه خودروهای كاربراتوری بيش از خودروهای انژكتوری 
توليد آلايندگی می كنند شــكی نيست اما اجرای طرح كاهش به معنای 
حذف خودروهای كاربراتوری نيســت بلكه اين خودروها با استانداردهای 
خود سنجيده می شوند و امكان دريافت معاينه فنی دارند. وی تاكيد كرد: 
درگام نخست طرح كاهش استانداردهای معاينه فنی خودروها باز است و به 
مرور سطح سخت گيری برای استانداردها را بالا می بريم تا به تدريج تمامی 

خودورهای آلاينده ترددشان در محدوده مركزی شهر محدود شود.
معاون شهردار تهران با تاكيد بر اينكه اجرای طرح كاهش به معنای توقف 
خودروهای كاربراتوری از سطح شهر تهران نيست، تصريح كرد: گام به گام 
كنترل محدوده مركزی و زوج و فرد افزايش يافته و استانداردها بالا می رود 

و در آينده اميدواريم طرح كاهش، تمام سطح شهر تهران را در بر بگيرد.
وی يادآور شد: به خودروهای تاكسی كه فرآيند نوسازی را طی كرده اند در 

زمان اجرای طرح كاهش، فرصت لازم داده خواهد شد.
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دوستی با اشاره به وجود رانت های پیدا و پنهان در ساختار اقتصادی مدیریت شهری مطرح کرد؛

در کمیسیون ماده صد تا 10 میلیارد پیشنهاد داشتم!
روزهای یکشنبه اصلا 

اینگونه نیست که ما پنهان 
کاری کنیم و با قالیباف 

ببندیم. اگردوستان من هم 
گفته اند، حتما اشتباه کرده 
اند. از خود روابط عمومی و 
خبرنگار شورا حضور دارند 
و این مسئله منعکس می 
شود. تقسیم بندی هم بین 
یکشنبه و سه شنبه اصلا 
وجود ندارد. آنچه مسلم 
است این است که ما یک 
جلسه محرمانه با آقای 
قالیباف بیشتر نداشتیم. 
تنها جلسه محرمانه ای 
بود که خبرنگاران را راه 
ندادیم و مسائلش هم 
بیرون نیامد چون تعهد 

دادیم. 

شخصا هیچ پیمانی با 
قالیباف ندارم و تاکید می 
کنم اگر همین الان قالیباف 

کاندیدا شود به او رای 
نمی دهم چون یقین دارم 
عمر اداری قالیباف در 

شهرداری تهران درهشت 
سال اول بود. اما تا قالیباف 
شهردار تهران است، به 
جای تقابل باید تعامل 

کنیم چراکه تقابل راه به 
جایی نمی برد و دودش به 

چشم مردم می رود.

در انتخابات شورایاری 
ها دیدیم خلا وجود 

دارد چرا که مجری و 
ناظر شهرداری بود. ولی 
این دفعه ما شهرداری 
را مجری و شورا را ناظر 
کردیم. اگر یادتان باشد 

بیش از 4000 نفر از 
اعضای شورایاری را 

رد صلاحیت کردند. ما 
اعضای شورا، فراکسیون 
اصلاحات به ویژه من 
و آقای سالاری اینها را 
برگرداندیم. در نتیجه 
800 نفر از آنهایی که 

رد صلاحیت شده بودند 
رای آوردند. اینجا نیاز به 
تصویب قانون بود که ما 

این کار را کردیم .

هفتهنامه

پاسخ شهرداری به اعتراض مردمی به سنگفرش خیابان پامنار
شهردار منطقه 12 در مورد اعتراض مردمی به سنگفرش خیابان پامنار توضیحاتی را ارائه کرد. عابد ملکی در مورداعتراض تعدادی از مردم به سنگفرش خیابان پامنار با بیان اینکه کسبه از پروژه 
سنگفرش کردن راضی هستند و تنها پیک های موتوری و وانت بارها از این وضعیت ناراضی اند، گفت: پیک های موتوری و وانت بارها در گذشته به راحتی در این محله می چرخیدند تا مشتریان خود را 
برای حمل کالا و بار پیدا کنند ، این در حالی است که شهرداری منطقه با ارائه طرح ساماندهی حمل بار و کالا در منطقه بازار به ویژه پامنار این مشکل را برای کسبه حل کرده است و حتی کسبه خیابان 
15 خرداد نیز در ساعاتی از روز در مدت زمان معینی می توانند اقدام به حمل بار و کالای خود در محدوده سنگفرش شده کنند. شهردار منطقه 12 گفت: البته بخشی از اعتراض هایی که دارند ، این است 
که با توجه به تعیین باراندازهایی برای حمل بار و کالا در محدوده بازار، باربرهای چرخی قیمت های متفاوتی را برای حمل کالا و بار می گیرند. مهمان هفته

خيابانهای تهران می روم و خيلی دقيق مسائل را 
می پرسم و پيگيری می كنم. دوم؛ ارتباطاتی كه 
با يك سری از افراد در مناطق دارم و از طريق آنها 
اطلاعات كسب می كنم. بعضی مواقع از مساجد 
يا شوراياران كســب اطلاعات می كنم. سوم؛ با 
خود شهرداران و معاونين مناطق بسيارصميمی 
هستم و ارتباط می گيرم. به دفتر اكثر شهرداران 
مناطق مستقيما ضعف ها را می گويم و آنها هم 
جبران می كنند. به طور كلی با نحوه كار در شهر 
و شهرداری آشنا هستم چون خودم يك روحيه 
كف خيابانی دارم و با مردم بســيار مانوسم، می 
توانم خيلی سريع به ضعفها پی ببرم. لذا بلافاصله 
با مناطق تماس می گيرم آنهايی كه نياز باشــد 
تذكر می دهم و آنهايی هم كه نياز نباشد تذكر 

نمی دهم. 
منتقدین شما بر این باورند که خروجی 
رفتار آقای دوســتی در شورای تهران 
عمدتا به نحوی  بوده اســت که خیلی 
از اوقات از شهرداری دفاع کرده است. 
یعنی به جای اینکه نقش نظارتی پررنگی 
داشته باشد، نقش حمایتی از شهرداری 
داشته اســت. چقدر این مساله را می 

پذیرید؟ و مبنای این رفتار چیست ؟
من يك روحيه متعادلی دارم كه از بدو شــكل 
گيری شــورا همان را ادامه دادم، روحيه ای كه 
بالا و پائين نمی شود. دفاعی كه ما از شهرداری 
می كنيم دفاع از شــخص و مديران شهرداری 
نيســت، بلكه دفاع از شهر و مردم است. روی هر 
موضوعی كه من دفاع می كنم خود اعضايی كه 
محكم ايستاده اند بعد از مدتی پشيمان می شوند. 
اولين مورد بحث حسابرسی هاست كه من می 
گفتم اين حسابرسی ها می تواند تخلفات اداری 
و قضايی، تعلل يا سرپيچی باشد اما نمی توانيد 
به آن اختلاس بگوئيد. حسابرس نگفته اختلاس 
شده بلكه گفته بخشنامه رعايت نشده و بر اساس 
اعتبارات مصوب عمل نشده يا چكهای بين راهی 
هنوز نرسيده يا زمينی ارزان فروخته شده است 
لذا اينها اختلاس نيســت بلكه تخلف است. در 
قانون حسابرسی نيازی به رای شورا ندارد اما در 
خصوص تفريغ بودجه چرا. شما تفريغ بودجه را 
تصويب كرديد و به آن با اتفاق آراء رای داديد. حالا 

می فهمند كه من چرا دفاع می كنم.
دومين موردی كه آقايان خيلی جدی در آن وارد 
شدند و بعد كوتاه آمدند، سلب اختيار از شهردار 
تهران بود. يك روزی درآمد شهرداری تهران زير 
هزار ميليارد تومان بوده و هزار تن زباله در شهر 
حمل می كرديم اما در حال حاضر بودجه ما 17 
هزار ميليارد شده و هفت هزار تن زباله حمل می 
كنيم. با اين شرايط چطورميتوانيم اختياری كه 
شورای اول به شهردار تهران داده را سلب كنيم. 
اصلا سلب وظيفه ما نيست. من می دانستم كه 
داستان چيست. نامه آقای عبداله نوری به عنوان 
رئيس شواری شهر تهران در دوره اول را آقای دبير 
آورده بــود و من گفتم كه اين كار را نكنيد. دوم 
اينكه به دوستان اطلاح طلب گفتم ، اصولگرايان  
كه امضا می كنند، امضای خود را پس می گيرند. 
در نتيجــه من و آقای دكتــر دنيامالی دو نفری 
هستيم كه با اين داستان ها مخالفت می كنيم، 
البته گاهی هم آقای سالاری با ما همراه می شود. 
من شخصا هيچ پيمانی با قاليباف ندارم و تاكيد 
می كنم اگر همين الان قاليباف كانديدا شود به او 
رای نمی دهم چون يقين دارم عمر اداری قاليباف 
در شهرداری تهران درهشت سال اول بود. اما تا 
قاليباف شهردار تهران است، به جای تقابل بايد 
تعامل كنيم چراكه تقابل راه به جايی نمی برد و 
منتهی به شكست است و دودش به چشم مردم 
می رود اما در تعامل می شود به پيروزی رسيد. 
بعضی از دوستان هنوز می خواهند با شهرداری 
سياســی برخورد كنند. مــن از روز اول تصميم 
گرفتم در شــورای شهر سياسی برخورد نكنم و 
بر اســاس آنچه كه قانون شوراست، عمل كنم. 
به خصوص بعد از ديداری كه با رهبری داشتيم 
بحث حمايت، هدايت و نظارت را جدی گرفتم. 
بعضی از دوســتان فيگور نظارت را می گيرند به 
اين صورت كه در جلسات خصوصی كه با آقای 
قاليباف داريم می گوينــد چاكرم، اما در صحن 
علنی به خصوص سه شنبه ها كه خبرنگاران هم 
هستند، قيافه منتقد می گيرند. من اين رفتار را 
قبول ندارم و باور دارم كه هم در جلسه علنی و هم 
غير علنی بايد يك رو داشته باشيم. در شهرداری 
تهران نه با كسی می بندم و نه به دنبال كاسبی 
هستم. حقوقی از بانك، بازنشستگی و شورا می 
گيرم و تنها كسی هستم كه فيش حقوقی اش 

را شفاف اعلام كرده است. حتی از يكی پرسيدم 
كه شما بازنشستگی نمی گيريد؟ گفت آن پول 
خودم است. سی سال از من كسر كردند و الان آن 
را می گيرم. در نتيجه برای شورايی بودن هدف 

اقتصادی ندارم و كيسه ای ندوخته ام.
تا زمانی كه هستم تعامل را بر تقابل ترجيح می 
دهم، طبق قانون از مجموعه مديريت شــهری 
حمايت می كنــم و اگر ضعفی هم ببينم حتما 
تذكر می دهم. تذكرات من جدی اســت و شما 
حتما شاهد تذكرات من در صحن هستيد. پاساژ 
علاء الدين را من خــراب كردم، همچنين يك 
پروژه سنگين را در ميرداماد جريمه كردم. از چپ 
و راست جلوی من ايستادند اما من كار خودم را 
كردم. وقتی پاساژ را تخريب كردم با قاليباف عهد 
بســتم كه من دستور تخريب می دهم به شرط 
اينكه پشتم بايستيد و در ديوان عدالت نگذارد رای 
من نقض شود. او هم اين كار را كرد و تائيديه رای 
من را گرفت. در نتيجه من عرضم اين است كه ما 
هيچ معامله ای برای خيانت به مردم نمی كنيم. 

یکی از مواردی که شــما در چند سال 
گذشته به کرات درباره آن تذکر دادید، 
روزنامه همشــهری بــوده ولی عملا 
به نقطه ای نرسید. داســتان روزنامه 
همشهری چیست که خیلی از اعضای 

درباره آن حساس هستند؟ 
من همين الان هم به روزنامه همشــهری واقعا 
اعتراض دارم و اگر شما يادت باشد طرح نظارت 
بر روزنامه همشــهری را من تهيه كردم و با يك 
رای ناپلئونــی يعنی 16 نفــر رای آورد. عليرغم 
مخالفت جريان مقابل. سه نفر هم انتخاب شدند 
كه متاســفانه فرمانداری اينجا ضعف نشان داد 
و مصوبه را تضعيف كــرد. بدين ترتيب ما هيچ 
نظارتی بر روزنامه همشهری نداريم و آن سه نفر 
هم هيچ كاری نكردند. همشــهری يك موسسه 
است كه به جزء روزنامه همشهری چندين هفته 
نامه و ماهنامه برای كل كشــور تهيه می كند. 
سياست اول انتشار روزنامه برای تهران بود ولی 
الان كشوری شده است. ضمن اينكه يك سری 
مجلات )هفته نامه يا ماهنامه ( هم مختص تهران 
دارد. اينها باز سراسری توزيع می كنند كه خلاف 
است. تذكر من و نامه ای كه ما تهيه كرديم باعث 
شد كه كمتر از كاغذهای گلاسه استفاده كنند 
يعنــی صرفه جويی كردند. ولی به نظر من هيچ 
نظارتی بر روزنامه همشهری نيست و تا به حال 
هم كميســيون فرهنگی كه بايد بر اين موسسه 
نظارت كند، هيچ نقشی نداشته است. متاسفانه 
كميســيونی كه هم از اصولگرايان و هم اصلاح 
طلبان شكل گرفته، بسيار ضعيف عمل می كند. 
من سوالم اين است كه روزنامه همشهری چقدر 
اعتبار دارد؟ چقدر هزينه می كند و چقدر درآمد 
دارد؟ اينها برای شــورا روشن نيست. اطلاعات 
شــخصی من هم ناقص است. در نتيجه يكی از 
موسسات كه ســازمان بازرسی كل كشور در آن 
بايد حضور فعال پيدا كند و آنجا را كاملا بررسی 
كند، روزنامه همشهری است. خيلی جالب است 
كه اين روزنامه جريان شــورا را هم گزينشــی 
منعكس می كند و اينطور نيست كه عدالتی را 
بين همه اعضا رعايت كند. حتی به آقای ذاكری 
هم گفتم كه شما در خصوص شورا وظيفه نداريد 

گزينشی عمل كنيد.
یکی دیگــر از موضوعاتی که به کرات 
پیگیری کردید مربوط به طرح دانشگاه 

تهران بود، به چه سرانجامی رسید؟
مــا در تهران دو كار كرديم كه هر دو را هم بارها 
پيگيری كرديم. اول موضوع دانشگاه تهران بود. 

اگر بحث دانشــگاه تهران را در شورای چهارم به 
جايی می رسانديم يعنی اراضی اطراف دانشگاه 
تهران را خريداری می كرديم حتی به جای اتوبان 
امام علی، صدر. مگر ما نمی گوئيم كار فرهنگی 
می خواهيم انجام دهيم، خوب بهترين كار اين بود 
كه اطراف دانشگاه تهران را باز كنيم ، آزاد سازی 
كنيم و دپارتمان های مختلف مورد نياز دانشگاه را 
ايجاد كنيم. ولی متاسفانه به اين امرهيچ توجهی 
نشد. بارها از مهندس چمران درخواست كردم كه 
چه در زمان آقای فرهادی و چه وزرای ســابق، 
وزير آموزش عالــی را دعوت كند، حتی با آقای 
جهانگيری هم صحبت كردم. با اينكه كاری پيش 
نرفت اما به صورت جدی پيگيرهستم. متاسفانه 
اعضای شــورا هم به اين موضوع توجه ويژه ای 
ندارند. شــايد نديدند يا نمی دانند مصوبه زمان 
آقای هاشمی چيست. در دولت آقای هاشمی اين 
موضوع تصويب شد و از بانك جهانی وام گرفته 
شد. حدود 30درصد آزاد سازی صورت گرفته كه 
همان هم جای جمع آوری زباله و كارتن خوابها 
شده است. رسانه ها هم به اين مسئله نپرداختند. 
گله من از رســانه ها اين است كه كاملا سكوت 
كرده اند. البته اين گله را از كل شورا و خود آقای 

چمران هم دارم. 
دومين مطلبی كه پيگيری كردم بحث مصلای 
تهران و خروج نمايشــگاه از تهران بود. مصلای 
تهران آبروی تهران اســت چرا تمام نمی شود؟! 
بعضی از قسمتهايش ديگر نياز به بازسازی دارد 
و دوباره بايد احيا شــود. از طريق آقای قاليباف 
پيگيری كردم كــه اين موضوع را جدی بگيريد 
ولی متاسفانه همان طور است. در خصوص بحث 
نمايشگاه بين المللی  خيلی جالب است كه بعضی 
از دوســتان ما در شورا مخالف احداث نمايشگاه 
بودند وحتی می گفتند رفتن به نمايشگاه حرام 
است. در صورتيكه اين آرزوی ديرينه مردم است 

كه نمايشگاه از سئول منتقل شود. 
موضوع دیگری که شــما تذکر دادید؛ 
بحث ایجاد پیاده راه حد فاصل میدان 
ونک تا  پــارک وی  بود که این هم به 

نتیجه نرسید. 
نه به نتيجه رســيد. مشاور هم گرفتيم و رويش 
كار می كند. از زمانی كه شهردار منطقه 3 شدم، 
پيگير اين موضوع بودم. از ميدان ونك تا پارک وی 
حدود شش تا هفت كيلومتر است، لاين غربی اين 
مســير 98٪ املاک متعلق به دولت است. شورا 
مصوب كــرده لذا بايد قاليباف پيگيری كند و از 
طريق دولت اين املاک دولتی عقب نشينی كنند 
و يك پياده راه در عمق 15متر از آكس )محور( 
پيــاده رو برای رفت و آمد مردم ايجاد كنيم. اگر 
اين اتفاق افتد مشكل بی آرتی پارک وی تا ونك 
حل می شــود چراكه مردم پياده رفت و آمد می 
كنند و ترافيك كاهش می يابد. اين طرح شبيه 
طرح شــانزاليزه فرانسه است و من اين الگو را از 
آنجا گرفتم. خودم رفتم فرانسه و آن را ديدم، می 
شود زيباترين پياده رو را برای مردم تهران ساخت. 
متاســفانه در ابتدا شورا هم متوجه نمی شد من 
چه می گويم چون كار مديريت شهری نكرده اند. 
ولی به هر حال رای را در كمسيون ماده 5 گرفتم 
و آقای ســالاری هم خيلی كمك كرد. امروز اين 
طرح مصوب شده، مشاور گرفته اند و رويش كار 
می شود. اگر مشاور طرح را بياورد و ما در برنامه 
سال آينده شهرداری بگذاريم، شهرداری و دولت 

كار ماندگاری كرده اند. 
اگر بخواهید در خصوص  عملکردتان در 
حوزه نظارتی و تذکراتی که دادید، قضاوت 
عادلانه ای کنید به چه نمره ای می رسید ؟ 

يكی از تذكراتی كه می دادم در مورد بهشت زهرا 
بود چرا كه می ديدم كم به محيط رسيدگی می 
شــود. خود آقای توكلی و مختاری در مورد آنجا 
به من توضيح دادند و انصافا به صورت جدی به 
تذكر من اهميت دادند. در ارتباط با تنظيف شهر 
به مناطق تذكر مــی دادم كه به نظرم وضعيت 
خوب شده اســت. در ارتباط با جمع آوری زباله 
و تميز كردن محلها به تذكرات من جامعه عمل 
پوشاندند. در رابطه با كسب درآمد مستمر كارهای 
خوبی صورت گرفت. اساســی ترين تذكری كه 
روزهای اول می دادم، درآمد غير نقدی شهرداری 
بود و تهاترهايی كه اتفاق می افتاد و از ديد شورا 
كاملا پنهان بود. الان بالای 70 درصد تهاترهايی 
كه اتفاق می افتد بر اســاس قيمت روز است و 
تــا حدودی می توانيم بگوئيم كه كارگزارانی كه 
داشتيم ديگر منتفی شــدند و بيشتر كارگزاران 
وابسته به شهرداری و بانك شهراند. به نظر من به 

اين موضوع هم توجه ويژه ای شد. 
تذكر من در رابطه با بی ار تی اتوبان امام علی )ع(
جامه عمل نپوشيد كه البته بعدا فهميدم كه آنها 
درست می گويند. تذكر دادم كه بی آر تی اتوبان 
امام علی )ع(جمع آوری شود كه نپذيرفتند. چند 
بار آقای قاليباف مكتوب به من منعكس كرد كه 
مسافر آنجا به دليل بهشت زهرا رو به افزايش است 
و بعد كه خودم هم يكی، دو سفر رفتم اين امر را 
ديدم و به اين نتيجه رســيدم كه جمع شدنش 
به صلاح نيســت. هرچند محل تصــادف زايی 
اســت و بايد يك فكر اساسی در رابطه با ايمنی 
آنجا داشته باشــيم. تذكر بعدی من در رابطه با 
رفت و آمد بالعكس بی آر تی در خيابان شــهيد 
بهشتی و شهيد مطهری بود كه ديدگاه من اين 
است كه همچنان آنجا خطرزاست و بايد تعطيل 
شود و هنوز نتوانستم دوستان را متقاعد كنم و به 
تذكرمان توجه آنچنانی نشده است. تذكر بعدی 
ام در رابطه با شمال، شمال شرقی و شمال غربی 
تهران بود كه اســمش كوه خــوری يا به اصلاح 
زمين خواری اســت كه با توجــه به تذكری كه 
مقام معظم رهبری دادند، اخيرا كمتر كسانی می 
توانند در آنجا ساخت و سازی داشته باشند. تذكر 
ديگــر من درمورد تراكم هايی بود كه در مناطق 
به صورت 30درصد يا 35درصد  سطح اشغال به 
مردم می دادند. يعنی بر اساس طرح تفصيلی می 
توانيم 60درصد يك زمين را با 5 طبقه مسكونی 
مفيد به مردم بدهيم، متاسفانه اين را به 30درصد 
 در ده طبقه رسانده بودند. من به شدت مخالفت 
كردم و اين در تهران منتفی شد. تذكر ديگر من 
در رابطــه با درياچه چيتگر بود كه چون آب آن 
فصلی اســت و بعضی مواقع آب قطع می شود و 
حق آبه كشاورزان است و به جنوب تهران منتقل 
می شــود، يك موضوع نگران كننده بود. با آقای 
قاليباف در رابطه با آلودگی آنجا صحبت كردم كه 
از نبود آلودگی سخن گفتند و به من جواب كتبی 
دادند. وقتی خودم هم بازديد كردم ، احســاس 

نكردم كه آلودگی ای ايجاد می شود. 
در رابطه با جنوب تهران و پارک ولايت چند بار 
است كه تذكر داده ام اما توجهی نشده است. واقعا 
نمی دانم چرا پارک ولايت شــروع نمی شود! در 
اراضی ای كه بيش از 100 هكتار زمين در اختيار 
داريم و بعضی مواقع حتی خاک از آنجا بلند می 
شود و روی تهران می نشــيند، برايم هنوز اين 
وضعيت قابل قبول نيست. تذكر شفاهی و كتبی 
هم دادم و پاسخ دادند كه در حال طراحی است 
و مشــاور گرفتيم ولی متقاعد نشده ام. موضوع 
ديگر كوره های منطقه 18  و معادن شن و ماسه 
است. خودم از آنجا بازديد كردم و تذكر دادم كه 
متاسفانه آنجا هم اقدامی صورت نمی گيرد. هم 
معدن فعال است و هم گرد و خاک كوره ها مردم 
را اذيت می كند. دررابطه با زباله خشــك انتقاد 
جدی دارم و هنوز متقاعد نشــده ام. متاســفانه 
كميسيون بهداشت و محيط زيست هم تا الان 
هيچ كاری نكرده و زباله خشك سامان ندارد. ما 
می توانيم از محل درآمد زباله خشك حتی زباله 
هــای تر را هم دفن كنيم، بازيافت و جمع آوری 
كنيم. يعنی اگر مديريت صحيح در رابطه با جمع 
آوری زباله اعم از تر يا خشك داشته باشيم، هزينه 
ای كه نمی كنيم هيچ، درآمد هم خواهيم داشت. 
تذكر بعدی من در مورد گورستان بود. متاسفانه 
ما در اين خصوص ضعيف عمل می كنيم. البته 
گزارشــاتی داده شده كه ما در منطقه خود 200 
هكتار زمين معامله می كنيــم. من اعتقاد دارم 
كه اين مســئله بايد پيگيری شود و زمين برای 

گورستان تهران بايد تهيه شود. 
ادامه در صفحه 12



»مسئله نگران کنندۀ کمبود 
رفتار خواندن در جامعه، 
ناشی از عادت نکردن 
به خواندن است.« این 

ضعف رفتار خود ناشی از 
علت های گوناگونی است 

که یکی از آنها دست 
نیافتن افراد به مهارت های 

روان خوانی و خواندن 
انتقادی در مراحل رشد 
خواندن است. بسیاری از 
افرادی که وارد دانشگاه 
می شوند، حتی در سطح 
فوق لیسانس، به مهارت 
روان خوانی و خواندن 

انتقادی دست نیافته اند. 
بنابراین می توان گفت 
که در زمینۀ آموزش 

این مهارت در جامعۀ ما، 
کمبودهای جدی وجود 
دارد. این یکی از موانع 
ایجاد عادت ماندگار 
و رفتار مداوم خواندن 

است. اما عامل های مهم 
دیگری هم وجود دارند. 
مانند، توجه بیش از حد 
به آزمون ها و برگزاری 
کنکور یا آزمون های 
فراوان در مسیر ادامه 
تحصیل، نبود فرهنگ 
نوشتاری، عدم توجه به 
سلیقه های خواندن افراد 
در نگارش، چاپ و نشر 

کتاب و بسیاری از عوامل 
دیگر

 درک اشتباه از دست فروشی
 منجر به راهکارهای غلط می شود

رئیس کمیته اجتماعی شــورای شــهر تهران گفت: بر اساس گزارشات 
مددکاران اجتماعی از آبان سال گذشته تا امروز حدود 230 پرونده از 
این مادران معتاد که بیشتر آنها بی خانمان بوده یا کارتن خواب بودند یا 

در پاتوق ها زندگی می کردند تشکیل شده است.
به گزارش خبرگزاری تســنيم،  فاطمه دانشــور با اشاره به معضل فراگير 
نوزادفروشی، گفت: پس از ورود به شورای شهر يكی از چالش های جديد 

اجتماعی كه با آن برخورد كردم معضل فروش نوزادان بود.
وی ادامه داد: متاسفانه شهرداری نيز اجازه آنكه بچه ها را از گدايان بگيرد 
ندارد و هر چند به دنبال مسئولی كه بتواند اين كودكان را ساماندهی كند 
و مسئوليت آن را بپذيرد تا امروز اين دستگاه را پيدا نكردم، دستگاهی كه 

پای كار بيايد و بگويد من به اين پديده رسيدگی می كنم.
دانشور با اشاره به فعاليت 10 مددكار اجتماعی با همكاری وزارت بهداشت 
برای همراهی مادران معتاد كه در برخی از بيمارســتان های جنوب شهر 
تهران وضع حمل می كنند، گفت: بر اســاس گزارشات اين مددكاران از 
آبان ســال گذشــته تا امروز حدود 230 پرونده از اين مادران معتاد كه 
بيشــتر آنها بی خانمان بوده يا كارتن خــواب بودند يا در پاتوق ها زندگی 
می كردند تشكيل شده است. بيشتر اين بچه ها در ارتباط های خارج از نكاح 
به وجود آمده بنابراين بچه ها فاقد شناسنامه هستند حتی اين مادران نيز 

شناسنامه ای ندارند.
دانشور با بيان اينكه بر اساس بررسی سوابق اين مادران بيشتر آنها دارای 
سابقه زندان هستند، گفت: خرده فروشی مواد مخدر، سرقت و دستفروشی 
فعاليت هايی بود كــه اين مادران انجام می دادند حتی در مدتی كه ديوار 
مهربانی در شهر تهران فراگير شده بود اين افراد لباس ها را برمی داشتند و 

در بازارهايی كه خود می دانستند می فروختند.
رئيس كميته اجتماعی شــورای شهر تهران اضافه كرد: تصور كنيد ركود 
اقتصادی نيز نباشد اين تعداد افراد در شكوفايی اقتصادی در كجای چرخه 
كار قرار می گيرند، چه كســی حاضر اســت به اين افراد بی شناسنامه و 
ســابقه دار كار بدهد؟ دستفروشی شرافتمندانه ترين شغلی است كه اين 

افراد می توانند انجام دهند.
دانشــور ادامه داد: اين 230 پرونده به چند بيمارســتان در جنوب شهر 
تهران محدود می شــود و اگر كل شهر را تصور كنيم و كل كشور را، آمار 
بســيار بالاتر خواهد بود در حالی كه اين افراد در هيچ قانون بالادســتی 

ديده نشده اند.
وی پيشنهاد كرد: برای آنكه تمامی ابعاد موضوع دستفروشی مورد بررسی 
قرار گيرد در خصوص آن بيشتر صحبت شود تا درک درستی از موضوع 
در ميان مسئولان ايجاد شود. زيرا درک اشتباه منجر به راهكارهای غلط 

می شود و نتيجه ای جز اتلاف منابع و زمان به دنبال ندارد.
به گفته دانشــور وقتی مديران صحبت از جمع آوری متكديان و كودكان 
كار می كنند يعنی هنوز مســئله را درک نكرده اند با كدام زير ساخت به 
دنبال جمع آوری كودكان هستند، اين كودكان جمع آوری شده در كجا 
ســاماندهی می شوند، زياد از باندهای دستفروشی صحبت می شود اما در 
اين 230 پرونده تنها 15 مفقودی كودک داشتيم كه پيش بينی شد اين 
كودكان به باندهای دستفروشــی يا متكديان فروخته شده اما به رد پايی 

از باندها نرسيده ايم.
احد رســتمی مدير كل دفتر مطالعات و رفاه اجتماعی وزارت رفاه با بيان 
اينكه اخبار رســانه ها در خصوص دستفروشی كه مطالعه كنيم احساس 
می كنيم اين اخبار نشان دهنده ناكارآمدی مديران شهری است اما اگر به 
طور ريشه  ای اين موضوع را واكاوی كنيم دستفروشی ريشه در ساختارهای 
اقتصادی و اجتماعی كشور دارد و عوامل سياسی، اجتماعی، اقتصادی و 

فرهنگی در آن دخيل هستند.
وی ادامــه داد: اما به دليل ضعف ســاختارها ما مجبور به سياســت های 
جبرانی در حوزه های اقتصادی و اجتماعی هستيم. يكی از اين سياست ها 
ساماندهی دستفروشان است بنابراين در نامه وزير رفاه به شهردار تهران 
درخواست همكاری در اين خصوص را كرد تا با تعامل بين دستگاهی به 

دنبال راه چاره  ای برای اين موضوع باشد.

25 درصد دستفروشان عضو باندها هستند
كميل قيدرلو معاون مطالعات و برنامــه ريزی و مديريت امور اجتماعی 
و اقتصاد مركز مطالعات شــهرداری تهران با بيان اينكه دو نگاه نسبت به 
دستفروشی در شــهرداری وجود دارد گفت: يك رويكرد از منظر وظيفه 
حداقلی شهرداری به اين موضوع است و مدافعان اين تفكر از شورای شهر 
درخواســت كردند به طور شفاف مسئوليت های مديريت شهری در اين 
حوزه را شفاف ســازی كنند. برخی نيز نگاه سلبی با اين موضوع دارند اما 
اينكه گفته می شود دستفروشی باند و شبكه ندارد درست نيست. بر اساس 

اطلاعات انتظامی 25 درصد دستفروشان در باندها عضويت دارند.
وی با اشاره به درآمد برخی از دستفروشان گفت: براساس خوداظهار يك 
دستفروش در ميدان ونك اين فرد 3 ميليون ماهيانه درآمد دارد. به دليل 
همين درآمد بالای دستفروشــی است كه با وجود آنكه شهرداری تهران 
اعلام كرده در برخی مشــاغل كه نياز به تحصيلات ندارد نيرو استخدام 

می كند اين افراد تمايلی به حضور در اين مشاغل را ندارند.

فقدان نگاه اجتماعی به موضوع دستفروشی
فرشيد يزدانی كارشناس تامين اجتماعی نيز با انتقاد از برخورد خشونت 
آميز نسبت به برخی دستفروشان، گفت: بر اساس يك تجربه شخصی يك 
بار برای حمايت از يك كودک دستفروش كه مأموران اعلام می كردند اين 
برای ناموس مردم مزاحمت ايجاد كرده وارد عمل شده كه نزديك بود هم 
كتك بخورم و هم ناسزا بشنوم اين نوع برخوردهای خشن نشان می دهد 
مديريت شــهری در برخورد با دستفروشی نگاه اجتماعی ندارد و شهر را 

تنها سيمان و آجر و ساختمان می داند.
وی افزود: در حالی كه شــهر محل زندگی انسان هاست اين عمليات های 
خشن برای ســاماندهی دستفروشــان دردی را دوا نمی كند. می گويند 
دستفروشان كالای قاچاق يا بی كيفيت می فروشند مگر در مغازه های ما 
فروش كالای قاچاق و بی كيفيت انجام نمی شود؟ می گويند دستفروشان 
رقيب مغازه داران شده اند مگر رقابت برای تعديل قيمت ها خوب نيست؟ 
می گويند دستفروشــان ســد معبر می كنند به اعتقاد مــا برخی از اين 

ماشين های شاسی بلند بيشتر در خيابان ها سد معبر می كنند.

آیا مطالعه همان خواندن است؟ 
  آیا مطالعه همان خواندن است؟ 
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ادامه ساخت بزرگراه یادگار امام در گروی تصمیم دو وزارتخانه و ارتش
معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران در مورد پروژه ساخت ادامه یادگار امام)ره( توضیحاتی را ارائه کرد. علیرضا جاوید در موردآخرین وضعیت تملک اراضی ارتش و وزارت دفاع در پادگان 
"جی" برای ساخت ادامه بزرگراه یادگار امام)ره(، گفت: برای ساخت ادامه یادگار امام توافقات اولیه برای تملک اراضی ارتش صورت گرفته است. وی با بیان اینکه کارشناسان برای تملک اراضی 

ارتش، مبلغ 117میلیارد تومان قیمت گذاری کرده اند گفت: رایزنی برای تهاتر این اراضی ادامه دارد. معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران با بیان اینکه ادامه پروژه ساخت یادگار امام منوط به تملک 
اراضی است، افزود: در بخش دیگر مسیر، انبارهای مرکزی آموزش و پرورش قرار دارد که رایزنی ها برای تملک این انبارها نیز ادامه دارد.وی افزود: همچنین در این مسیر  چهار گاراژ موروثی قرار 

دارد  که املاک موروثی با حکم قضایی باید تملک شود و برآورد شهرداری این است که با تملک انبارها، حدود 12.5 میلیارد تومان هزینه دربر خواهد داشت.

نكردن  استفاده  دکتر سیدمهدی حسینی: 
از كلمه يا عبارت دقيق در زمينۀ خواندن، شايد 
محدود به حــوزۀ مردم عادی و كوچــه و بازار 
نباشــد و در متون و مصاحبه های اهل علم نيز 
كلمۀ »مطالعــه« را به همراه يا به جای خواندن 
به كار می برنــد، برای نمونه دكتر ارشــاد  ]1[ 
در روزنامــۀ ايران با وجود به كارگيری كلمه های 
كتاب خواندن و كتابخوانــی در عنوان و برخی 
تيترهای فرعی نوشتۀ خود، در تيتر فرعی پنجم 
از كلمۀ »مطالعه« استفاده كرده است؛ همچنين 
دانشجويان دكترای فردوسی مشهد در اطلاعيه 
خود برای ســخنرانی علمی نوشته اند: كتابت را 
قورت بده؛ گفتاری پيرامــون خواندن و مطالعه 
]2[. نمونه های ديگری از آشــفتگی استفاده از 
اين دو واژه و تعريف آنها در گزارشــی با عنوان 
»مطالعه ای در مطالعه 1: در جست و جوی معنای 
مطالعه« مشــاهده می شــود ]3[. خود عبارت 
مطالعه ای در معنای مطالعه نشــان می دهد كه 
مطالعۀ اول به معنی بررســی و كندوكاو است و 
مطالعۀ دوم به معنی خواندن اســت. نمونۀ ديگر 
به كارگيری اين دو واژه به جای يكديگر در كتاب 
مطالعه در عصر ديجيتال و نيز نقد آن به چشم 

می خورد ]4[.
البته از اصطلاحــات ديگری هم مانند »كتاب و 
كتابخوانی« به جای خواندن استفاده می شود. به 
ياد دارم كه در ســال 1391 از بنده دعوت شد 
در جمع كتابداران كتابخانه های عمومی استان 
كردستان سخنرانی كنم. عنوان اين گردهمايی 

يك روزه »كتاب و كتابخوانی« بود. 
البته نوشته های اندكی هم كلمۀ خواندن را دقيق 
و در جــای خود به كار برده انــد؛ مانند كودک، 
كتاب، خانواده؛ نوشتۀ ايرج جهانشاهی ]5[. برخی 
نويسندگان هم تلاش كرده اند توجه جامعه را به 
ضرورت تفكيك مفهومــی بين اين دو اصطلاح 
جلــب نمايند، ماننــد مقالۀ »تعريــف خواندن 
و مطالعه و رابطه آنها« كه اســماعيل اشــكور 
وكيلی، رئيس ادارۀ آمــوزش نهاد كتابخانه های 
عمومی كشــور، در همايش فرهنگی مطالعه در 
ايران ]6[ ارائه داده اســت يا محمود سالاری كه 
در مقاله ای با عنــوان »نقد و نظری بر ابهام های 
موجــود در مفهوم مطالعه« ]7[، در بخشــی از 
نوشتۀ خود اشــاره كردهاست كه مرزبندی بين 
اين دو مفهوم ناممكن است و در نهايت نمی توان 
برای آن اقدام عملی انجام داد. البته بســياری از 
نتايج پژوهش های ديگــران، به ويژه در خارج از 
كشور در مورد عملياتی كردن خواندن، روشن و 
دارای قابليت اجرايی است ]8[. سالاری در نهايت 
بيان كردهاست كه »آشفتگی قابل ملاحظه ای در 
تعريــف حد و مرز مفهوم مطالعه وجود دارد. هر 
نهاد يا فردی به زعم خود شاخصی را برای مطالعه 
تعيين و بر همان مبنا اطلاعــات را گردآوری و 
تحليل می كند كه پيامد آن اظهارهای ضدونقيض 

و حيرانی مخاطبان است«.
كلمۀ خواندن، به مهارتی اشــاره دارد كه فرد را 
قادر می سازد متنی نوشتاری را بخواند و پيام آن 
را درک كند. اين مهارت بســته به نوع آموزش 
در مراحل اوليۀ آموزش )رســمی يا غيررسمی( 
ايجاد می شود و پيوسته امكان رشد و بهبود دارد 

تا جايی كه به سطح روانخوانی و خواندن انتقادی 
برسد، منظور از روانخوانی، پيوسته خوانیِ عبارات 
و جملات مرتبط و بيان احساس های نوشته است 
كه به انتقال پيام كمك می كند، مثلًا، اگر جمله 
پرسشی باشد از نظر آهنگ و لحن بايد متفاوت 
با جمله خبری خوانده شود. همچنين، خواندن 
انتقادی يعنی وقتی نويسنده متنی را می خواند، 
با توجه به منطق، يكپارچگی، انسجام، و اصالت 
محتوا و اطلاعات ارائه شــده، سادگی و شفافيت 
متن، بتواند آن را ارزيابی كند. ممكن است بسته 
به نــوع محتوايی كه خوانده می شــود، اهميت 
خواندن انتقادی كم و زياد شــود، اما روان خوانی 

در همۀ انواع متون ضروری به نظر می رسد.
مسئله يادگيری خواندن و رسيدن فرد به سطح 
روان خوانــی و خواندن انتقــادی می تواند پايه و 
مرحلۀ اول ايجاد عادت به خواندن يا رفتار ماندگار 
خواندن در فرد شود. »مسئله نگران كنندۀ كمبود 
رفتار خواندن در جامعه، ناشــی از عادت نكردن 
به خواندن است.« اين ضعف رفتار خود ناشی از 
علت های گوناگونی اســت كه يكی از آنها دست 
نيافتن افراد به مهارت های روان خوانی و خواندن 
انتقادی در مراحل رشد خواندن است. تدريس در 
سطوح مختلف آموزشی اين باور را در بنده تقويت 
كرده  است كه بسياری از افرادی كه وارد دانشگاه 
می شوند، حتی در سطح فوق ليسانس، به مهارت 
روان خوانی و خواندن انتقادی دســت نيافته اند. 
بنابراين می توان گفت كه در زمينۀ آموزش اين 
مهــارت در جامعۀ مــا، كمبودهای جدی وجود 
دارد. ايــن يكی از موانع ايجــاد عادت ماندگار و 
رفتــار مداوم خواندن اســت. اما عامل های مهم 
ديگری هم وجود دارند. مانند، توجه بيش از حد 
به آزمون ها و برگزاری كنكور يا آزمون های فراوان 
در مسير ادامه تحصيل، نبود فرهنگ نوشتاری، 
عدم توجه به سليقه های خواندن افراد در نگارش، 
چاپ و نشــر كتاب و بســياری از عوامل ديگر. 
محورهای نه گانۀ نخستين همايش ملی خواندن 
با هدف راه اندازی بحث علمی دربارۀ عوامل مؤثر 
بر ايجاد رفتار خواندن، از ســوی پژوهشگران و 

صاحبنظران مطرح شده است.
در زبان فارســی اغلب كلمۀ »مطالعه« به جای 
»خواندن« به كار می رود. مطالعه از نظر گسترۀ 
معنايی، عام تر از خواندن اســت و بيشتر معنای 
كندوكاو را متبادر می نمايــد تا مهارت خواندن 
را. واژۀ پيشــنهادی فرهنگستان به جای مطالعه 
»بررســی« اســت. مطالعه در اصل عربی و اسم 
مصدر از ريشــۀ »طلع«، به معنی آگاه شــدن و 
نمايان شدن است كه در فارسی »نگاه كردن به 
چيزی برای اطلاع يافتن از آن« معنی شده است. 
بر همين اســاس معنی دنبال اطلاعات بودن را 
هم می توان از آن برداشــت كرد. معادل خواندن 
در زبان عربی كلمه »قرائت« است. اين اشتباهی 
تاريخی اســت كه كلمه ای عام به جای بخشی 

بسيار جزئی از آن به كار می رود.
بنده بر اين باورم كه تعيين، تعريف و به كارگيری 
مفهومی دقيق برای خوانــدن، زمينۀ پرداختن 
عملی و مؤثر به مسئله خواندن در جامعه را فراهم 
می ســازد. اين مهم منطبق بــا فرايند و فعاليت 
علمی اســت، همانطور كه در نوشتن پيشنهاده 

پژوهش، بخش مهمی به اسم »تعاريف مفهومی 
و عملياتی اصطلاحات و مفاهيم پژوهش« وجود 
دارد، لازم اســت كه تعريف مفهومی و عملياتی 
عبارتی دقيق را برای خواندن مدنظر قرار گيرد تا 
از ســطح انتزاعی فاصله گرفته و گامی عملی در 
زمينۀ ايجاد مهارت خواندن و نهادينه كردن رفتار 

خواندن صورت گيرد.
توجه به برخی پرســش های ســاده اما بنيادی 
می تواند اهميت اين موضوع را روشــن تر نمايد. 

مانند:
آيا مطالعه قابليت اندازه گيری دارد يا خواندن؟

آيا مطالعه قابليت ايجاد و توسعه و تبديل شدن به 
عادت را دارد يا خواندن؟

آيا مطالعه رفتار است يا خواندن؟
از مفهوم مطالعه و خواندن كدام فرايند اســت، 

كدام رفتار؟
چگونه بايد روی اين دو مفهوم كار كنيم و آنها را 

اندازه گيری كنيم؟
روش های آموزش خواندن اولويت دارد يا مطالعه؟ 

هر كدام وظيفه چه كسی است؟
عوامل بنياد گذاشتن هر كدام از مفاهيم مطالعه و 

خواندن به صورت عملی كدام است؟

پژوهش های خواندن
مبانی نظری و معرفتی خواندن: هر تحقيقی 
بــا مبانی نظری در موضوع مــورد پژوهش آغاز 
می شــود. پرداختن به نظريه، مدل، يا چارچوب 
علمــی قابل قبــول دربارۀ جنبه هــای مختلف 
خواندن، شــايد مهم ترين آغاز باشد. همان طور 
كه در پيام دبير اجرايی همايش بيان شده است، 
در حوزۀ خواندن، متون علمی كه بتواند پشتوانه 
عملی قرار گيرد، بســيار ناچيز است. هر مسئله 
را كــه بخواهيم به روش علمــی حل كنيم، اول 
بايد بدنۀ دانش آن حوزه را تدوين كنيم. بنابراين 
پرداختن به نظريه هــا و مدل ها و چارچوب ها از 

بخش های مهم كار مطالعات خواندن است.
)ارزش ها،  مدیریتــی  لایه های  و  خواندن 
باورها، آداب و رســوم، قوانین و مقررات، 
مجریان(: نيروهای پيــش برنده يا مانع از نظر 
فكــری و اجرايی بعد از بدنۀ دانش، شــايد هم 
قبل از بدنۀ دانش لازم در زمينه خواندن، مسائل 
اعتقادی، آداب و رســوم اجتماعی و نيز مجريان 
سازمان های مرتبط و قوانين و مقرراتی است كه 
برای هدايــت جامعه در زمينۀ خواندن تدوين و 
به صورت بخشنامه و آيين نامه منتشر می شوند. 
بررســی علمی و منطقی اين جنبــۀ خواندن، 

می تواند روشنگر موانع اجرايی باشد.
خوانــدن و نهادهــای فرهنگــی: بحث 

سياستگذاری نهادهای سياسی و مديريتی كشور 
در حوزۀ خواندن و مطالعه، از بخش های مطرح 
اين حوزه اســت، اما نقــش و كاركرد و عملكرد 
نهادهای فرهنگی مطرح است كه پرداختن عملی 
و پيوسته به خواندن در جامعه، بخشی جداناپذير 

از وظايف آنهاست. 
خانواده و خواندن: از آنجا كه خواندن به عنوان 
مهارتی اكتسابی و آموختنی از دوران اوليۀ آغاز 
زندگی انسان شروع می شود، خيلی از افراد بر اين 
باورند كه خانواده نقش بسيار مؤثری در ايجاد و 
توسعۀ رفتار خواندن در فرزندان دارد. به همين 
دليل، پرداختن به روش هــا و رفتارهای والدين 
كه مانع يا مشــوق خواندن هستند، نيز وضعيت 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی خانواده می تواند 
ارزشمند باشد و چه بسا سبب خواهد شد نقش 
خانواده برای ايجاد و توسعۀ خواندن در برنامه های 

كلان آموزشی، پررنگ ديده شود.
نظام آموزش و پرورش و خواندن: از اهداف 
اوليه و بنيــادی نظام آموزش و پــرورش ايجاد 
مهارت های خواندن در تمامی افراد جامعه است 
به طوری كه هر كدام از آنها به صورت مادام العمر  
مستقل به يادگيری بپردازند. ابزار اين كار درک 
متون علمی و اطلاعات اســت كه از راه خواندن 

امكان پذير است. 
نهضت سوادآموزی و خواندن: در جامعۀ ما 
بســياری افراد زندگی می كنند كه از نظر قانونی 
امكان برخورداری از كلاس های رسمی آموزش 
و پــرورش را ندارند. از ســوی ديگر، با توجه به 
اينكه ايجاد مهارت خواندن و نوشــتن در همۀ 
افراد جامعه مزايايی در زمينه مشــاركت آنها در 
مسائل مختلف اجتماعی دارد، نهضت سوادآموزی 
تلاش كرده اســت كه افراد بزرگسال و بازمانده 
از تحصيلات رسمی را آموزش داده و دست كم 
سواد خواندن و نوشتن و حساب كردن را در آنها 

تا مرز خودكفايی ايجاد نمايد. 
نظام  همان طور كه  آموزش عالی و خواندن: 
آموزش و پــروش ادامه دهنــده و هميار تلاش 
خانواده در زمينۀ ايجــاد مهارت های خواندن و 
جهت دهندۀ رفتار خواندن اســت، آموزش عالی 
نيز تكميل كننــده و غنابخش تلاش های آن دو 
می باشد. نظام آموزش عالی بايد در زمينۀ عمق 
بخشيدن به اثربخشــیِ خواندن، از راه توجه به 
خواندن انتقادی و نگارش انتقادی در دانشجويان 
نقش خود را آشكار سازد. بررسی عوامل، روش ها 
و راه های مانع يا مشوق دستيابی دانشجويان به 
چنين سطحی در آموزش عالی، يكی از جنبه های 
حياتی نهايی كردن برنامۀ آموزش خواندن است.
ادامه در صفحه 12
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کارنامه سال 92 شورای شهر تهران
 قضاوت در مورد عملکرد ســال 92 
شــورای شــهر تهران بایــد از دو منظر 
کارآمدی و شــفافیت صــورت پذیرد.از 
نقطه نظر شفافیت نمره شــورا به دلیل 
اصرار بر جلسات غیر علنی و دور از انظار 
مردم و رســانه ها در روز های یکشــنبه 
چندان قابل قبول نمی باشد.از نقطه نظر 
کارآمدی نمره شــورای شهر تهران قابل 
مداقه و تامل می باشــد.به نظر می رسد 
چارچوب زیر بتواند زوایــای این وجه را 

روشن تر سازد.
1-شورای چهارم علیرغم تکثر سیاسی 
آن تا بــه امروز به جز چنــد مورد خاص 
و محدود فضــای آرام و بدون تنشــی را 
گذرانده است.این نکته یکی از نقاط قوت 

شورای چهارم می باشد.
2-از نقطه نظر تعامل با دولت و سایر اجزا ســاختار قدرت،تعامل نسبتا مناسبی 
صورت گرفته است.تشــکیل کمیسیون ویژه شــهر تهران و کلان شهرها در هیات 
دولت مهم ترین دستاورد عملی این تعامل بوده اســت.تدابیر جدید و موثری که در 
کمیسیون ماده 5 در مجموعه وزارت مســکن و شهرسازی در خصوص کنترل های 
جدی تر  در خصوص طرح تفصیلی شهر تهران نیز در نوع خود در مقایسه با گذشته 

قابل توجه می باشد.
3-بررسی دقیق نحوه تنظیم بندهای دستور جلسات نشان می دهد از حیث زمانی 
و کیفیت استفاده از فرصت جلسات علنی شورا،چندان قابل قبول نمی باشد.یکی از 
نشانه های این مساله تعداد اندک مصوبات شورا می باشد.بخش عمده زمان جلسات 
به موضوعاتی چون گزارش های شورایاریها ، برخی مسئولین و مقامات دولتی و اظهار 
نظرهای بعضا پراکنده اعضای شورا اختصاص می یابد.به نظر می رسد به دلیل نقش 
خاصی که رسانه ها در شورای تهران دارند گاها فضای شورا تبدیل به میدانی جهت 
اعلان نظرهای اعضا تبدیل شده است.این مساله  بزرگترین چالش شورا از نظر شکلی 
می باشد.به نظر می رســد هیات رئیسه شــورا باید در خصوص نحوه تنظیم دستور 
جلســات و چارچوب های زمانی اقدام به تدوین چارچوب جدیدی در جهت کارآمد 

کردن شورا نماید.
4-نظارت و قانونگذاری در حوزه مدیریت شــهری و شهرداری دو شأن و کارکرد 
اصلی شوراســت.از قضا قضاوت  محتوایی  در خصوص عملکرد و کارایی شورا باید از 
همین دو زاویه مورد بررســی قرار گیرد.به نظر می رسد این دو حوزه چالش اصلی و 

کلیدی شورای چهارم بوده است.
4-1: بودجه سالیانه شهرداری مهم ترین ابزار قانونی جهت اعمال اراده قانونگذاری 
شورا می باشد.بررسی کارشناسی و دقیق بودجه شــهرداری نشان می دهد که این 
بودجه هنوز فاصله بسیار زیادی با یک بودجه عملیاتی دارد.نحوه بررسی متمم بودجه 
سال 92 و تصویب بودجه سال 93 در شورای چهارم دارای نقص ها و ضعف های جدی 

هم به لحاظ شکلی و هم محتویی بود. 
4-2:ضعف و چالش بعدی شورا در این حوزه مربوط به تصویب برنامه پنج ساله دوم 
شهرداری می-باشد.این برنامه در حالی به شکلی عجولانه مورد تصویب قرار گرفت 
که برنامه توسعه اول مورد بررســی و     مداقه لازم صورت نگرفت به نحوی که هیچ 
یک از شاخص های برنامه اول مورد پایش جدی وکمی قرار نگرفت.وبرنامه دوم نیز از 

ضعف های اساسی و ساختاری برخوردار است.
4-3:نظارت بر سیســتم مدیریت شهری در شــورای چهارم دارای چالش های 
اساسی است.شــاید به جرات بتوان گفت که در سال گذشــته پرونده ایران زمین از 
معدود مواردی بود که شــورا وظیفه نظارتی خود را به نحو احسن اعمال کرد.اما در 
سایر موارد و حوزه ها این اتفاق نیفتاده اســت.واقعیت این است که در شهر تهران به 
دلیل بافت اجتماعی و سیاسی خاص خود لیســت های گروهها و جریانات سیاسی 
می-توانند رای مردم را برای ورود به شورا کسب نمایند.این مساله سبب شده است 
که تصمیمات کلیدی در شــورای تهران به نوعی رنگ و بوی سیاســی داشته باشد.

بررسی کارنامه شورای چهارم نشان می دهد که در موضوعات اساسی مانند انتخاب 
شهردار تهران،تصویب بودجه و پســتهای مدیریتی شهرداری نگرش سیاسی کاملا 

پر رنگ بوده است.
وجود دو گروه عمده سیاسی کشور در شــورا عملا باعث شده است هیچ گروهی 
اکثریت مطلق در شورا نداشته باشد.این چینش و ترکیب سبب شده است که مساله 
نظارت بر شهرداری به نوعی در این فضای سیاسی-دوقطبی مصادره شده است.گروه 
اصولگرای شــورا تقریبا کمترین حجم انتقاد به مدیریت شهری وارد می کند چون 
نگران قدرت گرفتن گروه اصلاح طلب شورا می باشد و گروه اصلاح طلب شورا موضوع 
نظارت بر شهرداری را در مواردی به سرعت رسانه ای و تیدیل به جریان سازی سیاسی 
می کند.از این رو مهم ترین وظیفه و کارکرد شــورا در فضای سیاسی این دو گروه به 
گروگان گرفته شده است.هر دو گروه سیاسی حاضر در شورا باید در این خصوص به 
یک تعریف جدید و وشخص برســند چرا که  لازمه  حل مسائل مسایل شهر تهران و 

نهایتا کارآمدی شورای تهران در گرو نظارت کارآمدتر شورا می باشد.
5-واقعیت این است که اکثریت اعضای شورای تهران دارای پتانسیل های فردی و 
تجارب مناسب در حوزه های کاری خود بوده اند)کسی نمی تواند منکر این مساله شود(
اما تصمیم سازی  و تصمیم گیری در حوزه مدیریت شهری آنهم در شهر پر مساله ای 

مانند تهران نیازمند الزامات علمی ویژه ای است.
به عبارت دیگر هزینه هر رای در شورای تهران از منظر هزینه-فایده اجتماعی و 
اقتصادی عدد بسیار بالایی است.از این رو این آرا باید با پشتوانه کارشناسی و علمی 
همراه باشد.به نظر می رسد شورا بایستی در این زمینه خود را مجهز به لوازم این مساله 
)مانند ایجاد مرکز پژوهش های شورا(نماید.تا آرا شورا از قوت علمی و مدیریتی لازم 

برخوردار شود.

8 صفحه رنگی 1000تومان

سری جدید  - شماره پنجم

سه شنبه - 26 فروردین 1393

افق بررسی می کند:

مدل های رای دادن 
در شـورای شهـر تهـران

رای دادن ادب و آدابی دارد و باید مبتنی بر یک شناخت ،مرام و عقیده باشد.هر رای می 
تواند نتایج متفاوتی در پی داشته باشد. گاهی اوقات یک رای می تواند میلیاردها تومان پول 
مردم و شهر را به سمت و سویی جابجا کند. این یعنی هر رای هزینه بالایی برای شهروندان و 
شهر دارد. پس مراقبت از این رای یک وظیفه اخلاقی ، عرفی ، قانونی و از الزامات نمایندگی 

هر جمعی است.
 اهمیت این موضوع زمانی دو چندان می شــود که این رای در حوزه مسائل تخصصی و 

تکنیکی باشد. تصمیمات در حوزه مدیریت شهری از موارد تصمیم در حوزه تکنیکی و فنی 
است و یا به عبارتی رای تخصصی اســت. این بدان معناست که  دقیق و درست بودن  رای 
نیازمند مقدمات و مطالعاتی است. این مسئله نیازمند تسلط و احاطه هر عضو به موضوعات 
شهری می باشد. این تســلط می تواند هم نتیجه تجارب و دانش فرد باشد و هم می تواند 

محصول مشاوره گرفتن از کارشناسان خبره در این حوزه باشد...
ادامه در صفحه 2

عابدین سالاری 

شورانشینان از ملاکهای خود برای رأی دادن در جلسات شورا می گویند

منــافع مــردم  یا منافع گروهی و 
سیاسی یا منافع شخصی ، کدامیک ؟ 

آور  خــواب  داروی 
شــهرداری تهران برای 

توسعه شهر 

تراکم فروشی 
نداریم

شهر فروشی 
داریم

گزارش افق از مشــکلات 
مردمی منطقه 22 تهران

 ارجحیت 
 توسعه شهری

 بر رفع مشکلات 
ابتدایی زندگی 

مردم
صفحه 7 صفحه 6

شما بر چه اساس و معیاری به طرح ها و لوایح مطرح شده در جلسات شورارأی می دهید؟ و آیا اساساً نگرش سیاسی شما در 
آراء موثر می باشد؟ این سوالی بود که از اعضای شورای اسلامی شهر تهران پرسیدیم . آنچه در زیر می آید پاسخ اعضاء شورا به 

سوال فوق می باشد
صفحه 3

زاویه نگاه به
 شهردار تهران

  

شهر تهران در بیش از سه دهه اخیر 15 شهردار به خود 
دیده است. از دوره شهرداری 4 ماهه تا دوره شهرداری 108 

ماهه و این اواخر دوره شهرداری بیش از ده ساله.
صورت مسأله این است: تهران امروز به عنوان یک کلان 
شهر بزرگ با مسائل مثبت و منفی فراوان، چالش ها و آسیب 
هایش محصول یک سری فرایندهای محلی و ملی بوده است 
که در این فرایندها یک سری عوامل و بازیگران خرد و کلان 
نقش داشته اند. یکی از این بازیگران شهردار تهران می باشد. 
حال سوال این است که از چه زاویه ای و با چه نقطه عظیمتی 
به شهردار تهران باید نگاه کرد؟ به عبارت دیگر اگر بخواهیم 
قضاوتی نســبی از حیث عملکردی و کارنامه ای به شهردار 

تهران داشته باشیم از چه منظری باید باشد؟ 
تئوری های مدیریت شــهری زوایای مختلف و متعددی 
برای این مقوله فراهم ساخته اند و هر یک از متخصصین این 
وادی به گونه ای به آن می نگرند. برخی نگاه اجتماعی داشته، 
برخی نگاه فرهنگی داشته و برخی از منظر توسعه پایدار به 
آن نگاه می کنند. هر یک از این زوایــای دید در جای خود 

قابل توجه می باشد.
در این یادداشت می کوشم که زاویه نگاه خود را مطرح و 
در پی آن معیاری نسبی برای قضاوت به افکار عمومی ارائه 
نمایم! البته این نکته را درک می کنم که این زاویه نگاه الزاماً 
مورد توافق همه کارشناســان حوزه مدیریت شــهری نمی 
باشداما ریشــه ای ترین و کلیدی ترین زاویه نگاه به مقوله 

مدیریت شهری می باشد.
کالبد و ســاختار امروز  کلان شــهر تهــران و جمعیت 
میلیونی و رو به تزاید آن محصول دو فرایند سیاســت های 

ملی و محلی می باشد.
فرایند ملی آن عبارتست از مهاجرت گسترده و شتابنده 
به تهران در ســه دهه اخیر. این نرخ بالای مهاجرت در واقع 
محصول مدل توســعه ملی می باشــد. به عبارت ساده تر 
مجموعه اقدامات دولتها در قالب برنامه های اقتصاد کلان و 
مدل توسعه نهایتاً باعث افزایش زمینه مهاجرت به تهران و 
خالی شدن برخی شهرها و همین طور روستاها شده است. 
این بدین معناســت که بخشــی از مقوله جمعیت پذیری 
شــهر تهران محصول فرایندهای کلان و ملی و کارکردهای 
 خاص حوزه اقتصاد مسکن  بوده است و آن هم سهم دولتها 

مختلف می باشد.
فرایند سیاستهای محلی این جمعیت پذیری و ساختار و 
کالبد کنونی عبارتست از مجموعه برنامه ریزی ها و اقدامات 
مجموعه مدیریت شــهری و در رأس آن شهرداری تهران. 
به عبارت دیگر سیاســتهای شــهر در حوزه فروش تراکم، 
تأمین ســرانه ها، نحوه تأمین مالی و اداره اقتصادی شــهر 
.... عوامل اصلی و تأثیرگذار محلی در شــکل گیری تهران 

جدید بوده اند.

فـرجـام یک ســوال
تذکر اعضای شورای شهر تهران نسبت به تخلفات صورت گرفته و اشکالات موجود در شهر بارها اتفاق افتاده است 

اما تخلف در هتلی که به گفته قناعتی عضو شورای شهر تهران 3 طبقه غیرقانونی ساخته، علی رغم استحکام ناکافی بنا، 
استخری روی پشت بام دارد و پلاک ثبتی آن متعلق به پروژه دیگری است، توجه بسیاری از رسانه ها را به خود جلب کرد... 

عابدین سالاری 

12 صفحه رنگی 

            500تومان

سری جدید  - شماره 11
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دوستی: در بعد نظارت ضعف شدیدی داریم 
و نظارت را به شکلی سیاسی دیده ایم
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عضو شورای شــهر تهران گفت: این چه عدالتی اســت که به فردی که در خیابان زعفرانیه زندگی 
می کند و خودروی پورشــه دارد، ماهانه 45 هزار تومان پرداخت می شود و به فردی که در روستاهای 
هرمزگان و الیگودرز زندگی می کند همین مبلغ پرداخت می شود،به نظرم پرداخت یارانه به این روش 

سوختن ثروت ملی است.
به گزارش مرکز ارتباطات و بین الملل شورای شهر تهران ، اســماعیل دوستی در یکصدوشصت و 
دومین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران در نطقی پیش از دستور به تحلیلی از عملکرد دولت های 

گذشته پرداخت و اظهار داشت: از سال 57 تا 58 بازرگان سکان مدیریت کشور را براساس فرمان رهبری 
به عهده گرفت.که آن دوران را می توان دوران تثبیت انقلاب نامید.

وی افزود: از سال 58 تا 60 شورای انقلاب، دولت بنی صدر خائن و دولت شهید رجایی و باهنر شکل 
گرفت و بحران های شدیدی در کشور حادث شد. فتنه های عجیب و غریبی به دنبال ضربه به نظام بود 
اما با درایت امام، دشمنان نتوانستند کاری کنند. هر چند شهدایی چون شهید مطهری، باهنر، رجایی 

و... تقدیم انقلاب شد.

صفحه 3

در گفتگوی نشریه افق با اعضای شورای شهر تهران مطرح شد:

کارنامه قالیباف

صفحه 7
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انتخابناگزيرقاليباف،اصولگرايانواصلاحطلبان

شورایچهارم،شورايیمتفاوت
شورای اول یکدست اصلاح طلب، اما فرجامش انحلال بود. شورای دوم یکدست 
اصولگرا، از دل آن یک رئیس جمهور و یک ش��هردار اصولگرا درآمد، ش��ورای 
س��وم یکدست نبود. سه طیف داش��ت: یکی اصولگرا و طرفدار شهردار تهران، 
دیگری طرفدار دولت قبلی و اقلیتی اصلاح طلب. اما شورای چهارم ترکیب ویژه 

ای دارد. اکثریتی ندارد و اقلیت های قدرتمندی دارد. چهار ورزشکار در آن حضور دارند که یکی از آنها مؤتلف 
قدیمی  ش��هردار تهران و دیگری موتلف قدیمی، اما دلخور اصلاح طلبان است. اما از دو تای دیگر یکی تاکنون 
ب��ا اصلاح طلب��ان همراه بوده و دیگری با اصولگرایان. اصلاح طلبان در ابتدا فکر می کردند که یک گروه 14نفره 
هستند که با اضافه شدن دو ورزشکارِ متمایل به آنها هم شهردار را انتخاب وهم رئیس شورا را. دریک فضای 
مبهم دو عضو اولیه این گروه به گزینه منتخب اصولگرایان یعنی شهردار کنونی تهران رای دادند. با این تصویر 

فعلا شورای تهران چندین طیف را در درون خود دارد.
1- 12عضو اصلاح طلب به همراه دو ورزشکار متمایل به آنها )تاکنون 14 نفر، چون برخي معتقدند به مرور زمان 

این گروه به لحاظ کمّي تحلیل خواهد رفت(
2- اصولگرایان: این گروه 11عضو دارد که به طیف های مختلف اصولگرایان تعلق دارند.

 3- گروه طرفداران ویژه ش��هردار: این گروه در ابتدا س��ه یا چهار نفر بودند، اما با پیوستن دو عضو اصلاح طلب 
6نفر می باشند.

در انتخاب شهردار تهران گروه دوم و سوم در کنار هم قرار گرفته و قالیباف را انتخاب کردند. حال 
سوال این است که تفاوت شورای چهارم با شوراهای قبلی چیست؟ اولین تفاوت این است 

که هیچ گروهی اکثریت مطلق ندارد. دومین نکته این است که دو گروه عمده سیاسی 
کش��ور وزن نسبی قابل توجهی در شورا دارند. س��ومین نکته این است که تجربه 
همکاری و مشارکت دو جریان سیاسی عمده کشور تاکنون در شورا وجود نداشته 
است. در شورای سوم اقلیت اصلاح طلب انتخابی جزء همکاری با قالیباف نداشتند 
)در زمان دولت احمدی نژاد(. چهارمین نکته این اس��ت که اکثریت کنونی شورا 
با دولت کنونی همسو نیستند. شاید گفته شود شورای سوم نیز همین وضع را 
داشت. باید گفت دولت قبل به هرحال اصولگرا بود. و اصلی ترین نکته در این دوره 

این اس��ت که هیچ کدام از دو گروه عمده سیاس��ی در بحث انتخاب شهردار نقش 
اصلی و کلیدی نداش��تند. به دلیل وزن نسبتاً مساوی دوگروه سیاسی، ورزشکاران و 

چهره های منفرد راه یافته به ش��ورا نقش اصلی را بازی کردند و رای اینها بود که ش��هردار 
تهران را انتخاب کرد. البته در آن مقطع از سوی بسیاری از صاحبنظران تأکید شد دو جریان عمده 

سیاسی کشور نباید جو و فضای انتخاب را به سمتی ببرند که در نهایت یارگیری به روش غیرمتعارف از میان 
منفردین تعیین کننده انتخاب شهردار پایتخت باشد.

فضاوملاکهايیکهبراساسآنشهردارتهرانانتخابشد
ش��هردار در فضایی آرام و مبتنی بر ش��اخص های اصلی ومورد نیاز کلان شهر تهران صورت نگرفت. بررسی رسانه ای و 
گفتمانی آن مقطع نشان می دهد که در سطح رسمی و رسانه ای آتش توپخانه و افشاگری دو گروه سیاسیِ کشور، حاکم 
و در لایه های زیرین و پنهان چانه زنی و متقاعد س��ازی منفردین ش��ورا و یارگیری، از طرف مقابل بود. در خصوص این 
تلاش های پنهان اخبار بسیار ناگواری در آن مقطع در مطبوعات مطرح شد. از این رو وجه غالب آن فضا عمدتا سیاسی، 
تند و هیجانی بود.گزینه اصلاح طلبان محسن هاشمی بود که آتش توپخانه اصولگرایان بیش از آنکه معطوف به شایستگی ها، 
لیاقت ها و ضعف های وی باشد معطوف به عملکرد پدر وی بود که در آن مقطع سخنانی از ایشان راجع به حوادث سوریه 
منتشر شده بود. نگاه اصلاح طلبان نیز به گزینه اصولگرایان از منظری شبیه به آنها بود. از این رو آنچه مد نظر دو گروه قرار 
نگرفت، تبیین و اجماع بر سر ملاک ها و معیارهای مورد نیاز برای شهردار منتخب کلان شهر تهران بود که این نداشتن 

بلوغ جریانات سیاسی در تعامل با یکدیگر را نشان می دهد.

شهردارتهرانچگونهانتخابشد
برخلاف ادوار قبل ش��هردار تهران این دوره میلیمتری توانس��ت رای بیاورد و رأی گیری در دو مرحله صورت 

تهران امروز با جمعیت چند میلیونی خود دارای چالش ها، مسائل و مشکلات عدیده ای 
در حوزه های مختلف می باش��د. تجربه بشری به این نقطه رسیده است که حل مسائل 
پیچیده نیازمند الزاماتی چون مشارکت نهادمند نخبگان و مردم در پروسه تصمیم گیری 
است نیازها و مطالبات توده مردم باید در یک سازوکار کارآمد توسط مدیران و نخبگان 
جامعه پاس��خ مناسب و درخوری داده شود. روشن اس��ت که در این فرایند رسانه ها و 
مطبوعات، ابزار جدی و مؤثر کانالیزه کردن این مطالبات می باش��ند. بررسی رسانه ها و 
مطبوعات حوزه مدیریت شهری نشان می دهد که در این حوزه نارسایی ها و چالش های 
جدی وجود دارد با درک این واقعیت بر آن شدیم که نشریه افق را با سرفصل »مدیریت 
شهری« چاپ و منتشر کنیم تلاش می کنیم که اصول زیر را به عنوان خطوط حرکتی 

خود ترسیم و به آنها پایند باشیم:
1- بر این باوریم که نقد لازمه مصونیت و باروری فکری اس��ت و بدون آن هر سیس��تم 
فکری واجرایی به رکود و سس��تی و نهایتاًً زوال می رسد. در عین حال نقد لوازمی  دارد 
که رعایت آن هم یک قاعده اخلاقی و هم یک ضرورت مدنی و قانونی است. نقد بایستی 
عادلانه ومنصفانه باشد.بایستی عالمانه و بریک مبنای علمی، تکنیکی و فنی استوار باشد 

در غیر این صورت کارآیی وتأثیرگذاری خود را از دست می دهد.
2- طرح مسائل شهر تهران و حل آنها از راه نگاه و نگرش سیاسی نمی گذرد حل مسائل 
پیچیده کلان شهر تهران صرفا با نگاه علمی  و فنی امکان پذیر است. تفوق نگاه و نگرش 
سیاسی به شهر تهران در سال های قبل محصولی جز آنچه که امروز در تهران می بینیم 
نداشته است. خوب یا بد شورای چهارم تهران متشکل از دو گروه سیاسی عمده کشور 
می باشد. از طرفی در یک دهه گذشته راه رسیدن به ریاست جمهوری از مسیر مدیریت 
شهری تهران تعریف شده است )در نگاه برخی سیاسیون ( وضعیت کنونی نگرانی ها در 
خصوص سیاس��ی دیدن وسیاسی شدن مسائل شهر تهران را پررنگ تر از قبل ساخته 
است. نشریه افق می کوشد که پنجره نگاهش سیاست و گروه های سیاسی نباشد البته 
این بدین معنا نیست که در وسط می ایستیم معنای این سخن این است که در مواقعی 
که موضع اصلاح طلبان با منافع و مصالح مردم و شهر تهران همفاز باشد آن را تأیید و 

زمانی که موضع اصولگرایان واجد این مختصات باشد، با آنها همسو خواهیم بود.
3- رعایت خطوط فوق الذکر یعنی نگاه علمی  و غیرسیاس��ی زمانی امکان تحقق دارد 
که نخبگان علمی، مدیریتی شهر تهران )که تعداد آنها بسیار زیاد است( در فرایند نقد 
مدیریت شهری مشارکت مسئولانه و متعهدانه داشته باشند. طبیعی است که مشارکت 
نخبگان در حوزه نقد و نقادی نیازمند دسترسی به اطلاعات و آمار مرتبط با حوزه عملکرد 
مدیران شهری می باشد به سخن دیگر جریان شفاف اطلاعات از سوی مدیریت شهری به 

مردم و نخبگان می تواند فرآیند نظارت بر مدیریت شهری را واقعی و عملی سازد.

پذیرفت که درمرحله اول تعداد آرا 16 به 15 بود و در مرحله دوم 17 به 14ش��د. 
آنچ��ه بعداً از جلس��ه در مطبوعات مطرح ش��د یارگیری ش��هردار تهران از تیم 
اصلاح طلبان بود که س��بب ش��د وی بتواند رقیب خود را پشت سر بگذارد. این 
پدیده نادر و اس��تثنایی روزهای بعد موضوع چالش اصولگرایان و اصلاح طلبان 
گردید، اصلاح طلبان دو عضو جدا شده و مخصوصاً یکی از آنها را متهم به خیانت 
و رأی فروشی و اصولگرایان اصلاح طلبان را متهم به دیکتاتوری کردند. دو عضو 
جداشده مباحثی چون کارآمدی و مزیت شهردار کنونی تهران را مطرح کردند، اما 
شهردار تهران در خصوص این پدیده هیچ گونه اظهارنظری نکرده است. به هرحال 
به نظر می رسید شاید در آینده اطلاعات درست و دقیقی از حوادثی که در آن چند روز 

اتفاق افتاد منتشر شود.

اصلاحطلبانشوراوگزينههایپيشرو
گروه 14نفره اولیه و 12نفره امروز نتوانستند محسن هاشمی  را به عنوان شهردار تهران انتخاب 
کنند اما توانس��تند ریاست شورا را به دست آورند. پیروزی که فقط با اختلاف یک رأی به 
دس��ت آمد. برخی بر این باورند که اگر اصلاح طلبان گزینه دیگری را به عنوان کاندیدای 

نهائ��ی خود معرفی می کردند می توانس��تند 
اجماع میان خود را حفظ نمایند و کرس��ی 
شهرداری تهران را تصاحب نمایند و بعد از 
8س��ال دوری از قدرت راه را برای آینده باز 
کنند. عده ای این تحلیل را قبول ندارند و بر 
این باورند که تنها با گزینه محسن  هاش��می  
می توانس��تند از حمایت ه��ای دول��ت کنونی 
بهره مند ش��وند گرچه به نظر می رس��د دولت در 
س��طح رس��می  و رس��انه ای مداخله چندانی نکرد اما 

معتقدند رفتن یکی از چهره های منتقد محسن هاشمی به سازمان اصولگرایان 
میراث فرهنگی نوعی حمایت دولت محس��وب می ش��ود. دسته س��وم هم معتقدند 
اصلاح طلبان تحت هر شرایطی با توجه به ترکیب شورا و یارگیری پیچیده ای که از 
اردوگاه آنها اتفاق افتاد بازی را می باختند. وضعیت اصلاح طلبان بعد از انتخاب شهردار 
نیز چندان مناسب نبوده است. به عبارت دیگر در کمیسیون های شورا نیز به جز یک 
کمیس��یون در سایر کمیسیون ها ریاس��ت را به اصولگرایان واگذار کردند و در صحن 
علنی نیز به جز یکسری تذکرات پراکنده و غیرمنسجم عمل و کار خاصی نکرده اند. 
وضعیت آنها، با فضاس��ازی رسانه ای و اخراج تشکیلاتی که برای یک عضو جدا شده 
از آنها صورت پذیرفت، مهم ترین کارکرد و نقش��ی بوده که از ابتدای کار شورا چهارم 
داشته اند. با توجه به توان علمی، تکنیکی، فنی، میزان دسترسی به اطلاعات مدیریت 

شهری و تعداد نفرات، این گروه در شرایط کنونی گزینه های زیر را پیش رو دارد:
1- ادامه روند کنونی، بدین معنا که به تذکرات پراکنده در خصوص مسائل مدیریت 
ش��هری در صحن علنی و جلس��ات غیرعلنی بپردازند. به عن��وان مثال در این مدت 
تذکراتی در خصوص دلایل تأخیر در پروژه پل صدر، تعیین تکلیف و حفاظت از پارک 
پردیسان، نظارت بر روزنامه همشهری و نطق های پیش از دستوری مانند رابطه اخلاق 
و سیاست و آلودگی وضع هوای تهران مهم ترین فعالیت این گروه بوده است. به نظر 
می رسد با ادامه راهبرد کنونی روز به روز میزان تأثیرگذاری آنها کاهش یافته و حتی 

سال آتی ریاست شورا را نیز واگذار نمایند. 
2- پذی��رش هژمون��ی اصولگرای��ان بر مدیریت ش��هری گزینه دیگ��ری پیش روی 
اصلاح طلبان می باش��د. دقیقاً کاری مشابه اقلیت اصلاح طلب شورای سوم. در چنین 
شرایطی شهردار تهران یک نگاه حداقلی به تأثیرگذاری آنها خواهد داشت و از حضور 
آنها برای ایجاد توازن قوا در شورا استفاده خواهد کرد. اما هزینه چنین اقدامی  بسیار 
بالا خواهد بود چرا که با واکنش منفی جریانات سیاس��ی همس��و در خارج از شورا و 

همین طور یأس و ناامیدی لایه های اجتماعی طرفدار این گروه مواجه خواهند شد.
3- در یک حالت خیلی خاص و استثنائی این گروه می تواند به سمت تکرار حوادث 
شورای اول حرکت کند. بدین معنا که اقدام به انتقال اختلافات درون شورا به فضای 
رس��انه ای کشور نموده و نهایتاًً دست به آبستراکسیون جلسات بزند و نهایتاًً مقامات 
مس��ئول کشور را به این نتیجه برساند که شورای چهارم نیز سرنوشتی مانند شورای 
اول پیدا کند. البته امکان تحقق این گزینه تا حدی بس��تگی به عملکرد اصولگرایان 
و ش��هردار تهران نیز دارد که این گروه را در مدیریت ش��هری تا حدی منزوی نکنند 
که ناگزیر ازاین اقدام ش��وند. البته باید پذیرفت که بروز این اتفاق ضربه س��نگینی بر 
پیکر نهاد شوراها در ایران وارد خواهد ساخت ودر عین حال اثرات منفی اجتماعی در 
میان مردم به دنبال خواهد داشت. انتخاب این گزینه هزینه بسیار بالائی دارد و امکان 
انتخاب ا ین گزینه قدری دور از تصور می باشد. اما جزء گزینه هایی است که در روی 

کاغذ قابل طرح می باشد.
4- یک گزینه بسیار کم احتما ل حتی بر روی کاغذ، پیش روی این گروه می باشد: یعنی 
بازگشت به نقطه صفر و آغاز یک فرایند خودانتقادی وتلاش برای بازگرداندن دو چهره جدا 
شده از آنها. این فرایند پیش نیازهای جدی و دوطرفه ای را می طلبد. اما به نظر می رسد که 

با توجه به اتفاقاتی که در این مدت افتاد، بسیار سخت به نظر می رسد.
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تهرانبرایطهران

عابدينسالاري

اينجا
همهچيز
بيلبورد»درَهم«است

فرهنگی
يافرهنگ
بيلبوردی؟

تهران
کجاست؟

يادداشتها
دولتپارکپرديسانرابهشهرداريواگذارکند
برایاحقاقحقمردموشهر
مقامقضائیبهپروژهتخريبخيابان»ايرانزمين«ورودکند
آقایشهردارزمينهنقدمديريتشهریرافراهمسازيد
راستآزمايیدرآمدپايدار40درصدیشهرداریتهران؟!

توسعه
تونلهای
شهرتهران

مشتریان بازارهای میادین 

میوه و تره بار شهرداری 

تهران از خدمات این 

میادین ناراضی هستند

قصه ای شنیدنی

یا غصه ای تکراری!

پیام های فرهنگیشاخصی برای تولید 
سطح شهر وجود ندارد

8

6
7

4 5

اصلاحطلباندراينمدتتذکراتی
درخصوصدلايلتأخيردرپروژه
پلصدر،تعيينتکليفوحفاظت
ازپارکپرديسان،نظارتبرروزنامه
همشهریونطقهایپيشاز

دستوریمانندرابطهاخلاقوسياستو
آلودگیوضعهوایتهرانمهمترين

فعاليتاينگروهبودهاست

درحالحاضرفضابرایاصولگرايان
مساعداست.امايکچالشکليدی
پيشرویآنهاست.سکوتدائمیو
هميشگیآنهادرقبالمسائلشهر
تهرانمیتواندبرلايههایاجتماعی
طرفدارآنهااثرمنفیداشتهباشد.
بهنحویکهحتیممکناستاين
اثرخودرادرانتخاباتآتیمجلس

شورایاسلامینشاندهد

يادداشت

انتخابناگزيرقاليباف،اصولگرايانواصلاحطلبان

 نظـارت شـورا 
با خاصیت 

 یـــــا 
بی خاصیت

نظارت شورای شهر تهران بر شهرداری در گفت و گو با 
اعضای شورا:

نظارت شورای شهر تهران 
 بر شهرداری

 با خاصیت یا بی خاصیت

اگر مجموعه اســتدلال های اعضاء موثر شــورا را در 
خصوص کمیت و کیفیت نظارت شــورای اسلامی شهر 

تهران را بررسی کنیم به نتایج زیر می رسیم : 
یکی از دلایل عمده به نتیجه نرسیدن تذکرات تاکید 

برخی از اعضاء بر مسائل سیاسی و جناحی می باشد .
 ابزارهای قانونی کارا نیست و نیاز به اصلاح دارد مثلًا 
تذکرات اعضاء شخص اول مدیریت شهری یعنی شهردار 

را خطاب قرار می دهد و ...
کمبود اعتبارات یکی از مشکلات عدم تحقق نظارت 

شورا می باشد .
 سیســتم بروکراســی و کاغذ بازی باعث شده است 

نتیجه گیری خوبی نداشته باشیم .
 باید پذیرفت که شــورا بی خاصیت عمل کرده است 
چون در راستای تحقق مصوبه هایی که خود تصویب کرده 
است بسیار ضعیف عمل کرده است و ملاحظات سیاسی 

یکی از دلایل آن است .
 در خصوص برخــی از تذکرات اعضــاء بعد از حضور 
شهردار در جلسه معلوم شده اســت که شهردار قانونی 
عمل کرده است و مساله عکس آن خبری بوده است که 
گفته شده است و شهرداری در بســیاری موارد ایرادات 
خود را برطرف کرده است.   متاسفانه در برخی موارد در 
شورا به بن بست می خوریم کار را به جایی می رسانیم و 
می بینیم در انتها به خاطر در اقلیت قرار گرفتن کار ابتر 
باقی می ماند .... به خاطر نبود وحدت رویه و فکر و اراده 
در بین اعضاء شــورا  روش و مبنای جمع آوری اطلاعات 
بازدیدهایی است که در مناطق داریم و یا گزارشاتی است 

که شهروندان ارائه می  کنند ) نامه نگاری یا تلفنی ( 
 یکی از دلایل به نتیجه نرســیدن تذکرات این بوده 
است که سوال بد مطرح شده است .... بنابراین شیوه سوال 

کردن و پاسخ دهی مشکل دارد.
آنچه از نکات بالا قابل برداشت کلی می باشد 

این است که: 
شهرداری ومدیریت شــهری در حوزه های بسیاری 
قابلیت تذکر و انتقاد دارد. برداشت و قضاوت کلی اعضاء 
شورا از نظارت آنها  چندان قابل قبول و  مثبت ارزیابی نمی 
شود.  حتی خوشــبیبانه ترین پاسخ ها نیز می گوید 50 

درصد سوالات و تذکرات را پاسخ نگرفته است .
با این مقدمه نسبتاً طولانی می کوشم زوایای مختلف 

مساله نظارت شورا بر شهرداری را بررسی و آنالیز کنیم.

ادامه در صفحه 2

صفحه 6

نثاری  شهردار منطقه19  :

منطقه 19 با 700 هکتار فضای باز 
مستعد جذب سرمایه گذاران است

عابدین سالاری 

8 صفحه رنگی 

            1000تومان

سری جدید  - شماره 8

سه شنبه - 16 دی  1393 

دوهفتهنامهمديريتشهري

،شمارهسوم
سريجديد

1000تومان
صفحهرنگي،

هشت

سه شنبه،26 آذر ماه 1392

عملکرد ش��ورای شهر به 
عنوان ی��ک کار جمعی را 
باید از دو منظر کارآمدی و 
شفافیت مورد بررسی قرار 
داد. کارآمدی شورا تلفیقی 
از کارآم��دی فردی اعضاء 
کارآمدی جمعی  نهایتا  و 
آن ها م��ی باش��د. مقوله 
ش��فافیت عنص��ر مهمی 
اس��ت که تابع��ی از میزان باز ب��ودن فضای 
تصمیم گیری، کمیت و کیفیت ارتباط گیری 
ش��ورا با افکار عمومی و مشخصاً رسانه های 

جمعی می باشد. 
ش��ورای تهران به دلیل برگزاری جلس��ات 
غیرعلن��ی ف��راوان )نیمی از کل جلس��ات( 
در حوزه ش��فافیت نمره قابل قبولی کسب 
نمی کن��د. )در ش��ماره قبلی نش��ریه به آن 
پرداختیم(. دراین شماره مقوله کارآمدی هر 

عضو شورا را مورد آنالیز قرار دادیم. 
حضور در ش��ورا و تشکیل شورای شهر یک 
هزینه وفای��ده اجتماعی و اقتص��ادی برای 
شهروندان وشهر دارد. بدین معنا که اعتماد 
شهروندان به یک فردورای دادن به وی جهت 
حضور در ش��ورا ی��ک ارزش بالای معنوی و 
اجتماعی دارد که باید در ارزش گذاری شورا 

مورد توجه قرار گیرد. 
از طرفی علاوه بر این به لحاظ اقتصادی نیز 
هزینه هایی برای ش��هروندان و ش��هر ایجاد 
می کن��د. ) پرداخت حق جلس��ه به اعضاء، 
هزینه های تشکیلات اداری شورا وهزینه های 

ناشی از تصمیم گیری های آنان و ... (. 
ازاین رو بایس��تی بین خروجی و کار آمدی 
هر عض��و با میزان هزینه ه��ای اجتماعی و 
اقتصادی حضور در شورا یک تناسب منطقی 
وجود داش��ته باشد. به عبارت دیگر هر عضو 
بای��د حداقل معادل زمان،  هزینه و اعتباری 
که از حیث اجتماع��ی واقتصادی برای وی 
ص��رف می ش��ود  کارآمدی و تاثی��ر گذاری 

مثبت داشته باشد. 
در جامعه ای که به لحاظ اخلاقی در بالاترین 
مرتب��ه قرار دارد در درج��ه اول هر عضو در 
درون وجدان خود به معادله فوق الذکر نمره 
می دهد و چنانچه به این نتیجه برس��د که 
در این مق��ام و صندلی تاثیر گ��ذاری قابل 
قبولی ن��دارد خود آن مق��ام و جایگاه را به 
افراد شایس��ته تر واگذار می کند. اما این یک 
موضوع شخصی است و کسی را نمی توان و 
نباید به انجام آن وادار کرد. اما این حق برای 
افکار عمومی و شهروندان باقیست که کارنامه 
و عملکرد وی را مورد توج��ه و ارزیابی قرار 
دهند. در این شماره نشریه تلاش کردیم که 
بخشی از عملکرد هر عضو را بدون قضاوت در 
معرض دید افکار عمومی قرار دهیم. طبیعتاً 
روش کار محدودیت ه��ای فراوان��ی دارد. اما 
س��عی کردیم مباحث و مفاهیم��ی از درون 
ش��ورا رامورد توجه ق��رار دهیم که خواننده 
بتواند با تطابق وظایف و اختیارات  ش��ورا با 
عملکرد هر عضو به ارزیابی ولو نسبی نسبت 
به آن برسد. ذکر این نکته ضروری است که 
این فض��ا و امکان برای اعضاءمحترم ش��ورا 
وجود دارد که نقدها و یا توضیحات احتمالی 
خود را جهت درج در ش��ماره بعدی نشریه 

ارائه نمایند.

کارنامه
100روزه

عابدينسالاري

100 روز با این 31 نفر
افقکارنامهاعضایشورایشهرتهرانرابررسیمیکند:

سازمانزيباسازی

چناندرسکوتمالی
هم

نقاشیمیکشد

هزينهساختپلصدر 8

بهروايتهایمختلف
2 

آمدشهرداريتهران
در

ازپروژهايرانزمين
2 

  بی��ش ازص��د روز از آغاز به کار ش��ورای چهارم 
می گذرد . ش��ورا تا به امروز 15 جلسه علنی و 15 
جلسه غیر علنی داشته است .بنابراین می توان برای 
صد روزفوق کارنامه ای ارائه نمود . مبنای جمع آوری 
اطلاعات راجع به  هر عضو جلس��ات علنی شورا از 
مورخ��ه 1392/7/2 تا به امروز بوده اس��ت.روش 
جم��ع آوری اطلاعات نیز بدین صورت اس��ت که 
اظهار نظرها و موضع گیری های مؤثر راجع به مسائل 
و موضوعات شهر به عنوان شاخص کلی عملکرد آنها 
مورد توجه قرار گرفته است. این اظهار نظرها شامل 
محتوی نطق پیش از دستور ، مخالفت یا موافقت با 
لوایح و طرح های در دستور و تذکرات هر عضو به 

شهرداری می باشد . 
حضور در مناطق شهری و محلات به عنوان چهارمین 
شاخص مورد توجه قرار گرفته است . در سه بخش 
اول که مربوط به صحن علنی شورا می باشد ،خواننده 
تا حدی می تواند  با بررسی محتوای اظهار نظرها به 
میزان تس��لط و تاثیر گذاری ه��ر عضو و کار آمدی  
وی پی ببرد . سایت رسمی شورا و سایر سایت های 
خبری منب��ع اطلاع یافتن از حضور عضو ش��ورا در 
مناطق و محلات ش��هر بوده است. این شاخص نیز 
در نوع خود قابل توجه است چرا که میزان اختصاص 
زمان به موضوعات ش��هر از نزدی��ک و رو در رو با 

مردم را نشان می دهد. 
در این بخش ممکن است برخی بازدیدهای اعضاء 
مورد توجه قرار نگرفته باشد که به دلیل عدم اطلاع 
از آن بازدید بوده اس��ت. در عین حال ممکن است 
برخی از بازدیدها صرفا سخنرانی و یا حضور نمادین 
در مراسمات باشد که در این بررسی ملاک نظر ما 
نبوده اس��ت. البته آن چه ک��ه دراین گزارش آمده 
اس��ت  در بهترین حالت حدود 40 درصد  کارنامه 
هر عضو را نشان باشد. چرا که نیمی از جلسات شورا 
به صورت غیرعلنی برگزار میشود که امکان حضور 
 مردم و خبرنگاران در آن میسر نیست و ازطرفی بخش
 عم��ده ای از مباح��ث و تصمی��م گی��ری ه��ا در 

کمیسون های تخصصی شورا اتخاذ می شود.  

مقایسه کارنامه چمران و 
مسجد جامعی

  

سوال اساسی این اســت که دوره ریاست مسجد 
جامعی با چمران چه تفاوتهایی با یکدیگر دارند و اگر 
تفاوتی وجود  دارد آیا این تفاوت معنادار است یا خیر؟ 

و اگر تفاوت ها جدی است دلایل آن چیست؟
اگر از نقطه نظــر جریان های سیاســی درون و 
بیرون شــورا به کارنامه این دو نفر نگاه کنیم قطعاً 
قضاوت های قطعی راجع بــه برتری یکی بر دیگری 
شکل می گیرد. من در این یادداشت تلاش می کنم 
در ابتدا معیارهایی برای قضاوت در خصوص نقش و 
کارکرد ریاست شورای شــهر تهران ارائه و سپس با 
تطبیق عملکرد یکساله این دو نفر با معیارهای ارائه 
شده به قضاوتی نسبی اما بی طرفانه دست یابم البته 
ذکر این نکته ضروری است که کارنامه ده سال قبل 
چمران ملاک این قضاوت نیست بلکه مقایسه آنچه 
در شورای چهارم رخ داده مد نظر است.قبل از ورود 
به بحث اصلی اشــاره به نحوه و روش انتخاب رئیس 
شورای شهر تهران ضروری است. در سال اول و همین 
طور سال دوم انتخاب رئیس شورا محصول لابی گری 
سنگین هر دو گروه اصلی سیاســی حاضر در شورا 
)اصلاح طلبــان و اصولگرایان( از میــان چهره های 
منفرد راه یافته به درون شورا ) ورزشکاران ( بود. به 
عبارت دیگر این یارگیری نفس گیر در فضایی خاص 
صورت گرفت. بنابراین به دلیل عدم توافق دو جریان 
اصلی شورا بر سر مفاهیم و چارچوب های کلان اداره 
شورا عملًا سه یا چهار عضو شــورا تاثیرگذار اصلی 
در انتخاب رئیس شورا هســتند. این بدین معناست 
که چانه زنی، مناسبات پشــت پرده و تأثیرگذاری 
جریانات بیرون شورا عوامل تعیین کننده و اصلی در 
انتخاب رئیس شورای شهر تهران هستند. به نظر می 
رسد این روش الزاماً تامین کننده چارچوب های مورد 
نیاز برای انتخاب صحیح و درست مبتنی بر مصالح و 
منافع شهر نیست اما به دلیل بافت و ترکیب اعضای 
شورای چهارم یک واقعیت انکارناپذیر است و احتمالاً 
این روش و سیکل معیوب در انتخابات چند روز آینده 
نیز تکرار خواهد شد. بعد از این مقدمه نسبتاً طولانی 

به تبیین چارچوب های یادداشت می پردازم.
بر اساس یک چارچوب علمی قضاوت در خصوص 
کارنامه شــورا باید از دو زاویه کارآمدی و شفافیت 
مورد توجــه قرار گیرد. بــرای هر یــک از دو معیار 
کارآمدی و شفافیت شاخص هایی قابل وصول و طرح 
است. شفافیت به عنوان یک معیار اصلی چارچوب و 
مفهومی است که بر اســاس آن مسایل، موضوعات، 
آمارها، اطلاعات، جزئیــات مالی، توافقات، مراودات 
شورا با شهرداری و هر آنچه در حوزه مأموریت های 
مدیریت شهری اســت در ویترینی شفاف و در عین 
حال روزآمد و مدرن توسط افکار عمومی و مخصوصاً 
نماینــدگان آنها یعنی رســانه ها قابل مشــاهده و 

پرسشگری باشد.
هم در دوره مسجد جامعی و هم چمران، روزهای 
یکشنبه جلســات شــورا غیرعلنی و به دور از انظار 
رسانه ها برگزار شــد. گرچه لیست کامل محورها و 
موضوعاتی که در روزهای یکشنبه بررسی می شود، 
وجود ندارد امــا به نظر می رســد موضوعات مهم و 
چالشی بین شورا و شهرداری و بین اعضاء شورا عمدتاً 
در جلسات روز یکشنبه بررسی شــده است )مثال 

هایی همچون بررسی مباحث مربوط به بودجه (.

عابدین سالاری 

مقایسهکارنامهچمرانومسجدجامعی
در گفت و گو با اعضای موثر شورای شهر تهران مطرح شد:

ادامه در صفحه 2 صفحه3

قناعتیحافظیطلاییشجاع پوریاندوستیدنیا مالی

چشم انداز توسعه منطقه 15 
در گفت  و گو با دکتر انجمنی

صفحه 7

مصالح و منافع مردم و شهر تهران در انتخاب کدام یک است؟

16 صفحه رنگی 
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یکشنبه -    اول شهریور  1394 

 یا یکی از این چند نفر
یکی از این دونفر

مدل های لابی گری
 در شورای شهر تهران

موضوع اصلی این شماره نشریه ))لابی گری در شورای شهر 
تهران (( می باشد. لابی گری مفهوم گسترده ای دارد و قصد 
ندارم ابعاد تئوریک این مساله را بررسی کنم . بنا دارم به این 

مقوله از حیث یک واقعیت در شورای شهر تهران بپردازم . 
اساسا در مجامعی که بر اساس آراء اکثریت تصمیمات اتخاذ 
و قانونی می شود مســاله لابی گری موضوعیت پیدا می کند 
یعنی زمانی که عدد کمی رای ملاک تصمیم قانونی می شود 
کسب هر رای نیازمند اقناع و جهت دهی و همراه سازی و حتی 
برخی مواقع تطمیع موضوع لابی با افراد می شود. پس نکته اول 
این است که لابی گری در هر جمعی که برمبنای آراء اکثریت 
تصمیم می گیرد یک واقعیت گریز ناپذیر اســت اما مســاله 

کلیدی جنس و محتوی لابی می باشد .
به عبارت دیگر از منظر اخلاقی می تــوان لابی گری را به 
دو نوع مثبت و غیر مثبت تقســیم بندی کرد از این رو مساله 
اساسی معیار مثبت و غیرمثبت بودن می باشد. مثبت بودن و 
غیرمثبت بودن لابی گری  در جمعی مانند  شورای شهر تهران 
نیازمند شناخت محیط و فضای تصمیم گیری در شورا است. 
اتمسفر تصمیم گیری در شورای شهر تهران تابعی از کارکرد 
و نقش شورا می باشد. اساســا جنس کار شورا فنی ، تکنیکی 
،اقتصادی و اجتماعی و متناســب با ماموریت های مدیریت 
شهری می باشــد یعنی تصمیمات این حوزه تصمیم در  یک 
حوزه علمی -  اجتماعی با مختصات مالی خاص خود می باشد.

لازمه و پیش نیاز اصلی بهینه سازی این تصمیمات در درجه 
اول غیر سیاسی بودن این تصمیمات می باشد. فلذا می توان به 
صورت تحلیلی اثبات نمود که اولین شاخص لابی گری مثبت 
غیرسیاسی بودن تصمیمات جمعی شورا می باشد. معیار دوم 
برای تشخیص لابی مثبت و غیرمثبت مربوط به مسائل مالی 

و اقتصادی می باشد . 
ذات کار مدیریت شهری در حوزه مالی و اقتصادی اقتضائات 
وپیامدهای خاص خود را دارد. سیستم مالی مدیریت شهری 
درآمد -  هزینه می باشد. به عبارتی دیگرشهرداری باید پول و 
منابع مالی را از مردم دریافت کرده و به اشکال مختلف خدماتی 
به مردم و شهر ارائه نماید. این بدین معناست که جنس فرایند 
به نحوی است که رانت های پیدا و پنهان فراونی در طی این 
مســیر یعنی دریافت درآمد به صور مختلف از مردم و هزینه 
کردن آن در حوزه های مختلف بوجود می آید که این بســتر 
به صورت بالقوه می تواند در جهت منافع مردم و شهر و یا در 

مواردی به نفع منافع شخصی و گروهی نیز به کار رود .
پس اگر محیط اقتصادی فعالیت مدیریت شهری به دلایل 
گفته شده ) من جمله ارزش افزوده بسیار بالای بخش مسکن 
درتهران و ...( رانت زاست . این می تواند معیار دوم  برای تفکیک 

لابی مثبت و غیرمثبت باشد .
یعنی اگر لابی در شــورا در جهت منافع مالی - اقتصادی  
فردی و گروهی قرار گیرد از نوع غیرمثبت و مخرب محسوب 
می شود و اگر لابی درجهت منافع مردم وشــهر باشد از نوع 

مثبت و قابل قبول می باشد .
در این نوشتار تلاش می کنم بر پایه این دو معیار آراء شورای 

شهر تهران رادر بوته قضاوت و ارزش گذاری قرار دهم .

آراء سیاسی و غیرسیاسی
در شــورای شــهر رای گیری در ســه قالب رای به لوایح 
شهرداری ،رای به طرح های یک فوریتی و دو فوریتی )طرح 
های تهیه شده توســط اعضا شــورا( ،رای به انتخابات های 
گوناگون ) رای به شهرداری، اعضاء کمسیونها ومجامع (انجام 
میشود. اکنون به صورت جداگانه به کیفیت این آراء از منظر 

لابی گری مثبت و غیرمثبت می پردازم .

ادامه در صفحه 2

صفحه 3

طلایی  رئیس هیات اجرایی انتخابات شورایاریهای شهر تهران:

شورایاری ها نماد حضور شهروندان  در 
اداره محلات تهران هستند

عابدین سالاری 

8 صفحه رنگی 
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دوشنبه - 18 اسفند  1393 

در گفتگو با نشریه افق مطرح شد:

چشم انداز توسعه منطقه 18 
در گفتگو با دکتر نوروزی شهردار منطقه

مدل های لابی گری
 در شورای شهر تهران

صفحه 6

امتداد افق است
برای دریافت رایگان 
هفته نامه پدیده شهر
 آدرس پستی خود را

 به شماره 09122257897 
پیامک فرمایید.

هفتهنامه

ادامه از صفحه 10
ما اگر تهران را به 5 پهنه تقسيم كنيم. شهرداری 
تهران در پهنه شمال، غرب ، مركزی و جنوب خوب 
كار كرده است. البته نه به اين معنا كه 100درصد  
خدمت رسانده بلكه به نسبت رسيدگی كرده است 
اما در شرق تهران كار اساسی صورت نگرفته است 
و مردم می توانند به ما معترض باشند. خدماتی 
كه ديگرمناطق تهران از آن برخوردارند از جمله 
فرهنگسرا، پارک، سينما و ساير خدمات رفاهی 
كه مردم تهران بايد داشته باشند، در شرق وجود 
ندارد. ترمينال شرق بسيار وضعيت بدی دارد. بارها 
تذكر شــفاهی و كتبی دادم كه ساخت و ساز آن 
بسيار كند پيش می رود و اگر اينجوری پيش برود 
تا 5 ســال ديگرهم تمام نمی شود. اتوبان شهيد 
شوشتری كه قرار بود سريعتر تمام شود متاسفانه 
كند پيش می رود كه انتقادی بر شهرداری وارد 
اســت. ما بايد به شرق تهران يعنی منطقه 13 و 

قسمتی از منطقه 8 بيشتر برسيم.
تذكر ديگر مــن در رابطه با انتصابات بود. هم به 
صورت خصوصی و هم در جلسه فراكسيون و در 
جلسه صحن شــورا به آقای قاليباف گفتم كه از 
بيــرون چرا نيرو می آوريد؟ جريان موجود منابع 
انسانی شهرداری تهران را به يك اقيانوس تشبيه 
كردم. خيلی جالب است كه در اين اقيانوس همه 
چيز اعم از كارشــناس ، كاردان ، تكنسين وجود 
دارد. اصلاح طلب ، تكنوكرات،  اصولگرا و كسانی 
كه فقط كارشناس اند و خط سياسی ندارند خوب 
بايد از اينها استفاده شود. حتی به آقای قاليباف 
گفتم اگر در بين پرســنل شهرداری محبوبيت 
نداريد به اين خاطر است كه به آنها بها نمی دهيد. 

در صورتيكه بايد به نيروی متخصص خود بها داد و 
از بيرون نيرو نياورد. در بين شهرداران آقای الويری 
محبوب ترين شهردار در بين پرسنل بود چون از 
وجود بچه های شــهرداری استفاده می كرد و به 
آنها بها می داد. وقتی اين را به آقای قاليباف گفتم 
پذيرفت، مدتی است كه از بيرون نيرو نمی آورد 
و از نيروی درونی اســتفاده می كند و جا دارد از 
ايشان تشكر كنم. يكی از دلايلی كه گاه گاهی از 
شهرداری تهران تشكر می كنم اين است كه می 
خواهم روحيه دهم. اينكه ما از صبح تا شب انتقاد 
كنيم هيچ نتيجه ای نمی گيريم. بايد هم نصف 
خالی ليوان و هم نصف پر را ديد. خوب بعضی از 

دوستان ما اينجور نيستند. 
تذكر ديگر من در رابطه با اگوسازی توسط شركت 
آب و فاضلاب اســت كه در سطح تهران صورت 
مــی گيرد. ما يك خيابانی را می كنيم و چاله ها 
را نمی پوشــانيم يا با يك چيز بدی پوشش می 
دهيم كه ساكنين آن محله تا زمانيكه پروژه تمام 
می شود، نگران اند. وقتی شهردار منطقه 3 بودم 
يك نفر در چاله افتاد و مرد و من ســه بار دادگاه 
رفتم كه در نهايت شركت آب و فاضلاب محكوم 
به پرداخت ديه شد. امروز به شركت آب و فاضلاب 
تذكر دادم كه جــدی گرفتند و انصافا هر جايی 
كه مــی روی ايمنی می گذراند. تذكر بعدی من 
راجع به بيمارستانهای تهران است. اعتقاد دارم ما 
به عنوان شورای شهر وظيفه داريم به بيمارستان 
ها سر بزنيم. بيمارستان مدرس،  شريعتی ، امام، 
طالقانی، لقمان را می بينيم كه وضعيت نامناسبی 
دارند، حتی نسبت به شهرستانها خيلی وضعشان 
بدتر اســت. هرچند تذكر دادم و تا حدودی هم 

خوب شد اما همه اش دست ما نيست. اينجا جا 
دارد از آقای هاشمی وزير بهداشت هم تشكر كنم 
كه خوب كار كردند ولی نمی دانم چرا نسبت به 

تهران كم لطف اند ؟! 
يكی از تذكرات جدی من در صحن، بحث مدارس 
جنوب تهران است، مخصوصا منطقه 11، 12 و 9 
كه مدارس فرسوده ای دارند. مدارس اين مناطق 
از محرومترين استان اين كشور يعنی كهكيلويه و 
بوير احمد اســت، عقب مانده تر است. از شورای 
شهر گرفته تا نمايندگان مجلس، وزارت آموزش 
و پرورش و شــهرداری هيچ كس به فكر نيست. 
نكته بعدی كه پيگير بودم و عملی نشد، راجع به 
اتوبوس است. نيازما به اتوبوس 12000 دستگاه 
اســت و در اين بين 50درصد  ظرفيت داريم. از 
اين 6000  دستگاهی كه داريم 50درصد بالای 
هشت سال كار كرده كه يعنی بايد به پاركينگ 
برونــد ولی هنوز از آن اســتفاده می كنيم. الان 
دولت پول ندارد اما موقعی هم كه پول بود يعنی 
زمان آقای احمدی نژاد بايد سالی 1000 دستگاه 
به شــهرداری می داد، در صورتيكه كوتاهی كرد. 
من الان نگران هســتم كه در چند ســال آينده 
نتوانيــم مردم را جابجا كنيــم. امروز می گويند 
پول نداريم ولی می شــود با بانكها همراه شد و 
فاينانس كرد. مثلا بانك صنعت و معدن ســال 
گذشته 204 دستگاه اتوبوس برای ما خريد. حتی 
به آقای سنندجی و تشكری گفتم از 204 دستگاه 
حداقل 10 درصد آنها را به جنوب تهران بدهيد 
اما گوش نداند. ســه شنبه آينده تذكر می دهم 
چراكه كدام اصل قانون اساسی اين را گفته ما به 
مردم جنوب تهران اتوبوس فرسوده بدهيم. هفته 

گذشته منطقه 18 بودم، مردم می گويند وقتی 
سوار اتوبوس می شويم تابستان با خودمان پنكه 
و زمستان علاالدين بايد ببريم چون هيچ كدام از 

اتوبوس ها شيشه و كولر ندارند. 
تذكر بعدی من كه اصلا جامعه عمل نپوشــيد، 
تاكسيرانی است. سال گذشته برای تعطيلات عيد 
به شيراز رفته بوديم و يك تاكسی ما را از شاهچراغ 
سوار كرد يه مقدار جلوتر ماشين را گرفتند و از ما 
پرسيدند چقدر كرايه داديد. من واقعا نگران شدم 
و راننده تاكسی خودش به دروغ گفت پنج تومان! 
بعد گفت اگر راســت می گفتم، 6 ماه تاكسی را 
می خواباندند.همچنين تاكسی رانی فرودگاه امام 
)ره( و مهرآباد از بی نظم ترين تاكسی رانی های 
كشور است. بارها تذكر داده ام كه بی سامان است 
و نظارت موقت می كنند ولی بعد رها می شــود 
چراكه نظارت مقطعی است و سيستمی نيست. 
در كل چون عمده تذكراتم كارشناسی است می 
توانم بگويم كه 30درصد عملياتی شده و 70درصد 

 همچنان باقی مانده و پيگيرم. 

اسماعیل دوستی عضو شورای شهر تهران درخواست کرد:

روزنامه همشهری زیر ذره بین سازمان بازرسی
ادامه از صفحه 11

آیا مطالعه همان خواندن است؟
صنعت نشر و خواندن: صنعت نشر با تمامی ويژگی ها و نقاط قوت و ضعفش 
فراهم كنندۀ محتوای لازم برای خواندن است. بررسی رابطۀ نظام های آموزشی 
و صنعت نشر و نيز نظام های مديريتی و اجرايی و صنعت نشر و در نهايت آثار 

آنها بر رفتار خواندن افراد جامعه، از جنبه های مهم ديگر در اين حوزه است.
خواندن و محیط الکترونیکی و مجازی: با پيدايش محمل های الكترونيكی 
و ديجيتالی، اين تصور در خيلی از افراد ايجاد شــده اســت كه ديگر نيازی 
به اســتفاده از شكل كاغذی آن نيســت. البته عده ای هم بر اين باورند كه 
جامعه نمی تواند از شــكل كاغذی دوری كند و نمی توان به طور كلی آن را 
ناديده گرفت. اما بهره مند شــدن از خواندن محيط ديجيتال، به طور مؤثر 
خود مستلزم اجرای برنامه هايی دقيق و كنترل شده است. چالش های دنيای 
ديجيتال در زمينه استفاده نسل های مختلف از اين محيط متفاوت و به نسبت 
پيچيده است. لازم است تمامی ديدگاه ها، روش ها، ابزارها و شرايط لازم برای 

استفاده مؤثر از محتوای چنين محيط هايی به دقت مورد بررسی قرار گيرد.
خبرنامه اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران
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سوالم این است که روزنامه 
همشهری چقدر اعتبار 

دارد؟ چقدر هزینه می کند 
و چقدر درآمد دارد؟ اینها 
برای شورا روشن نیست. 
اطلاعات شخصی من هم 

ناقص است. در نتیجه یکی 
از موسساتی که سازمان 
بازرسی کل کشور در آن 

باید حضور فعال پیدا کند و 
آنجا را کاملا بررسی کند، 
روزنامه همشهری است. 
خیلی جالب است که این 
روزنامه جریان شورا را هم 
گزینشی منعکس می کند و 
اینطور نیست که عدالتی را 
بین همه اعضا رعایت کند. 
حتی به آقای ذاکری هم 
گفتم که شما در خصوص 

شورا وظیفه ندارید 
گزینشی عمل کنید.


